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روزنامه

نشست صمیمی اعضای شورای اسلامی شهر قم با مدیران شهرداری پنجشنبه شب برگزار شد و 
در این نشست مدیران شهرداری و اعضای شورای شهر به بیان نقطه نظرات خود در خصوص مسائل و 

مشکلات پیرامون مدیریت شهری پرداختند.
سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در این نشست »جسارت« را یکی از مولفه های اصلی یک مدیر موفق دانست 

و گفت که اگر مدیران جسارت لازم را نداشته باشند، در مدیریت شهر ناکام خواهیم بود.
شهردار قم همچنین با تاکید بر هماهنگي و انضباط و انسجام میان کارکنان و مدیران شهرداري گفت: هماهنگي 
و انضباط کاري از موازي کاري جلوگیري مي کند. مرتضي سقائیان نژاد اهمیت والاي ماه مبارك رمضان را مورد توجه 

قرار داد و افزود: باید تقوا را بر صدر امور بنشانیم و بندگي و عبودیت فقط در چارچوب تقوا تعریف مي شود.
شهردار قم با بیان اینکه باید با تمام وجود روزه باشیم ابراز داشت: امروز بیش از هر چیز دیگري به مدیران اعتقادي 

نیاز داریم و مدیران باید دغدغه مدیریت داشته باشند و در پي رفع امور مردم با نیت خیر باشند.
وي با بیان اینکه حوائج مردم براي ما جزء نعمات الهي محسوب مي شود خاطر نشان کرد: در وهله نخست باید 
اعتماد مردم را جلب کنیم و اگر تمام کارها پیش رود اما مردم راضي نباشند هیچ فایده اي ندارد. وي در ادامه با بیان 
اینکه صف و ستاد باید با هماهنگي کامل با یکدیگر به توسعه شهر کمک کنند خاطر نشان کرد: انسجام و نظم و 

تعامل مناسب از ضروریات پیشرفت امور است...

در نشست صمیمی اعضای شورای اسلامی شهر قم با مدیران شهرداری مطرح شد:

علت ناکامی مدیریت شهری از نگاه »سقائیان نژاد«

بیشتر مزاحمان اورژانس در قم کودکان دبستانی هستند

یک آمار نگران کننده

در همایش روز ملی صنعت و معدن استان قم مطرح شد:

انتقاد شدید »لاریجانی« 
از دلواپسان هسته ای

رئیس مجلس با تاکید بر اینکه تمام مسئولان از تیم مذاکره کننده و توافق هسته ای مبتنی بر منافع ملی حمایت می کنند، 
گفت: کشور در شرایط کنونی نیازمند وحدت بوده و برخی انتقادها نسبت به عملکرد تیم مذاکره کننده غلط است.

دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی پنجشنبه شب در همایش روز ملی صنعت و معدن استان قم با اشاره به آخرین وضعیت 
پرونده هسته ای گفت: در مسائل بین المللی بویژه پرونده هسته ای نسبتا مشکلاتی وجود دارد و تلاش می شود که این موضوعات حل شود اما 
شاهد هستیم برخی افراد به زعم خودشان براساس وظیفه شرعی در منافع ملی حرف هایی می زنند که غلط است حال این سوال پیش می  آید 

که چرا برخی افراد با اظهارات نسنجیده اذهان را تخریب می کنند...

درهمایش تخصصی پیشگیری از آسیب های اجتماعی و جرائم در قم مطرح شد:

هشدار به استفاده کنندگان از 
شبکه های اجتماعی در آرایشگاه های زنانه

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با هشدار به استفاده کنندگان از شبکه های اجتماعی در آرایشگاه های زنانه 
با بیان اینکه شبکه های اجتماعی ریشه ای اسرائیلي داشته و به دنبال هدف واحده ای برای تغییرات اجتماعی به سبک غربي 
ها هستند، گفت: برخی شبکه های اجتماعی با ورود به این حریم خصوصی به طور مداوم اطلاعات افراد را تجزیه و تحلیل می 

کنند و این خطری جدی است.
سرهنگ احمد صادقی در همایش تخصصی پیشگیری از آسیب های اجتماعی و جرائم در محل اتاق اصناف با موضوع صنف آرایشگری 

زنانه در ابتدا به تشریح برخی از آسیب های متوجه این شغل پرداخت....
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انتقاد آیت ا... سبحانی از عمل زیبایی بینی

جلوی تجزیه ناحیه 4 آموزش وپرورش  را بگیرید

درخواست فرهنگیان قم  از »همتی«
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سرمقاله: حمید احمدی

ایرانیان و افکار عمومی جهان 
منتظرش بودند فرا رسیده و در 
حال سپری شدن و رسیدن به  
نقطه صفر است. تا چند روز آینده 
مهمترین  از  یکی  شاهد  جهان 
در  خود  اخیر  سالهای  اتفاقات 
حوزه صلح و امنیت بین المللی 

خواهد بود...

ایران به دنبال 
چه نوع توافقی است؟

»المنار« مدعی شد:

آغاز تدوین قطعنامه 
لغو تحریم های ایران 

در شورای امنیت

از دسته گل هایی برای آقای وزیر تا دغدغه های
 احمدی نژاد در فیسبوک و اینستاگرام 

سیا ستمداران 
مجازی

در حالی که مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+5 در 
وین عملاً در وقت اضافه پس از ضرب الاجل اولیه در 
جریان است، اخبار رسانه های بین المللی به طور فزاینده 
دارند. در  پیشرفت در مذاکرات حکایت  از حصول  ای 
همین راستا، شبکه خبری »المنار« در خبری فوری از آغاز 
تدوین قطعنامه لغو تحریم های ایران در شورای امنیت 

سازمان ملل خبر داده است.
کرد  اعلام  فوری  خبری  در  »المنار«  تلویزیونی  شبکه   
کشورهای عضو دائم شورای امنیت سازمان ملل که در موضوع 
هسته ای طرف مذاکره با ایران هستند، کار تدوین قطعنامه ای به 

منظور لغو تحریم های موجود علیه ایران را آغاز کرده اند.
بر اساس این خبر، در حال حاضر تلاش این کشورها در 
راستای تدوین قطعنامه ای برای تصویب در شورای امنیت است 
که به موجب آن و بر اساس توافق نهایی هسته ای میان ایران و 
1+5، تحریم های موجود علیه ایران لعو شود. این شبکه خبری به 
نقل از یکی از مذاکره کنندگان حاضر در وین که نخواسته نامش 
فاش شود می افزاید وزرای خارجه گروه 1+5 در حال تدوین متن 

قطعنامه مذکور هستند تا در صورت حصول توافق نهایی...
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به احترام مردم قم بایستید و دست بزنید
8

جواد رضویان در برنامه »خنداونه«
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سرمقاله

اخبار
آیت ا... سیدهاشم حسینی بوشهری مطرح کرد:

نگرانی متدینین از آسیب های شهر قم
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به نگرانی هایی که متدینین از آسیب های شهر 
قم دارند، گفت: گاهی ممکن است همسایه مسجد، رنگ مسجد را ندیده باشد 
بنابراین فقط موقع اذان و نماز به مسجد نروید بلکه درِ تک تک خانه های اطراف 

مسجد را بزنید و از آنها برای شرکت در برنامه های مسجد دعوت کنید.
آیت ا... سیدهاشم حسینی بوشهری شامگاه پنجشنبه در گردهمایی ائمه جماعات 
مساجد قم که در مسجد آبشار موفقیت این کار را در گرایش مردم به مسجد، زیاد دانست 
و اظهار کرد: زمینه جذب مخاطب فراهم است و اگر این اقدام صورت گیرد مطمئنا حضور 
مردم در مسجد تا حدی پررنگ می شود که احساس خواهید کرد نیاز به توسعه فضای 
فیزیکی مسجد وجود دارد. وی رابطه صمیمی با مردم را یکی دیگر از ویژگی های امام دوم 
شیعیان برشمرد و خطاب به ائمه جماعات یادآور شد: گاهی با گوش دادن درست به درد 
دل فردی که به شما مراجعه می کند، به او احساس آرامش می دهید بنابراین با چهره 
گشاده می توانید به مردم تسلی بدهید.مدیر حوزه های علمیه کشور تأکید کرد: یک عمر با 
آبرو زندگی کردید و آبرو بگذارید و مشکلات مردم را حل کنید.مدیر حوزه های علمیه  در 
ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه دشمن بیش از ما به مذاکرات هسته ای نیاز دارد، گفت: 
توجه به سیره امام حسن)ع( به ما می آموزد که در مذاکرات تا از دشمن امتیاز نگرفتیم، 

امتیاز ندهیم.

آیت ا... اعرافی:

مذاکرات پایان خط نیست
امام جمعه قم با بیان اینکه مذاکرات را پایان خط نمی دانیم، افزود: ما با اقتصاد 
مقاومتی در برابر توطئه های دشمنان خواهیم ایستاد و ملت بزرگ ایران در این 

زمینه دچار فتنه داخلی نخواهد شد. 
آیت ا... علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در شبستان امام 
خمینی)ره( حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد، با اشاره به در پیش بودن 
لیالی قدر اظهار داشت: شب های قدر بهترین فرصت سال برای عبادت است که نباید از 
این فرصت طلایی غفلت کنیم. وی تأکید کرد: فرصت شب های قدر را باید درك کرد 
و آحاد جامعه به خصوص جوانان باید در این شب ها با معبود خود به عبادت و راز و نیاز 
مشغول باشند. رئیس جامعه المصطفی العالمیه در ادامه با اشاره به ادامه مذاکرات هسته ای 
ایران، بیان داشت: این مذاکرات چند روز دیگر تمدید شد؛ اما آمریکایی ها طرحی دارند و 

می خواهند در دو شرایط متفاوت اهداف خود را دنبال کنند.
وی افزود: اگر مذاکرات به نتیجه رسید آمریکایی ها می خواهند به دنیا این گونه القا 
کنند که تحریم ها اثر کرده و ایران مجبور به مذاکره شد و اگر هم مذاکرات نتیجه خاصی 
را به همراه نداشته باشد، ایران را مسئول شکست مذاکرات معرفی کند و بگویند ایران 
نمی خواسته به توافق برسد و از این طریق فتنه به راه بیندازد. آیت ا... اعرافی بیان داشت: 
دنیا باید بداند اگر این مذاکرات به نتیجه رسید محصول پایداری ملت ایران، پیشرفت های 

علمی دانشمندان و استقامت رهبر معظم انقلاب بوده است.
دنیا بداند تحریم ها ما را به پای میز مذاکره نکشانده است

وی گفت: بعد از اینکه مذاکرات به نتیجه رسید، جمهوری اسلامی نیز در راستای خلع 
سلاح هسته ای دنیا تلاش خواهد کرد و طرف مقابل نیز بداند که تحریم ها ما را به پای میز 
مذاکره نکشانده است چرا که ملت ایران در سال های بعد از انقلاب همواره نشان داده که 

مرد ایستادگی است و نخواهد گذاشت توطئه های دشمنان به سرانجام برسد.
امام جمعه قم با بیان اینکه ما مذاکرات را پایان خط نمی دانیم، افزود: ما با اقتصاد 
مقاومتی در برابر توطئه های دشمنان خواهیم ایستاد و ملت بزرگ ایران در این زمینه دچار 

فتنه داخلی نخواهند شد.
تأکید بر حضور حماسی در راهپیمایی روز قدس

آیت ا... اعرافی، با بیان اینکه جمعه هفته آینده روز قدس است، افزود: روز قدس، روز 
راهبردی و مهمی برای ملت ایران و دنیای اسلام است. وی اضافه کرد: شرایط منطقه اقتضا 
می کند که در این روز ملت روزه دار ایران اسلامی با شکوه بیشتر از سال های قبل در برابر 
فتنه های دشمنان در کشورهای اسلامی به خصوص دفاع از آرمان قدس شریف و ملت 
مظلوم فلسطین در صحنه حضور داشته باشند. عضو جامعه مدرسین حوزه با بیان اینکه 
علمای جهان اسلام باید موضع مقتدرانه ای در برابر توطئه های دشمنان اسلام داشته باشند، 

افزود: متأسفانه برخی از علمای اسلام در این زمینه بی توجهی می کنند.
الأزهر در برابر دشمنان اسلامی بایستد

آیت ا... اعرافی، تصریح کرد: الأزهر مصر باید در مسیر مقابله و مبارزه با دشمنان اسلام با 
ایران اسلامی همراه شود و در صف دشمنان و اسلام و توطئه آنان قرار نگیرد.

رئیس جامعه المصطفی العالمیه، در ادامه خطبه های خود با اشاره ابلاغ سیاست های 
برنامه ششم از سوی رهبر معظم انقلاب در ۳ محور و ۸ سرفصل و ۸۰ بند افزود: این 
سیاست ها برخاسته از عمق فکری رهبری و مشاوره نخبگان جامعه است که با اجرای این 

سیاست ها امیدواریم شاهد پیشرفت های روزافزون ملت ایران باشیم.

اخبار
با حضور رییس مجلس  صورت گرفت: 

تجلیل از صنعتگران و معدنکاران 
نمونه استان قم 

مراسم تجلیل از صنعتگران و معدنکاران نمونه استان قم پنجشنبه شب با 
حضور علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی و جمعی از مدیران و روسای 

دستگاههای اجرایی برگزار شد. 

رییس خانه صنعت، معدن و تجارت قم در این مراسم اظهار داشت: با انجام بازدیدهای 
مشترك از واحدهای تولیدی در استان، چالش ها و مشکلات این واحدها شناسایی و آسیب 
شناسی شده است. محمد فراهانی کمبود سرمایه در گردش و برخی مشکلات مالیاتی را 
از جمله مهمترین موانع و چالش های پیش روی واحدهای تولیدی دانست و گفت: عدم 
پرداخت تسهیلات با سود پایین به واحدهای صنعتی و معدنی و خدماتی و هزینه های 
بالای انرژی و نیروی انسانی، مشکلات متعددی را برای این واحدها بوجود آوردده و میزان 
رقابت پذیری محصولات آنها را کاهش می دهد. وی در پایان با بیان اینکه قم با وجود 
ظرفیت های گسترده می تواند به یک استان صنعتی تبدیل شود، خواستار فراهم آمدن 
زمینه ها و زیرساخت ها برای رسیدن به این مهم شد و گفت: با وجود تعطیلی برخی 
واحدهای تولیدی به دلیل معضلات متعدد، همه دستگاههای اجرایی باید قانون رفع موانع 

تولید و برطرف کردن مشکلات این واحدها را با جدیت پیگیری کنند. 

سقائیان نژاد عنوان کرد :

مسائل فرهنگي در اولویت امور شهرداري قم 
شهردار قم با اشاره به اهمیت مقوله فرهنگ در مدیریت شهر گفت: مسائل 

فرهنگي در اولویت امور شهرداري قم قرار دارد.

مرتضي سقائیان نژاد در دیدار با رئیس شوراي هماهنگي تبلیغات اسلامي استان قم 
ضمن اعلام آمادگي و همکاري کامل در مقوله فرهنگ بیان داشت: در مقوله فرهنگي 

آمادگي کامل جهت همکاري با نهادهاي ذیربط را داریم.
رئیس شوراي هماهنگي تبلیغات اسلامي استان قم هم در این دیدار بیان داشت: 
بیشترین دغدغه اي که سابقاً با شهرداري قم داشتیم عدم صدور مجوز براي کارهاي 
فرهنگي بود ولي بحمدا... در سال هاي اخیر مجموعه شهرداري به یک ارگان کاملا فرهنگي 

تبدیل شده و همکاري خوبي را در این خصوص داشته ایم.
لطفي در ادامه با اشاره به تقویت بیشتر همکاري هاي في ما بین افزود: از یک دوره کاملا 

منفي به اوج رسیده ایم و اکنون نیز باید این تعاملات تداوم داشته باشد.

بیشتر مزاحمان اورژانس کودکان دبستانی هستند 

یک آمار نگران کننده 
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم با اشاره به 
اهمیت فرهنگ سازی در زمینه امداد خواهی اظهار کرد: باید آموزش های لازم 

به مردم داده شود تا جامعه پذیرای امداد رسانان باشد.
محمدرضا حسنی با اعلام اینکه بیشتر مزاحمان اورژانس را کودکان دبستانی تشکیل 

می دهند تاکید کرد: این آموزش و فرهنگ سازی باید از دوره پیش  دبستانی آغاز شود.
عدم همکاری برخی از شهروندان در تردد سریع خودرو های امدادی 

وی با انتقاد از عدم همکاری برخی از شهروندان در تردد سریع دستگاه های امدادی 
برای رسیدن سر صحنه ماموریت تصریح کرد: آمبولانس اورژانس یا دیگر دستگاه های 
مراکز امدادی هر لحظه با یک خطر بزرگ رو به رو هستند و همشهریان باید این را در نظر 
بگیرند که هر ثانیه در سریع تر رسیدن این دستگاه ها به محل انجام ماموریت در نجات جان 

انسان ها تاثیرگذار است.
حسنی یادآور شد: همشهریان باید بدانند که در هنگام وقوع حادثه قبل از انجام هر 
کاری با اورژانس تماس گرفته و آنچه را که می بینند به طور کامل شرح دهند چه بسا 
مواردی بوده که نباید فرد مجروح را از جایش تکان می دادند اما به علت نا آگاهی این کار 
انجام شده و تبعات جبران ناپذیری برجای گذاشته است.وی اهمیت نحوه آدرس دهی و 
گزارش ماموریت به اورژانس را مورد توجه قرار داد و گفت: شهروندان هنگام تماس با 
اورژانس آدرس کامل پستی را به طور دقیق بیان کنند تا ماموران ما هر چه سریع تر به 

محل حادثه اعزام شوند.
481 نفر مجروح در حوادث ترافیکی هفته گذشته 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در بخش دیگری از 
سخنان خود  از ثبت 7 هزار و 2۳9 تماس در اورژانس قم طی هفته گذشته خبر داد.

حسنی با اشاره به عملکرد اورژانس قم در هفته ای که گذشت گفت: در این مدت هفت 
هزار و 2۳9 تماس در اورژانس قم به ثبت رسید که منجر به انجام هزار و 14۳ ماموریت 
شد.وی افزود: از مجموع ماموریت های انجام شده در این مدت ۳96 مورد ماموریت مرتبط 
با حوادث ترافیکی بوده است.رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم 
اضافه کرد: ۳4۸ مورد از ماموریت های انجام شده شهری و 4۸ مورد دیگر نیز ماموریت های 

جاده ای بوده است.
حسنی با اشاره به تعداد مجروحان این حوادث اظهار کرد: در حوادث ترافیکی هفته 

گذشته 4۸1 نفر مجروح شدند.
وی ادامه داد: از مجموع مجروحان حوادث ترافیکی 1۸۳ نفر به صورت سرپایی در 
محل حادثه خدمات درمانی را دریافت کرده و 29۸ نفر دیگر نیز به مراکز درمانی منتقل 
شدند.رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ماموریت های مرتبط با 
موتورسیکلت سواران را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: در حوادث مرتبط با موتورسیکلت 

سواران 2۸9 ماموریت انجام شد.
بیش از 70 درصد ماموریت  ها مربوط به موتورسیکلت سواران 

حسنی به آمار مجروحان حوادث مرتبط با موتورسیکلت سواران اشاره کرد و ادامه داد: 
در این حوادث ۳4۳ نفر مجروح شدند.

وی با اعلام اینکه بیش از 7۰ درصد ماموریت های این هفته به موتورسیکلت سواران 
اختصاص داشته است اظهار کرد: در این حوادث 159 نفر به صورت سرپایی خدمات 
اولیه درمانی را در محل حادثه دریافت کرده و 1۸4 نفر دیگر نیز به مراکز درمانی انتقال 
داده شدند.رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در خصوص 
ماموریت های موتورسیکلت سواران ابراز کرد: 272 ماموریت انجام شده در این زمینه 

ماموریت های شهری و 17 مورد دیگر نیز جاده ای بوده است.

هواشناسی قم اعلام کرد

افزایش دمای هوای قم طی هفته جاری
سرپرست اداره پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم از افزایش دمای 
هوای قم در هفته پیش رو خبر داد و گفت: دمای هوای قم برای هفته جاری بین 

43 تا 45 درجه در نوسان خواهد بود.
محمدرضا قاضی با اشاره به پیش بینی وضعیت جوی استان قم کمترین و بیشترین 
میزان دما برای روز شنبه را به ترتیب 24 و 25 درجه سانتی گراد اعلام کرد واظهار داشت: 
این میزان به ترتیب در این روزها به 4۳ و 45 درجه سانتی گراد می رسد. سرپرست اداره 
پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم یادآور شد: برای  این هفته پدیده غبار آلودگی 
باقی مانده و از سرعت وزش باد کاسته و سرعت وزش باد به 5۰ کیلومتر بر ساعت خواهد 
رسید. قاضی با بیان اینکه دمای هوای اطراف با دمایی که دریافت می کنیم، تفاوت دارد 
افزود: دمایی که در سایه دریافت می کنیم دمای مستمر هواست، اما دمایی که از یک جسم 
مانند اتومبیل یا از لباس و یا سطح زمین دریافت می کنیم با دمای هوای واقعی تفاوت دارد.

این مسئول یادآور شد: به طور قطع دمایی که به صورت مستقیم از قرار گرفتن در آفتاب 
دریافت می کنیم بیشتر از دمای هوای اطراف ماست و همین امر سبب می شود، در این 

مواقع احساس گرمای بیشتری داشته باشیم.

بر  قم  ریزی  برنامه  و  مدیریت  سازمان  رییس 
ضرورت پرداخت تسهیلات ارزان قیمت و حمایت 
قم  استان  در  تولیدی  واحدهای  از  مالیاتی  های 
تاکید کرد و گفت: رفع موانع تولید و کاهش هزینه 
های واحدهای صنعتی و معدنی باید از طرف دولت و 

مجلس با جدیت پیگیری شود.
سید حسن رضوی پنجشنبه شب در مراسم تجلیل از 
صنعتگران و معدنکاران نمونه استان قم گفت: ایجاد فرصت 

های سرمایه گذاری و رفع موانع در این جهت در دستور 
کار جدی دستگاههای اجرایی استان قرار گرفته است. وی 
با بیان اینکه رتبه 15 در بخش صنعت و رتبه 19 در بخش 
معدن برای استان قم مناسب نیست، اظهار داشت: با توجه 
به ظرفیت ها و توانمندیهای گسترده استان قم این رتبه ها 
باید تک رقمی شود. رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
قم گفت: همه نهادها و دستگاههای اجرایی استان باید با 
همکاری و مشارکت گسترده و هدفگذاری روشن و مشخص 

در این شرایط سخت اقتصادی، بسترها و تمهیدات لازم برای 
رشد و ارتقاء بخش تولید را فراهم بیاورند. وی بر ضرورت 
پرداخت تسهیلات ارزان قیمت و حمایت های مالیاتی از 
واحدهای تولیدی در استان قم تاکید کرد و گفت: رفع موانع 
تولید و کاهش هزینه های واحدهای صنعتی و معدنی باید از 
طرف دولت و مجلس با جدیت پیگیری شود. وی ادامه داد: 
1۰۰ بسته سرمایه گذاری به ارزش 2 تا ۳ هزار میلیارد تومان 

در استان تعریف شده است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم، گفت: با پیگیری ها و تلاش 
مسوولان 44 واحد صنعتی راکد در سال 93 مجددا دراین استان راه اندازی و فعال 

شده اند.
احمد ذاکری پنجشنبه شب در مراسم تجلیل از صنعتگران و معدنکاران نمونه قم با اعلام 
این خبر افزود: در استان قم از میان 2 هزار و 57۸ پروانه صنعتی صادر شده با ۳ هزار میلیارد 
ریال حجم سرمایه گذاری و اشتغال بیش از 54 هزار نفر، متاسفانه ۳59 واحد صنعتی با اشتغال 
بیش از ۸ هزار نفر راکد و تعطیل شده اند. وی با بیان اینکه در بخش معدن استان قم نیز بیش 
از یک هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری شده و یک هزار و ۸۰۰ نفر اشتغالزایی مستقیم داشته 
است، اظهار داشت: بهره برداری از طرحهای نیمه تمام صنعتی با اولویت 76 واحد با پیشرفت 
۸۰ درصد و 15۸ واحد با پیشرفت 6۰ درصد در دستور کار قرار گرفته و با جدیت پیگیری می 

شود. وی با اشاره به گستردگی این حوزه، خواستار تدوین سند چشم انداز و رفع موانع تولید با 
همکاری و مشارکت همه دستگاههای اجرایی استان شد و گفت: حجم سرمایه گذاری در قم در 
سال گذشته اندکی کاهش یافته است. وی خاطرنشان کرد: با توجه به ظرفیت ها و توانمندیهای 
گسترده قم در ابعاد مختلف و همچنین شناسایی ذخایر معدنی در استان که در حال انجام است، 
فرصت های سرمایه گذاری مناسبی در حوزه صنعت و معدن در قم وجود دارد که مسوولان امر 

باید بارفع موانع، حداکثر سرمایه ها را در استان جذب کنند. 
قم جزو ارزان ترین استان های کشور است

ذاکری در پایان با اشاره به ساماندهی و توسعه نمایشگاهها در قم، نسبت به افتتاح و راه اندازی 
نمایشگاه دائمی فرش تا پایان سال 94 اظهار امیدواری کرد و گفت: استان با وجود بازرسی های 
منظم و مستمر از اصناف مختلف، خوشبختانه به عنوان ارزانترین استان کشور مطرح شده است.

رئیس مجلس با تاکید بر اینکه تمام 
مسئولان از تیم مذاکره کننده و توافق 
هسته ای مبتنی بر منافع ملی حمایت 
می کنند، گفت: کشور در شرایط کنونی 
انتقادها  برخی  و  بوده  وحدت  نیازمند 
کننده  مذاکره  تیم  عملکرد  به  نسبت 

غلط است.
دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اسلامی پنجشنبه شب در همایش روز ملی 
صنعت و معدن استان قم با اشاره به آخرین 
وضعیت پرونده هسته ای گفت: در مسائل بین 
المللی بویژه پرونده هسته ای نسبتا مشکلاتی 
وجود دارد و تلاش می شود که این موضوعات 

حل شود اما شاهد هستیم برخی افراد به زعم خودشان 
براساس وظیفه شرعی در منافع ملی حرف هایی می زنند که 
غلط است حال این سوال پیش می  آید که چرا برخی افراد با 

اظهارات نسنجیده اذهان را تخریب می کنند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
برادری در یکی از استان ها در رابطه با مذاکرات هسته ای 
اعلام کرده که تمام واحده های هسته ای کشور پس از توافق 
ژنو تعطیل شده، همچنین یک برادر دیگر گفته که ما با توافق 
دار و ندار فناوری هسته ایمان را به آمریکا داده ایم. همچنین 
یک نفر دیگر در مسئله هسته ای مردم را تحریک می کند 
که آقا تنها است. حال این سوال پیش می آید که اگر این 
افراد مشکلی دارند چرا پشت رهبری پنهان می شوند. این 
در حالی است که رهبر معظم انقلاب بارها فرموده اند که 
مذاکره کنندگان کشورمان متعهد، متدین، غیور و شجاع 
هستند. حال آیا اظهارات این گونه افراد با فرمایشات معظم 

له برابر است.
تمام قوا باید دولت را کمک کنند

دکتر لاریجانی با بیان اینکه کشور در شرایط کنونی 
نیازمند وحدت و همدلی است، گفت: قطعا با اظهارات تند و 
تخریبی نمی توان وحدت را در کشور ایجاد کرد. از این رو در 

شرایط کنونی باید حرف رهبری را گوش کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به تخریب های 
صورت گرفته علیه دولت یازدهم افزود: چرا دولتی که تازه 
سرکار آمده را باید تخریب کنیم این در حالی است که رهبر 
معظم انقلاب در دیدار اخیرش با نمایندگان مجلس فرمودند 
که تمام قوا باید دولت را کمک کنند. البته این فرمایشات به 

معنای انتقاد نکردن نیست بلکه.
نیرو  وزارت  آمارها  براساس  افزود:  مقننه  قوه  رئیس 
حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان بدهکار است، از این رو باید از 
مسئولان مربوطه پرسید که چرا مملکت را اینگونه مدیریت 
کردید، از طرفی دیگر طی آمارهای اعلامی حدود 1۰۰ هزار 
میلیارد تومان از معوقات بانک ها مربوط به دولت است اما 
خوشبختانه دولت یازدهم در چارچوبی توانسته از افزایش 

تلاطمات اقتصادی جلوگیری کند.
دکتر لاریجانی با تاکید بر اینکه طرح برخی مباحث 
اقتصادی  مشکلات  حل  به  کمکی  تخریبی  اظهارات  و 
کشور نمی کند، تصریح کرد: این اظهارات و اقدامات تنها 
به اختلافات دامن می زند از اینرو در شرایط کنونی تمام 
مسئولان باید کلاهشان را قاضی کنند زیرا کشور از نظر 
اقتصادی دچار مشکل است حال باید به جای سیاسی کاری 
برای حل مشکلات اقتصادی کشور تلاش کرد. همچنین 
توجه به تولید داخل و اقتصاد باید هدف مسئولان انقلابی 

باشد.
وی ادامه داد: قطعا تمام مسئولان کشور از توافق هسته ای 
که خطوط قرمز کشور را رعایت کرده و منافع ملی را تامین 
کند حمایت می کند از اینرو طرح برخی مسائل و اظهارات 
تخریبی علیه مذاکرات هسته ای نه حرف رهبری بوده و نه 
حرف مسئولان است زیرا مقامات کشور در انتهای دولت 
قبل در این رابطه بحث کرده و تصمیمی آگاهانه گرفته اند 
که براساس آن با توجه به مجموعه شرایط کشور و وضعیت 
مناسب صنعت هسته ای هم اکنون موقع مذاکرات و توافق 
رسیده است که این تصمیم براساس مسائل احساسی نبوده، 

بلکه با استدلال صورت گرفته است.
اوضاع کشور از نظر اقتصاد مطلوب نیست

رئیس قوه قانونگذاری بر لزوم اجرای قانون رفع موانع 
تولید و فضای کسب و کار تاکید کرد و گفت: این قانون 
آئین نامه هایی دارد که باید در دولت تدوین و تصویب شود و 
مسئولان در این راستا باید از بخش خصوصی حمایت کنند. 
همچنین تلاطمات سیاسی باید از سوی سیاسیون و رسانه ها 
کم شود زیرا نیاز کنونی کشور ساماندهی اقتصاد و تولید 

داخلی است.
وی با بیان اینکه اوضاع کشور از نظر اقتصاد مطلوب 
نیست، گفت: عواملی همچون تحریم ها، موضوعات درونی، 
ساز و کارهای اقتصادی و سوء مدیریت در این حوزه عامل 

آسیب دیدن اقتصاد کشور بوده است.
دکتر لاریجانی با اشاره به اتکاء شدید اقتصاد کشور به 

درآمدهای نفتی تصریح کرد: متاسفانه تک 
ساحتی بودن اقتصاد موجب آسیب پذیر بودن 
المللی شده است،  بین  کشور در تلاطمات 
از طرفی دیگر یکی از مشکلات ما در حوزه 
اقتصاد عدم توجه به مقوله صادرات بوده است 
البته در سال های اخیر تلاش هایی برای رشد 
صادرات غیر نفتی شده اما هنوز این اقدامات 
قابل قبول نیست و با درآمدهای آن نمی توان 
اقتصاد کشور را از درآمدهای نفت و گاز رها 

کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
رهبر معظم انقلاب بارها بر کاهش وابستگی 
اقتصاد به درآمدهای نفت و گاز تاکید کرده اند 
داشت  اگر کشور صادرات چند وجهی  زیرا 
اقتصاد ملی با مشکل روبرو نمی شد، از طرفی دیگر یکی از 
مشکلات اقتصاد کشور این بوده که روابط و مقررات داخلی 

در جهت حمایت از بخش خصوصی تدوین نشده است.
وی ادامه داد: متاسفانه از ابتدای انقلاب فضای اقتصادی 
کشور در جهت دولتی شدن حرکت کرد که این موضوع 
لطمات بسیاری را به اقتصاد کشور وارد کرد حال با توجه به 
این سیاست ها هم اکنون شاهد هستیم که بخش خصوصی 
کشورهای اطراف و همسایه در حوزه های مختلف رشد کرده 

و بازارها را تسخیر کرده اند.
دکتر لاریجانی ادامه داد: شرایط کنونی کشور اقتضاء 
می کند که بیش از گذشته به بخش هایی مانند بخش 
صنعت، معدن و مشکلات بانکی و مالیاتی آن ها توجه شود 
زیرا متاسفانه در شرایط کنونی حدود ۳۰ تا 5۰ درصد از 
بنگاه های اقتصادی استان ها تعطیل شده اند از اینرو مجلس 
شورای اسلامی برای بهبود این حوزه قوانینی را تصویب کرده 
است. رئیس قوه مقننه ادامه داد: مجلس در بودجه سالیانه 
تصویب کرده که جرایم ناشی از معوقات صنایع و کارخانجات 
به بانک ها بخشوده و یا تقسیط شود از اینرو دولت باید 
دستورالعمل این قانون را تنظیم و به بانک ها ابلاغ کند از 
طرف دیگر در شرایط کنونی برای حل مشکلات کشور 

نیازمند تفاوهم و همدلی ملی هستیم.
دکتر لاریجانی با اشاره به وضعیت بحرانی منطقه گفت: 
وضعیت منطقه بسیار داغ و بحرانی است و قطعا این معضل 
تروریست در منطقه به هیچ وجه ساده نبوده و خیلی از 
کشورها گرفتار آن شده اند اما خوشبختانه جمهوری اسلامی 
به علت ساماندهی قوی از گذشته در این تلاطمات منطقه ای 

آسیب ندیده است.
در پایان این مراسم از تعدادی از صنعتگران و شرکت های 
صنعتی برتر استان قم با حضور دکتر لاریجانی تقدیر شد. 
همچنین دکتر لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی پس 
از این همایش در مراسم افطاری  صنف صنعتگران و معدن 

کاران استان قم شرکت کرد.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان عنوان کرد:

تعریف 100 بسته سرمایه گذاری به ارزش 3 هزار میلیارد تومان در قم

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خبرداد:

راه اندازی 44 واحد صنعتی راکد درقم

در همایش روز ملی صنعت و معدن استان قم مطرح شد:

انتقاد شدید »لاریجانی« از دلواپسان هسته ای

قم  استان  دادگستری  کل  مدیر 
گفت: مسئولیت پلیس در قانون جدید 
شده  بیشتر  کیفری  دادرسی  آئین 

است.
خلیلی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
در دیدار فرمانده انتظامی قم با مسئولان 
اینکه قانون جدید  با بیان  قضایی استان 
آیین دادرسي کیفري در آینده و گذر زمان 
بسیار ارزشمند و تاثیر گذار خواهد بود، اظهار 
داشت: مسئولیت پلیس در وضعیت جدید 
سنگین ترشده و باید با دقت بیشتر به گونه 
اي عمل کند که به هدف مصوبین این قانون 
براي ارتقاء حقوق شهروندي و رضایت مندي 
بیشتر در این زمینه جامه عمل پوشانده شود 
و استان قم هم بتواند به بهره وري حداکثري 

از این قانون دست پیدا کند.
قم پیشتاز درپیشگیری از جرایم

دادستان گنجی نیز در این دیدار گفت: 
در پیشگیري جرائم و تجزیه و تحلیل مسائل 
در مقایسه با استان هایي که هم ردیف قم 
هستند، پیشتاز است و مجموعه قضائي 
استان نیز بیشترین تعامل را با پلیس دارا 

است.
وی با قابل تحسین خواندن وضعیت 

حاضر  حال  در  استان  اجتماعي  سلامت 
اظهار داشت: باید وضعیت مطلوب سلامت 

اجتماعي قم انعکاس بیشتري پیدا کند.
وي با تاکید بر اینکه باید قدر این همدلي، 
همزباني و یک رنگي دستگاه هاي انتظامي 
و قضائي استان، دانسته شود ، ابراز داشت: 
همکاري و قدرداني مردم از خدمتگزارانشان، 
حاکي از رضایت آنان از امنیت استان بوده 
تعاملات  و  پلیس  زحمات  مرهون  این  و 
في مابین این دو دستگاه است. وی افزود: 

همکاری و هماهنگی فرماندهي انتظامي و 
مجموعه قضائي استان قم در سطح کشور 

نمونه هستند.
برخورد جامع با جرایم

به گزارش پایگاه خبري پلیس، فرمانده 
انتظامي استان نیز در ابتداي این دیدار با 
گرامیداشت یاد و خاطره شهید دکتر بهشتي 
و شهداي هفتم تیر و عرض تبریک هفته قوه 
قضائیه عنوان داشت: هرچند نیروي انتظامي 
با دادگستري در  به واسطه ماهیت خود 

ارتباط است ولي این دیدار ها مي تواند در 
پیشرفت هرچه بهتر ماموریت هاي هر دو 

سازمان مثمر ثمر باشد.
وي با قدرداني از حمایت هاي مجموعه 
قضائي استان از پلیس، منشاء این حمایت ها 
را تقوا و دلسوزي براي اساس امنیت کشور 
و شهر کریمه اهلبیت )س( دانست و افزود: 
این همراهي ها در ارتقاء انگیزه پلیس و 

بهبود عملکرد بسیار موثر است.
سردار کاظم مجتبایي در ادامه با بیان 
اشراف پلیس بر مجموعه هاي رفاهي بین 
راهي و پوشش انتظامي پلیس در تالارها، 
اثر این پوشش را بر مراسمات و کاروان هاي 

عروسي مثبت ارزیابي کرد.
وي ادامه داد: اراده ما، برخورد جامع با 
جرایم است، آمار قتل و سرقت در استان 
مقابله  خصوص  در  و  کرده  پیدا  کاهش 
با شرارت نیز دو قرارگاه عملیاتي خیبر و 
ذوالفقار فعال شده ودر زمینه مواد مخدر نیز 

کشفیات مطلوب داشته ایم.
فرمانده انتظامي استان تاکید کرد: در 
مجموعه پلیس استان، یک پیوستگي وجود 
دارد که اقدام جدي در هر حیطه بر سایر 

قسمت ها نیز اثر مي گذارد.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی 
استفاده  به  هشدار  با  قم  استان 
کنندگان از شبکه های اجتماعی در 
آرایشگاه های زنانه با بیان اینکه شبکه 
اسرائیلي  ای  ریشه  اجتماعی  های 
ای  واحده  هدف  دنبال  به  و  داشته 
برای تغییرات اجتماعی به سبک غربي 
ها هستند، گفت: برخی شبکه های 
اجتماعی با ورود به این حریم خصوصی 
به طور مداوم اطلاعات افراد را تجزیه 
و تحلیل می کنند و این خطری جدی 

است.
همایش  در  صادقی  احمد  سرهنگ 
تخصصی پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
و جرائم در محل اتاق اصناف با موضوع صنف 
آرایشگری زنانه در ابتدا به تشریح برخی از 
آسیب های متوجه این شغل پرداخت. وی 
با اشاره به موضوع سرقت به عنوان یکی از 
آسیب های اجتماعی در حوزه ورودی این 
آرایشگاه ها تاکید کرد و افزود: حساسیت 

این شغل به دلیل تردد افراد غریبه به آن 
بوده که خود می تواند مترصد آسیب هایی 
باشد و نیازمند هوشیاری و مراقبت بیشتری 

در این زمینه است. 
انتظامی  فرماندهی  اجتماعی  معاون 
نسل گوشی های  به  ادامه  در  قم  استان 
هوشمند و خطراتی که استفاده نامطلوب از 
این گوشی ها جوانان را با تهدیدی جدی 
مواجه می کند اشاره و تصریح کرد: یکی از 
اولویت هایی که باید به آن تاکید کرد نظم 
و نظام حاکم بر این شغل است که گاهی 
غلفت از آن انسجام خانواده را با چالشی غیر 

قابل باور مواجه خواهد کرد. 
سرهنگ صادقی سپس با تاکید بر اینکه 
استفاده از شبکه های مجازی باید تعریفی 
داشته باشد، اضافه کرد: اصرار اینکه باید 
آگاهی مان نسبت به خطرات تکنولوژی 

کامل باشد امری واقع بینانه است. 
انتظامی  فرماندهی  اجتماعی  معاون 
استان قم با بیان اینکه حضور فرزندان در 

شبکه های اجتماعی و غفلت از آن ها می 
تواند آسیب هایی را متوجه آن ها کند، افزود: 
دشمنان به دنبال این هستند تا حرمت و 

اخلاق را بشکنند و عفاف را از بین ببرند. 
معاون اجتماعی و فرهنگی دادگستری 
قم نیز در سخنانی با بیان اینکه انسان ۳ 
دوره تربیتی اصلی دارد، گفت: 7 سال اول 
زندگی فرزند به دنبال الگو گرفتن است، 7 
سال دوم بحث آموزش و تربیت اهمیت پیدا 
می کند و 7 سال سوم نیاز به یک مشاور 
از هر زمان دیگری احساس  بیش  خوب 
می شود. حجت الاسلام یزدی با بیان اینکه 
دانستن ضوابط شغلی جزء الزامات آن شغل 
تصریح کرد: خداوند  آید،  به حساب می 
برکت هر شغلی را که از سلامت برخوردار 

باشد افزون می کند.
هدف پیشگیری وضعی بالا بردن 

هزینه ارتکاب جرم است
رئیس اداره وضعی – امنیتی معاونت 
جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعي 

دادگستری قم نیز با بیان اینکه هدف از 
های  آگاهی  ارتقاء  همایش  این  برگزاری 
حقوقی است، افزود: اهتمام دادستان قم بر 
ضرورت و استمرار این همایش است. سعید 
کاویانی سپس با اشاره به اینکه پیشگیری 
حوزه  کرد:  اضافه  است،  درمان  از  بهتر 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی به سه 
نوع پیشگیری توسعه مدار، وضعی و محله 

مدار تقسیم می شود. 
رئیس اداره وضعی – امنیتی معاونت 
جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعي 
پیشگیری  اینکه  بیان  با  قم  دادگستری 
در  را  آموزشی  های  برنامه  مدار  توسعه 
دستور کار قرار می دهد و هدف پیشگیری 
وضعی نیز بالا بردن هزینه ارتکاب جرم برای 
متهمان است، در خصوص پیشگیری محله 
مدار گفت: افراد شاغل در این صنف باید 
اتحادیه را از مسائل و آسیب هایی که متوجه 
این شغل می شود مطلع و حتماً به نیروی 

انتظامی اطلاع بدهند.

مدیر کل دادگستری استان قم:

مسئولیت پلیس در قانون جدید بیشتر شده است

درهمایش تخصصی پیشگیری از آسیب های اجتماعی و جرائم در قم مطرح شد:

هشدار به استفاده کنندگان از شبکه های اجتماعی در آرایشگاه های زنانه

ایران به دنبال 
چه نوع توافقی است؟

ایرانیان و افکار عمومی جهان منتظرش بودند فرا رسیده 
و در حال سپری شدن و رسیدن به  نقطه صفر است. تا چند 
روز آینده جهان شاهد یکی از مهمترین اتفاقات سالهای 

اخیر خود در حوزه صلح و امنیت بین المللی خواهد بود. گروهی از زبده ترین دیپلمات های 
هفت قدرت جهانی و منطقه ای در وین مشغول آماده سازی این اتفاق مهم اند. ساعت 
ها بر سر عبارات و واژه ها بحث و جدل می کنند تا شالوده محکمی برای این اتفاق بنا 
نهند. توافق احتمالی جامع بین »ایران و پنج بعلاوه یک« شایسته نامیده شدن به عنوان 
یکی از اتفاقات مهم در عرصه صلح و امنیت بین المللی است و نقطه عطفی در تحولات 
خلع سلاحی خواهد بود. می تواند مبنایی برای سایر نمونه های آینده باشد و ساخت های 
جدیدی برای معماری خلع سلاحی نظام بین الملل در آینده بوجود بیاورد لذا نمی توان 
کتمان کرد که نه تنها برای خاورمیانه و چند قدرت جهانی بلکه برای روندهای آتی در حوزه 

خلع سلاح نیز اهمیت فراوان دارد.
پایبندی دو ساله تمامی طرف های این مذاکرات برای رسیدن به هدفی که طی روزهای 
آینده خبری خواهد شد، کارشکنی های ناتمام مخالفان و دلواپسان داخلی و منطقه ای و 
بین المللی این مذاکرات و فضای متفاوتی که پس از حصول به توافق احتمالی در خاورمیانه 
و در برخی از حوزه های نظام بین الملل تجربه خواهد شد، همه و همه تردیدی باقی نمی 
گذارد که "خبری در راه است..." ادامه مذاکرات تا یک هفته بعد از ضرب الاجل تعیین شده 
نشان دهنده عزم طرفین برای حل مسایل باقی مانده است. اینکه با هوشمندی رسیدن به 

توافق را قربانی زمان نکرده اند، نکته امیدوارکننده ای است. 
همه طرف های هفتگانه این مذاکرات، مانند تمام دو سالی که از آغاز آن گذشته است، 
قبل، هنگام و بعد از مذاکرات گمانه زنی ها، برداشت ها و تحلیل های خود را از جزء به 
جزء اتفاقات مرتبط با این مذاکرات دارند. هر تحرکی، رفت و آمدی، مقاله ای، سخنرانی و 
... از یکی از طرفین این مذاکرات مبنای تحلیل ها و گمانه زنی های وسیع رسانه ای قرار 
گرفته است. هدف کلی و مشترك این مذاکرات برای تمامی طرف های آن یکی است و 
آن رسیدن به توافقی جامع بین ایران و پنج بعلاوه یک در موضوع برنامه هسته ای ایران 
است. ولی تردیدی نیست که ورای این هدف مشترك، هر یک از طرفین بویژه آمریکا و 
ایران به دنبال خواسته ها و اهداف خاص خود هستند. اهدافی که از پیش از شروع مذاکرات 
به دنبال آن بوده و احتمالا در جریان مذاکرات دچار تغییراتی نیز شده اند و حالا پس از 
دو سال مذاکره و عبور از چند مرحله حساس، امیدوارند که به تحقق آن اهداف بسیار 

نزدیک شده باشند.
برای رسیدن به اتفاق مهمی که در پیش است و هدف و اهدافی که طرفین مذاکره به 
دنبال آن هستند، باید چیزی به نام »متن توافق« در چندین صفحه نوشته و بر روی بند 
بند و عبارت به عبارت آن توافق شود. نگارش متن مدت هاست شروع شده است و پرانتز 
یک به یک مورد مذاکره قرار گرفته و نهایی شده اند ولی هنوز پرانتزهای مهمی باقی مانده 
اند که بیش از آنکه فنی باشند به نظر می رسد به شدت نیازمند تصمیم های سیاسی دو 
طرف اند تا متن نهایی و آماده اعلام پایان مذاکره شود. کسانی که تجربه کارهای بین المللی 
را دارند به خوبی می دانند که مذاکره بر روی متن، بویژه متونی که تمامی ابعاد سیاسی، 
حقوقی، اقتصادی، علمی، فنی)در یک حوزه مشخص(، امنیتی و حتی نظامی را توامان با 

هم دارد، کاری بسیار حرفه ای، سخت و به غایت حساس است.
فارغ از محتوای متن، طرفین این مذاکره به خوبی می دانند که چند صفحه ای که 
درحال نگارش است در نهایت باید ویژگی هایی داشته باشد که بتواند تامین کننده اهداف 
مورد نظر آنها باشد. این ویژگی ها می تواند برای تمامی طرف ها یکسان نباشد. طراحی این 
ویژگی ها می تواند تعیین کننده بخشی از استراتژی مذاکراتی طرفین باشد، دامنه انتظارات 
و تعهدات آنها را تعیین کند و نقاط قابل انعطاف و یا ایستادگی طرفین بر روی موضوعات 
را مشخص نماید. ویژگی هایی که باید بر هر دو بخش این توافق یعنی »برنامه هسته ای 
ایران« و »رفع تحریم ها« قابل بارگزاری باشند. در سرتاسر توافق جامع احتمالی، هر دو 
بخش شانه به شانه همدیگر پیش رفته و در روزهای باقی مانده نیز این چنین خواهد بود و 
همین دو بخش است که ساختار اصلی توافق را تشکیل می دهند؛ لذا تاثیر و تاثر هر یک 
از این دو بخش بر دیگری در متن، ویژگی های مورد نظر برای تولید متن را نیز از اهمیت 

بسیار زیادی برخوردار می کند.
طی دو سال گذشته و از میان موضع گیری ها و سخنرانی هایی که از مقامات عالی 
رتبه کشور منتشر شده می توان مختصات و ویژگی های یک توافق جامع مطلوب ایرانیان 
را استخراج کرد. ویژگی هایی که در صورت تحقق می تواند زمینه ساز تحقق اهداف مورد 
نظر ایران باشد. حتی می توان از این منظر نیز نگاه کرد که در صورت تحقق اهداف مورد 

نظر ایران است که این توافق واجد چنین ویژگی هایی خواهد شد.
از نگاه ایرانیان، توافقی که احتمالا طی روزهای آینده حاصل خواهد شد باید به صورت 
همزمان واجد ویژگی های سه گانه »پایدار«، »منصفانه« و »عزتمند« باشد. هر توافقی که 

بتواند این سه ویژگی ها را تامین کند، از نظر تهران توافقی مطلوب و قابل پذیرش است.

حمید احمدی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,031,000یک مثقال طلا

930,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,040,000سکه بهار آزاد ی

9,045,000سکه امامی

4,590,000نیم سکه

2,590,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

نایب رئیس شورای ملی زعفران؛

روند افزایشی قیمت زعفران متوقف شد
نایب رئیس شورای ملی زعفران از توقف روند افزایشی قیمت زعفران در بازار 

خبر داد. 
غلامرضا میری از توقف روند افزایشی قیمت زعفران در بازار خبر داد و اظهارداشت: در 
حال حاضر با وجود اینکه قیمت زعفران بالاست اما بازار آن دچار رکود شده و خرید و 
فروشی انجام نمی شود، ضمن اینکه قیمت این محصول همچنان بین 6 میلیون و 4۰۰ 

هزار تومان تا 7 میلیون تومان است.
 وی با بیان اینکه اگر روند فعلی بازار طلای سرخ تا پایان ماه مبارك رمضان ادامه یابد 
با کاهش قیمت زعفران موجاه خواهیم بود، گفت: در مرداد و شهریورماه صادرات طلای 
سرخ کاهش پیدا می کند و به فصل برداشت محصول نو نزدیک می شویم کسانی که 
زعفران را نگه داشته اند، مجبور به عرضه آن خواهند شد، چون با ورود محصول جدید به 

بازار زعفران قدیمی خواهانی ندارد. 
این مقام مسئول در مورد وضعیت صادرات طلای سرخ در شرایط فعلی نیز اظهارداشت: 
هم اکنون تحرك چندانی در صادرکنندگان وجود ندارد، اکثر آنان می گویند سفارش 
جدیدی برای صادرات دریافت نکرده اند و صادراتی که انجام می دهند، مربوط به 

سفارش های قبلی است. 
میری در مورد علت کاهش صادرات زعفران در ماه های مرداد و شهریور نیز گفت: 
معمول خریداران زعفران ایرانی از شهریور و مرداد منتظر ورود محصول نو به بازار هستند، 
چراکه محصول جدید باکیفیت تر است و به همین خاطر، کسی اقدام به خرید نمی کند یا 
اینکه میزان خریدشان را بسیار محدود کرده و به اندازه مصرف روزانه خود خرید می کنند، 

ضمن اینکه زعفران جدید هر ساله حدود 2۰ تا 25 مهرماه وارد بازار می شود. 

تولید خودرو ۱۶ درصد افزایش یافت
سخنگوی شورای سیاست گذاری خودرو گفت: تولید انواع خودرو در کشور 
در سه ماهه اول امسال نسبت به مدت مشابه در سال قبل 16.2 درصد افزایش 

یافت. 
ساسان قربانی با اشاره به برگزاری سی و یکمین جلسه شورای سیاست گذاری خودرو 
که با حضور وزیر و اعضا انجام شد، مهمترین مسائل و موضوعات مطرح شده دراین جلسه 
را بیان کرد.  وی با اشاره به رشد 16.2 درصدی تولید انواع خودرو، افزود: این در حالی 
است که تاکنون ۸6.6 درصد از برنامه تحقق بخشیده و به دلیل عقب بودن خودروسازان 
از برنامه، وزیر صنعت، معدن و تجارت بر همت هرچه بیشتر از سوی خودروساران برای  

جبران این عقب ماندگی تاکید داشتند. 
به گفته قربانی، مجموع تولید خودرو از ابتدای سال جاری تاکنون بالغ بر 262 هزار و 
161 دستگاه بوده است.  سخنگوی شورای سیاست گذاری خودرو در ادامه به ارائه گزارش 
شرکت آزمون جاده ای از روند اجرای پروژه اشاره کرد و گفت: در این راستا مقرر شد تا 

بهمن ماه سالجاری، فاز نخست پروژه به پایان رسیده و مورد بهره برداری قرار گیرد. 
وی با اشاره به تاکیدات وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص اهمیت وجود مراکز 
آزمون به منظور  ارتقای کیفیت خودروهای تولیدی، یادآور شد: همکاری لازم و داشتن 
احساس مسئولیت از سوی همه خودرورسازان لازم و ضروری است و دراین بین باید از 
تمام توان برای رفع مشکلات استفاده کنیم.    ساسان قربانی همچنین بهره مندی از 
مشاوران معتبر بین المللی را از دیگر توصیه های وزیر ذکر کرد و با اشاره به ارائه گزارش 
شرکت ایتراك در زمینه آزمایشگاه استاندارد 55 گانه ایمنی خودرو، تصریح کرد: در این 
خصوص به سه بخش اصلی اشاره شد که اول آزمون هایی است که در حال حاضر در 
داخل کشور به طور کامل در حال اجرا هستند و  مقرر شد از این ظرفیت  تمامی شرکت ها 
استفاده کنند.  وی ادامه داد: دوم آزمون های داخل کشور که نیاز به تکمیل تجهیزات دارند 
و سوم آزمون هایی که امکان انجام آنها در داخل کشور وجود نداشته و نیازمند به ایجاد 
ساختار مناسب هستند که از آن جمله می توان به تست تصادف )crash test( اشاره کرد.

 قربانی اضافه کرد: در این راستا مقرر شد شرکت ایتراك در دو مورد آخر برنامه اجرایی 
خود را ارائه کرده و از طرف بانک صنعت و معدن و صندوق توسعه ملی تسهیلات لازم 
در اختیار شرکت ایتراك قرار گیرد.  سخنگوی شورای سیاست گذاری خودرو همچنین 
توصیه وزیر صنعت، معدن و تجارت را برای تجهیز آزمایشگاه ها و استفاده از توانمندی ها و 

ظرفیت های داخلی مورد تاکید قرار داد. 
وی تصریح کرد: آزمایشگاه ها ضمن رعایت استانداردهای بین المللی باید به اخلاق 
حرفه ای در تست ها و آزمون ها توجه داشته باشند و رازداری در زمینه اطلاعات فنی 

شرکت ها را رعایت کنند. 
قربانی همچنین یادآور شد: وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد است برای رسیدن به 
رده های بالاتر در صنعت خودرو باید اصلاح و بهبود را در این صنعت شروع کنیم و همه 

خود را مسئول دانسته و از انتقادها برای توسعه و بهبود استفاده کنیم.

 قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:
مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه برارزش 

افزوده دوره بهار 94 از طریق سامانه 
www.evat.ir حداکثر تا

 15 تیر ماه می باشد.
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

بازار این روزها حال و روز عجیبی دارد. مردم حتی برای 
چرتکه های  می آیند.  بازار  کمتربه  شده،  که  هم  تفریح 
درآمدی، وزنه خرج رابیشتر ازدخل نشان می دهد، گرانی ها 

زیرپوستی شده اندونظارت چندانی هم بربازار نیست.
 بازار این روزها حتی دیگر مردمی را هم به خود نمی بیند که برای 
تفریح به خرید آمده باشند. هوا آنقدر گرم شده که دیگر جذابیت یک 
تفریح را برای قدم زدن در بازارهای تهران، به حداقل رسانده است. 
آنهایی هم که می آیند، این روزها آنقدر چرتکه می اندازند و رقم ها را 
بالا و پایین می کنند که مبادا، خرجشان، بیش از حد از دخلشان بالا 

رود و ناخواسته هزینه های گزافی را بر زندگی خود تحمیل کنند.
در عین حال، گرانی های زیرپوستی نیز این روزها بیش از هر 
زمان دیگری خود را در بازار نشان می دهد. دولت می گوید که باید 
گرانی ها با او هماهنگ شود و از سوی دیگر، حاضر هم نیست که به 

پرونده های درخواستی رسیدگی کند. به همین دلیل، برخی ها هم رو 
به کم فروشی آورده اند. وزن کالا را کم می کنند و قیمت را ثابت نگاه 
می دارند. بسته بندی را عوض می کنند و ماده موثر درون آن را به 

شدت کاهش می دهند. نظارتی هم بر بازار نیست.
مردم هم که به ناچار به بازارها برای خرید مایحتاجشان مراجعه 
می کنند، بیشتر تمرکز خود را بر قیمت می گذارند و اینکه دخل و 
خرجشان با هم بخواند، بنابراین کمتر توجهی به وزن کالاها دارند 
و به آن، به عنوان یک عامل مهم در خریدهای خود، توجه می کنند.

 نظارت ها بر بازار هم گویا یا انجام نمی شود یا کارساز نیست. چند 
ماهی هست که سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
دیگر جدیت لازم را در برخورد با متخلفان و کم فروشان در بازار ندارد، 
حاضر به پاسخگویی هم نیست. بالاخره باید آماری از برخوردها را ارایه 
دهد و یا اینکه حداقل مردم حضور بازرسان را در بازار احساس کنند.

 کم فروشی البته اتفاق تازه ای در بازار نیست و مصرف کنندگان 
ایرانی همواره بدون تعارف این واژه را شنیده اند، به خصوص در دو 
سال اخیری که رکود بیش از هر زمان دیگری بر بازار حاکم شده، 
قدرت خرید مردم کاهش یافته و به اصطلاح، دولت هم زیاد به مردم 
سخت نمی گیرد. حتی گزارش های بانک مرکزی از قیمتها در بازار 
هم به این نکته کمتر توجهی می کند که با توجه به وزن کالاها، 

قیمت ها را بسنجد و بگوید که آیا کالایی گران شده است یا خیر؟
 ممکن است که قیمت کالایی در ظاهر گران نشده باشد، اما 
وزن موثر آن وقتی کاهش می یابد، عملا یک گرانی زیرپوستی را 
نشان می دهد، ظاهرا تولیدکنندگان دریافته اند که علاج دوری از 
قیمت های دستوری و منتظر نماندن در صف تقاضا برای بررسی 
پرونده هایشان در دولت، این است که خود دست به کار شده و 
قیمت را بالا برند اما ظاهر این است که قیمت افزایشی نداشته اما در 

عمل حتما قیمت ها حداقل 2۰ درصد افزایش یافته است.
 تولیدکنندگان سناریوی کم فروشی را طبیعی ترین واکنش به 
سیاست های اقتصادی دولت می دانند و بر این باورند که وقتی هزینه 
های تولید از جمله حقوق و دستمزد و سایر هزینه های جانبی از 
جمله مالیات بالا رفته است، هیچگاه نمی توانند انتظار این را داشته 
باشند که به ندای دولت برای جلوگیری از افزایش قیمت پاسخ مثبت 
دهند بلکه در ظاهر این کار را کرده و در عمل، هزینه های سربار خود 

را از مصرف کنندگان می گیرند. 
اما اینکه کم فروشی تا چه حد می تواند گره های تولید را باز کند 
هم موضوعی است که تولیدکنندگان خود چندان بر آن باوری ندارند 
و معتقدند که تا حد خاصی می توانند از ابزار کم فروشی برای پوشش 
دادن دخل و خرجشان استفاده کنند. آنها معتقدند که مردم دیگر 
کمتر خرید می کنند و مثل سابق کالاها را انبار نمی کنند. برخی 
حتی تنها برای مصرف یک روز خود خرید می کنند و اگر روز دیگری، 
چرتکه دخل و خرجشان با هم تناسب نداشت، برخی کالاها را نمی 

خرند، این مشکل اصلی تولیدکنندگان شده است. 
گزارش های میدانی خبرنگار مهر حکایت از آن دارد که کم فروشی 
در شکل های مختلف در بازار رواج یافته است. تولیدکنندگان چیپس 
و پفک، باد بسته های خود را بیشتر و محتویات آن را کمتر کرده 
اند و تولیدکنندگان دوغ و شیر و ماست هم از پوشش هایی برای 
و  دارد  مات  استفاده می کنند که جنس هایی  محصولات خود 
محتویات درون آن را به خوبی نشان نمی دهد، این طور می توانند که 
کالای خود را گران بفروشند. تغییر رنگ شیشه ها و بطری محصولات 

هم راه دیگری برای کم فروشی است. 
کم فروشی حتی به جعبه های دستمال کاغذی هم رسیده است. 
اندازه جعبه دستمال کاغذی براساس استانداردها باید 2۰ در 2۰.5 
باشد اما تولیدکنندگان داخل این جعبه ها را با دستمال های 17در 
17 یا 19 در 19 پر می کنند و مصرف کننده هم خبری از آن ندارد؛ 
این به معنای کم فروشی آشکار است و متاسفانه نظارتی بر بازار هم 

نیست.
 اینها تنها نمونه هایی از کم فروشی هایی است که در بازار رواج پیدا 
کرده و متاسفانه سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
هم در این گرمای تابستانی، هنوز از خواب زمستانی بیدار نشده است.

 به هرحال به نظر می رسد که دولت باید فکر جدی برای تولید 
داشته باشد، نه اینکه مدام آمار افزایش تولید را به رخ بکشد و از آن به 
عنوان پیشران رشد اقتصادی یاد کند یا بگوید که قدرت خرید مردم 
افزایش یافته و گرانی ها در بازار نیست. واقعیت تولید و بازار این روزها 

چیز دیگری است.

کم فروشی ها به اوج رسید؛

 گرانی های زیرپوستی صدای مردم را درآورد

آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی 10599/1011 اصلی بخش یک قم مربوط 
به کلاسه پرونده اجرایی 139304030011000744

 به موجب کلاسه پرونده 9۳۰۰7۸7، له: بانک مهر اقتصاد قم، و علیه : آقایان علی 
رضوانی و سید محسن شاه احمدی و خانم فاطمه رضوان نیا مستند سند رهنی 72۳2-

1۳92/۸/14 دفتر اسناد رسمی 74 قم ششدانگ پلاك ثبتی 1۰599/1۰11 اصلی ثبت 
شده در دفتر 741 صفحه 12۰، و دفتر 164 صفحه 47۸ بخش یک قم واقع در: قم 
-45 متری صدوق 2۰ متری فجری خیابان دانش کوچه 6 پلاك 15 متعلق به آقای 
علی رضوانی و خانم فاطمه رضوان نیا ) هر کدام سه دانگ مشاع( از طریق مزایده به 

فروش می رسد:
حدود و مشخصات پلاك ثبتی پلاك مذکور به مساحت 21۰ متر مربع :

 شمالا: بطول 1۰ متر به خیابان 1۰ متری احداثی
شرقا: بطول 21 متر به پلاك 1۰12 فرعی 
جنوبا: بطول 1۰ متر به پلاك 1۰۳۰ فرعی 
غربا: بطول 21 متر به پلاك 1۰12 فرعی 

 حقوق ارتفاقی : ندارد
مشخصات ملک:

 برروی پلاك فوق ساختمان مسکونی جنوبی به صورت دیوار باربر و طاق ضربی 
در دو طبقه به صورت زیرزمین همکف و نیم طبقه احداث شده است زیرزمین شامل 
پذیرایی آشپزخانه یک خواب و سرویس دستشویی و حمام و طبقه همکف شامل پذیرایی 

آشپزخانه دو خواب و سرویس دستشویی و حمام می باشد.
نظریه کارشناسی:

 ارزش عرصه طبق سند 21۰ متر مربع هر مربع از قرار 26/۰۰۰/۰۰۰ ریال جمعا 
5/46۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

 ارزش اعیانی طبقه زیرزمین 152 متر مربع هر متر مربع از قرار 5/4۰۰/۰۰۰ ریال 
جمعا ۸2۰/۸۰۰/۰۰۰ ریال

اعیانی طبقه همکف 152 متر مربع هر متر مربع از قرار 6/2۰۰/۰۰۰ ریال جمعا 
942/4۰۰/۰۰۰ ریال

انشعابات اتاق سرپله و حیاط سازی جمعا ۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ارزش کل ملک شامل عرصه و اعیان و انشعابات توسط کارشناس رسمی دادگستری 
به مبلغ 7/52۳/2۰۰/۰۰۰ ریال ) هفت میلیارد و پانصد و بیست و سه میلیون و دویست 

هزار ریال( ارزیابی گردیده است .
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 روز یکشنبه مورخ 1۳94/۰6/۰۸ در اجرای 
ثبت قم واقع در خیابان ساحلی انجام می شود مزایده از مبلغ پایه 7/52۳/2۰۰/۰۰۰ ریال 
) هفت میلیارد و پانصد و سه میلیون و دویست هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت 
فروخته خواهد شد. حق الحراج و نیم  عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده 
مزایده خواهد بود در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب وبرق 
و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده 
برنده مزایده خواهد بود خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده 
به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار و نسبت 
به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با 
تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت 

انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. 
مسئول اجرای واحد اسناد رسمی قم- مهدی روز خوش

طرح جدید دولت در راه است
بازار پوشاک چشم انتظار برچیده شدن سفره قاچاق

بازار پوشاک که همواره زیر هجمه کالاهای قاچاق 
آسیب  روز  به  روز  بابت  این  از  صنعت  این  و  بوده 
جدی تری دیده است، از سال گذشته مورد توجه ویژه 
دولت و فعالان این عرصه قرار گرفت و فعالیت جدی 
برای کاهش قاچاق این کالا آغاز شده است اما در 
حالی که شنیده ها از "اجرای طرحی جدید در فروش 
پوشاک" حکایت دارند، به طور رسمی جزئیات این 

طرح اعلام نشده است.
 به گزارش خبرنگار ایسنا، بر اساس آخرین آمار ارائه شده 
بیش از 7۰ درصد از پوشاك مصرفی در کشور از طریق 
کالاهای خارجی تامین می شود اما بر پایه آنچه مسئولان 
اعلام می کنند، بیش از 9۰ درصد از پوشاك وارداتی از مبادی 

غیر رسمی وارد کشور می شود. 
با توجه به اهمیت صنعت نساجی و پوشاك به دلیل مواد 
اولیه ارزان و مرغوب موجود در کشور راهکار دولت ها در 
سال های اخیر برای حمایت از این صنعت استفاده از نظام 
تعرفه ای بوده است؛ به طوریکه تا اواخر سال گذشته حقوق 
ورودی این کالا برابر 1۰۰ درصد بود و از آنجاکه این کالا جزو 
اقلام گروه کالایی 1۰ قرار می گیرد، این میزان دو برابر شده و 

به 2۰۰ درصد می رسد. 
در آخرین روزهای سال گذشته بود که با اصلاح نظام 
تعرفه ای حقوق ورودی پوشاك به 75 درصد کاهش یافت اما 
این موضوع نیز برای جایگزین کردن واردات رسمی به جای 

قاچاق چاره ساز نشد. 
تعرفه 15۰ درصدی برای واردات پوشاك در حالی اعمال 

می شود که با توجه به نوع این کالا، قاچاق آن آسان بوده و 
بعضا با سودهای هشت تا 1۰ درصدی در اختیار فروشندگان 
قرار می گیرد؛ به این ترتیب استفاده از نظام تعرفه ای بدون 
بسترسازی برای جلوگیری از واردات غیر رسمی این راهکار 
را بی نتیجه ساخته است.  در سال گذشته گلناز نصراللهی 
- مدیرکل صنایع نساجی و پوشاك وزارت صنعت، معدن و 
تجارت - بر لزوم کاهش واردات غیر رسمی پوشاك تاکید کرد 
و از تشکیل کمیته ای ویژه در ستاد مبارزه با قاچاق کالا برای 

کاهش قاچاق پوشاك خبر داد.
 وی گفته بود که به واردکنندگان ضرب الاجلی یک ماهه 
برای ثبت برند وارداتی خود داده خواهد شد. البته این موضوع 

به مرحله اجرا نرسید و خبری هم از آن نیست.
 اما این روزها زمزمه هایی درباره طرحی جدید برای فروش 
پوشاك شنیده می شود که البته هنوز جزئیات این طرح نیز از 

سوی یک منبع رسمی تایید نشده است.
 اخیرا سعید حسین زاده - عضو هیات مدیره اتحادیه تولید 
و صادرات نساجی و پوشاك - از مصوبه ای مبنی بر فروش 
پوشاك در کشور با استفاده از سیستم بارکد برای جلوگیری 

از قاچاق خبر داد.
 وی با اشاره به مصوباتی که در دفتر وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، صورت گرفته بود، گفت: یکی از این مصوبات مربوط 
به مساله قاچاق بود و بر این اساس قرار شد که پوشاك در 
ایران مانند اروپا بارکدگذاری شود و از آن طریق به فروش 
برسد. به این ترتیب تمام لباس های موجود در بازار، بارکد 
خواهند داشت و امکان اینکه فروشندگان بخواهند جنس را 

بدون بارکد بفروشند وجود ندارد. 
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاك 
درباره درصد موفقیت این طرح با توجه به گستردگی بازار 
پوشاك و سخت بودن نظارت بر تمامی نقاط آن، اظهار کرد: 
اگر این طرح 25 تا ۳۰ درصد هم موفق باشد باز هم میزان 

قابل توجهی است.
 در پی این اظهارات، صحبت های وزیر صنعت، معدن 
و تجارت در این زمینه احتمالات را برای جدی شدن این 

موضوع تقویت کرد. 
وی در نشست خبری خود در آستانه روز صنعت و معدن با 
تاکید بر اینکه در زمینه برخی کالاها به ویژه پوشاك واردات 
غیررسمی زیادی داریم که در حال علت یابی است و امیدواریم 
به زودی اعلام شود، گفت: در این زمینه تجارب کشورهای 
دیگر به ویژه ترکیه را بررسی کردیم و اقدامات لازم را در این 

رابطه انجام خواهیم داد. 
به گفته نعمت زاده در گذشته برای شناسایی کالاهای قاچاق 
از کالاهای دیگر طرح شبنم اجرا می شد که کارایی نداشت و 
در حال حاضر سیستم های جایگزین این طرح در حال بررسی 
و موضوع مهم این است که قاچاق غیررسمی مسئولی ندارد 

که برای ریشه یابی و پیگیری به آنجا مراجعه کنیم.
 هرچند که وی به طور مستقیم به موضوعی در زمینه 
فروش پوشاك با بارکد اشاره نکرده است، اما از صحبت های 
نعمت زاده می توان این برداشت را کرد که در آینده نزدیک 
راهکاری شاید عملی تر برای کاهش قاچاق در دستور کار قرار 

گیرد.
 مدیرکل نساجی و پوشاك وزارتخانه هم در عین تایید 
مطرح شدن موضوع پوشاك در جلسه ای با وزیر صنعت، از 
ارائه هرگونه جزئیاتی در این باره خودداری کرد و گفت: هنوز 
هیچ دستورالعملی خاصی در این باره تایید نشده و در حال 
بررسی راهکارها هستیم و خود وزیر باید این موضوع را اعلام 

کند. 
هرچند که منابع رسمی هنوز جزئیات طرح جدیدی که 
قرار است برای فروش پوشاك در کشور اعمال شود اعلام 
این  به صحبت های دست اندرکاران  توجه  با  اما  نکرده اند، 

صنعت، می توان احتمال اجرای این طرح را قوی دانست.
 البته موضوع ی واضح این است که اجرای طرح عنوان 
شده با توجه به تنوع فروشندگانی که به راحتی زیر بار از 
دست دادن سودهای خود نمی روند بسیار سخت و نیازمند 
برنامه ریزی دقیق است. در عین حال این طرح تا هر اندازه 
هم موفق باشد می تواند کمکی به وضعیت بی سر و سامان 

فعلی بازار پوشاك کند. 
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 معاون ورزش و جوانان قم:

اعتبارات هیئت های ورزشی قم هدفمند 
تخصیص داده می شود

معاون ورزش و جوانان قم با بیان این که اعتبار اداره کل ورزش و جوانان برای 
پشتیبانی هیئت های ورزشی از یک تیم لیگ برتری رشته غیر فوتبال هم کمتر 

است گفت: اعتبارات هیئت های ورزشی قم هدفمند تخصیص داده می شود.
 روح الله رمضانی در مجمع سالیانه هیئت ورزش های جانبازان و معلولان قم اظهار داشت: 
حمایت از ورزشکارانی که ظرفیت لازم برای حضور در ترکیب تیم های ملی و حضور در 
رقابت های جهانی را دارند در دس��تور کار قرار دارد و تمهیداتی برای اهدای پاداش به 

مدال آوران بین المللی ورزش قم در نظر گرفته شد.
وی افزود: اعتبارات برای کمک به هیئت های ورزش��ی محدود است و اعتبار اداره کل 
ورزش و جوانان برای پش��تیبانی هیئت های ورزشی از یک تیم لیگ برتری رشته غیر 
فوتبال هم کمتر است بنابراین هیئت ها باید به دنبال جذب اعتبار از منابع دیگری باشند.

مع��اون ورزش و جوانان قم گفت: اداره کل ورزش و جوانان به دلیل محدودیت منابع 
باید این منابع را مدیریت کند و به همین دلیل اعتبارات هیئت های ورزشی قم هدفمند 
تخصیص داده می شود. رمضانی بیان کرد: حضور خیران از یک سو و جذب حامیان مالی 
از بخش خصوصی به ورزش از س��وی دیگر، سبب افزایش مدال آوری و قهرمان پروری 
می شود و توقع داریم هیئت های ورزشی استان قم در این زمینه بیشتر تلاش کنند. وی 
عنوان کرد: اگر حامی مالی بخشی از هزینه تیم های ورزشی را تقبل کند اداره کل ورزش 
و جوانان هم در این زمینه کمک می کند اما این که فکر کنیم، اداره کل ورزش و جوانان 
می تواند تمام هزینه های حضور یک تیم در مسابقات یا لیگ کشور را تقبل کند، منطقی 
و درست نیست. معاون ورزش و جوانان قم تصریح کرد: از هیئت ورزش های جانبازان 
و معلولان انتظار داریم در بخش پایه، برای جذب معلولان کم سن و سال و شناسایی 
آن ها بیشتر تلاش کنند و در بخش همگانی به سمت و سوی ورزش های کم هزینه اما 

مستقل بروند.

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولان قم:

دو و میدانی کاران معلول قمی فضای مناسب 
برای تمرین ندارند

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولان قم با بیان که تنها 500 هزار تومان 
پاداش برای یک تیم 10 نفره ش�نای بانوان قم پس از موفقیت در مس�ابقات 
قهرمانی کشور در نظر گفته شد گفت: دو و میدانی کاران معلول قمی فضای 

مناسب برای تمرین ندارند.
 محمد پیروزمنش در مجمع سالیانه هیئت ورزش های جانبازان و معلولان استان قم 
اظهار داشت: در سال 9۳ برای ورزش های جانبازان و معلولان قم حدود 6۰ میلیون تومان 
هزینه شده است که این هزینه برای 16 رشته فعال مبلغ ناچیزی است. وی افزود: در سال 
92 به دلیل شکست در یکی از طرح های هیئت، حدود 5۰ میلیون تومان زیان داشتم اما 
با قناعت و کمک های مالی از منابع مختلف، این زیان به سرعت جبران شد و امروز هیئت 
ورزش های جانبازان قم یک ریال هم بدهی ندارد. رئیس هیئت ورزش های جانبازان و 
معلولان قم گفت: تنها 5۰۰ هزار تومان پاداش برای یک تیم 1۰ نفره شنای بانوان قم پس 
از موفقیت در مسابقات قهرمانی کشور از سوی اداره کل ورزش و جوانان در نظر گفته شد 
و این مبلغ آن قدر ناچیز بود که نتوانستیم نه مراسمی برای تجلیل در نظر بگیریم و نه این 
مبلغ را بین اعضای تیم تقسیم کنیم. پیروزمنش با اشاره به مشکلات دو و میدانی کاران 
معلول قمی بیان کرد: زودبازده ترین رشته ورزشی در میان رشته های زیرمجموعه هیئت 
معلولان، دو و میدانی است اما با وجود این که دو و میدان کاران خوبی در اختیار داریم اما 
فضای مناسب برای تمرینات این ورزشکاران فراهم نیست. وی عنوان کرد: مشکل عمده 
ما، وضعیت پرتابگران ماست و این مشکل رد هیئت دو و میدانی هم وجود دارد زیرا در 
ورزشگاه هایی مثل حیدریان به دلیل پوشش چمن مصنوعی نمی توان نیزه پزتاب کرد و 
هر نیزه هم یک میلیون تومان قیمت دارد و ورزشکار ما گاهی مجبور است نیزه اش را در 
زمین خاکی پرتاب کند و این، مساوی با از بین رفتن نیزه است. رئیس هیئت ورزش های 
جانبازان و معلولان قم تصریح کردك برای انجام تمرینات نیاز به یک فضای 2۰ متری 
چمن طبیعی در ورزشگاه 15 خرداد داریم و حاضریم خودمان هم نگهداری از آن را بر 
عهده بگیریم و آن را در اختیار هیئت دو و میدانی هم قرار دهیم. پیروزمنش خاطرنشان 
کرد: ورزشگاه 15 خرداد در اختیار هیئت جانبازان و معلولان قرار گرفته اما اعتقاد من این 
است که این ورزشگاه باید مدیریت شود و به دلیل استفاده چند هیئت ورزشی از این فضا، 

این ورزشگاه به فضایی پر از فنس های پیچ درپیچ تبدیل شده است.

رئیس هیئت تکواندوی استان قم:

دومین اعزام برون مرزی تکواندوی قم به 
مسابقات جهانی نونهالان انجام می شود

رئیس هیئت تکواندوی اس�تان قم گفت: دومین اعزام برون مرزی تکواندوی 
قم در س�ال جاری به رقابت های تکواندوی قهرمانی رده سنی نونهالان جهان 

انجام می شود.
محمد جمشیدی اظهار کرد: در نخستین ماه سال جاری یعنی فروردین ماه شاهد حضور 
دو نماینده تکواندوی اس��تان قم در مسابقات قهرمانی رده سنی نوجوانان آسیا بودیم و 

خوشبختانه مقام نایب قهرمانی آسیا دستاورد این حضور بود.
وی ادامه داد: برگرفته از نتایج بسیار ارزشمندی که تیم تکواندوی رده سنی نوجوانان 
استان قم در مسابقات سال 1۳9۳ قهرمانی کشور به دست آورد و تکواندوکاران قم صاحب 
پنج مدال ارزشمند آن پیکارها شدند، به لطف خدا دو نماینده قم برای همراهی تیم ملی 

در مسابقات 2۰15 نوجوانان آسیا برگزیده شدند.
رئیس هیئت تکواندوی اس��تان قم بیان کرد: علی چهرقانی به عنوان عضو تیم ملی 
تکواندوی نوجوانان کش��ورمان از استان قم برگزیده شد، ضمن اینکه به سبب عملکرد 
درخشان تکواندوی قم در مسابقات قهرمانی کشور، روح الله رضاپور مربی با دانش این رشته 

نماینده قم در کادر فنی تیم ملی نوجوانان شد.
وی یادآور شد: همانگونه که قطعا علاقمندان به تکواندو در جریان هستند، فروردین ماه 
امسال مسابقات تکواندو قهرمانی رده سنی نوجوانان آسیا به میزبانی کشور چین تایپه به 
انجام رسید و در نهایت نمایندگان تکواندو قم همراه با تیم ملی کشورمان عنوان نایب 

قهرمانی آسیا را به ارمغان آوردند.
جمشیدی ابراز کرد: اکنون تکواندوکاران شایسته قم در اردوی تیم ملی تکواندو رده سنی 
نونهالان کشورمان حضور دارند و در آستانه رقابت های تکواندوی قهرمانی جهان که کمتر 
از دو ماه دیگر به انجام می رسد، در نخستین مرحله انتخابی تیم ملی نونهالان آمادگی خود 

را به کادر فنی تیم ملی نشان می دهند.
وی با اشاره به برگزاری نخستین مرحله مسابقات انتخابی درون اردویی تیم ملی تکواندوی 
رده سنی نونهالان پسر کشورمان در خانه تکواندوی تهران، اضافه کرد: این انتخابی در 

حالی برگزار شد که تکواندوکاران اوزان هشتم و نهم نمایندگان قم در انتخابی بودند.
رئیس هیئت تکواندوی استان قم بیان کرد: با برنامه ریزی فدراسیون تکواندو، نخستین 
مرحله پیکارهای انتخابی درون اردویی تیم ملی تکواندوی نونهالان پسر برای شرکت در 
دومین دوره مسابقات قهرمانی جهان با هوگوی الکترونیکی و قضاوت 16 داور بین المللی 
به انجام رس��ید. وی یادآور شد: امیر ولی پور، حسین لطفی، امیرارسلان خان زاده، علی 
نورمحمدی، محمد رس��تم نژاد، محمدطالقان منصوری نژاد، آرین آرش، محمدحسین 
زاهدی، یاسین رستمی، محسن غلامیان، حامد اصغری، امیرحسین سعیدی و نیما گلشن 

تکواندوکاران حاضر در این انتخابی هستند.
جمشیدی عنوان کرد: همچنین احمد رزقی فر، نوید نیازی، اشکان زحمت کشان، آرمین 
حیدری، مجتبی پاسار، علیرضا یعقوب تبار، علی حیدری، عرفان مرادی، علی اشکوریان، 
سعید طلیلی، حسین داداش زاده، ابوالفضل عفیفی، محمد خانی، هادی جانباز، سیدحسین 
حسین زاده، نیما مهرعلی و حسین آقامحمدی دیگر نفرات حاضر در این انتخابی تیم ملی 
نونهالان ایران به شمار می روند. وی خاطرنشان کرد: در مجموع ۳۰ تکواندوکار در اردوهای 
تیم ملی تکواندوی نونهالان کشورمان حاضر هستند که حسین داداش زاده در وزن هشتم 
و حسین آقامحمدی در وزن نهم نمایندگان هیئت تکواندوی قم به شمار می روند و به 

همراه دیگر ملی پوشان در این انتخابی حضور دارند.
رئیس هیئت تکواندوی استان قم با بیان اینکه پس از برگزاری این مرحله از انتخابی ها، 
برخی از هوگوپوشان از جمع اردونشینان کنار خواهند رفت، افزود: هدف از برگزاری این 
انتخابی، شناخت شایسته ترین ها برای حضور در دومین دوره مسابقات تکواندوی قهرمانی 
نونهالان جهان است که اول تا چهارم شهریور ماه سال جاری در شهر موجو کره جنوبی 

برگزار خواهد شد.

 رئیس هیئت بدمینتون استان قم:
بدمینتون قم نیازمند توسعه اماکن تخصصی است

 رئیس هیئت بدمینتون استان قم با بیان این که بدمینتون قم به توسعه اماکن 
تخصصی این رشته نیاز دارد، گفت: بدمینتون باز قمی عازم مسابقات بین المللی 

ترکیه می شود.
 علی پنجه باشی اظهار داشت: بدمینتون قم در سال های اخیر رشد قابل توجهی در 
رده های سنی پایه داشته است و به همین دلیل، فدراسیون بدمینتون، قم را به عنوان یکی 

از پایگاه های مرکزی استعدادیابی بدمینتون کشور انتخاب کرده است.
 وی افزود: محمدباقر ترابی، بدمینتون باز قمی در تیم ملی جوانان محصول سرمایه گذاری 
بدمینتون قم بر روی رده های س��نی پایه اس��ت و قرار است این ورزشکار به مسابقات 
بین المللی ترکیه اعزام شود.  رئیس هیئت بدمینتون استان قم گفت: طبق اعلام کادر 
مربیان تیم ملی بدمینتون جوانان کشورمان، محمدباقر ترابی به همراه مهدی انصاری، 
امیر جباری و امیر حسین نور علیانی به نمایندگی از کشورمان و در قالب تیم ملی به 

ترکیه اعزام می شوند. 
پنجه باشی بیان داشت: این حضور برای ترابی نخستین تجربه در مسابقات بین المللی 
است و امیدواریم در این مسابقات سطح بالا که کشورهای زیادی در آن حضور خواهند 
داشت، ترابی بتواند توانای های واقعی خود را نشان داده و نماینده شایسته ای برای ورزش 
استان قم در این مسابقات باشد.  وی عنوان کرد: مسابقات بین المللی ترکیه طبق اطلاع 
رسانی به انجام رسیده به میزبانی شهر آنکارای ترکیه و طی روزهای اول تا سوم مردادماه 
سال جاری برگزار خواهد شد و ترابی پس از پایان اردوی خود در جزیره کیش راهی ترکیه 
می شود.  رئیس هیئت بدمینتون استان قم در بخش دیگری از صحبت های خود درباره 
وضعیت سخت افزاری بدمینتون قم تصریح کرد: بدمینتون قم به توسعه اماکن تخصصی 
این رش��ته نیاز دارد زیرا بدمینتون ما در س��طح کشور با استان هایی رقابت می کند که 
چندین سالن مجهز و اختصاصی بدمینتون دارند اما فعالیت های بدمینتون قم متمرکز به 

تالار مرحوم فرهمند ورزشگاه شهید حیدریان است. 
پنجه باشی افزود: کمبود اعتبارات و منابع دولتی مانع از ساخت سالن های جدید بدمینتون 
در قم است اما می توانیم با برنامه ریزی جامع و کارشناسی و به دور از شتاب زدگی برنامه ای 

برای توسعه آن در سالن های چندمنظوره تدوین کنیم.

سرپرست فدراسیون شطرنج خبر داد:

حضور باشگاه های استقلال و پرسپولیس در 
فصل جدید لیگ برتر شطرنج

 

سرپرس�ت فدراسیون شطرنج کش�ورمان از حضور باش�گاه های استقلال و 
پرسپولیس تهران در فصل جدید لیگ برتر شطرنج باشگاه های کشور خبر داد.

 سید امیر حسینی در حاشیه برگزاری مجمع انتخابات هیئت شطرنج استان قم در، اظهار 
داشت: تزریق بودجه و اعتبارات از منابع مختلف به ویژه منابع بخش خصوصی یکی از 
اولویت های مهم فدراسیون شطرنج است و برای این منظور برنامه هایی در نظر گرفته ایم 

که فضای تبلیغاتی برای حامیان مالی ایجاد کند.
 وی افزود: استفاده از فضای رسانه ای برای رشد و توسعه شطرنج کشور در چند سال 
گذشته مغفول مانده و نبود ارتباط مؤثر با رسانه ها در شطرنج سبب انزوای نسبی این 
رش��ته شده اما انشاء الله شرایط در آینده تغییر می کند و برنامه های جدیدی برای این 

منظور در دست اقدام است.
 سرپرست فدراسیون شطرنج گفت: لیگ پویا برای فدراسیون اهمیت زیادی دارد و بر 
اساس رایزنی های انجام شده استقلال و پرسپولیس امسال در لیگ برتر شطرنج تیمداری 
می کنند و بار دیگر به این مسابقات باز می گردند و برای حضور این 2 باشگاه در لیگ برتر، 

معاون وزیر ورزش و جوانان موافقت و حمایت خود را اعلام کرده  است.
 حسینی بیان داشت: اعضای هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس از این موضوع استقبال و 
حمایت کردند و تیم شطرنج پرسپولیس تشکیل شده و در حال یارگیری برای فصل جدید 
است و حضور این تیم و شرایط جدید لیگ، می تواند جذابیت بیشتری به لیگ برتر بدهد.

 وی عنوان کرد: در باشگاه استقلال نیز بهرام افشارزاده مدیرعامل این باشگاه نظر مساعدی 
روی این موضوع داشته است و حسین فرزامی از بازیکنان سال های دور استقلال، مسئول 
تشکیل تیم شطرنج استقلال شده و امور مربوط به حضور استقلال نیز در لیگ برتر در 

حال انجام است.
 سرپرست فدراسیون شطرنج تصریح کرد: حضور استقلال و پرسپولیس در لیگ برتر به 
کیفیت این مسابقات کمک می کند و هر چه لیگ پویاتری داشته باشیم جذب منابع مالی 

به رشته شطرنج و پیشرفت حرفه ای این رشته شرایط آسان تری پیدا می کند.

شنبه -سیزدهم تیر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3760

سرمربی تیم استقلال با بیان اینکه حمایت پورحیدری باعث بازگشت دوباره اش به 
این تیم نشد، گفت: قول قهرمانی نداده ام اما در برنامه 3 ساله ام، قهرمانی درسال دوم 

و رسیدن به قهرمانی آسیا درسال سوم قرار دارد.
 پرویز مظلومی در خصوص وضعیت تیم فوتبال استقلال تهران ضمن بیان مطلب فوق اظهار 
کرد: ان شاء الله با کمک دوستان و هواداران باشگاه استقلال بتوانیم به آنچه هدفمان است، 

در این فصل دست پیدا کنیم که مطمئن هستیم به امید خدا به اهداف مان خواهیم رسید.
از 5-6 ماه پیش می دانستم دوباره برمی گردم

وی در مورد اینکه فکر می کردید دوباره سرمربی استقلال شوید؟، افزود: بله زیرا 5-6 ماه پیش 
مصاحبه کردم بزودی برمی گردم. بنده احساس می کردم، دوباره می آیم زیرا کارنامه خوبی به 
همراه این تیم داشتم. بالاخره منصوریان نشد و این مسئولیت بزرگ در شرایط سخت به من 

سپرده شد.
پورحیدری در کار رفاقت را در نظر نمی گیرد

سرمربی تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این پرسش که حمایت منصور پورحیدری باعث 
حضور دوباره اش در استقلال شد؟، تاکید کرد: نه اصلا چنین بحثی مطرح نیست زیرا منصور 

پورحیدی در کارش اصلا رفاقت را در نظر نمی گیرد.
هر زمانی استقلال به من نیاز داشت، برگشتم

وی اضافه کرد: باید از اعضای هیات مدیره باشگاه تشکر کنم زیرا بعد از دو گزینه، قرعه به نام 
من افتاد. من هم در هر شرایطی در استقلال کار کردم، روزی در خارج از ایران بودم و قراردادم 
بالا بود اما به خاطر این تیم به کشورم بازگشتم. هر زمانی که استقلال به من نیاز داشت، باز 

گشتم و همیشه اینگونه بوده است.
هرچه داریم از هواداران است

مظلومی با بیان اینکه عاشق استقلال بوده و ۳7-۳۸ سال از عمرش را در این باشگاه گذاشته 
است، یادآور شد: شرایط حساسی است و زمان کم داریم اما باید آنچه در توان داریم، در طبق 

اخلاص بگذاریم زیرا هرچه داریم از این هواداران است.
با استقلال سفید امضا کردم

وی در پاسخ به این پرسش که آیا به دلیل ارزان تر بودن، سرمربی استقلال شده است؟، تاکید 
کرد: خیر، اینگونه نیست. به این دلیل که اشتیماس، مربی خارجی بود و زمان بسیار محدودی 
تا شروع لیگ باقی مانده بود، استقلال من را انتخاب کرد. من هم سفید امضاء کرده بودم و 
مبلغ قرارداد را به خود مدیران استقلال واگذار کردم. آنها خودشان می دانند که قیمت مربی 

چقدر است.
اعضای کادرفنی  در مورد قرارداد حرفی نزده اند

سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد کادر فنی خود افزود: همه اعضای کادر فنی پیشکسوتان 
استقلال هستند. آنها هم در مورد مبلغ حرفی نزد ه اند زیرا آمده اند تا کمک کنند. جا دارد یک 

خسته نباشید به کادر فنی سال گذشته هم بگویم که زحمت خود را کشیدند.
 فتح الله زاده خدمات بسیاری به استقلال کرد

وی در حالی که تصاویر عیادت مجری برنام��ه »ورزش و مردم« را از فتح الله زاده می دیدید، 
تصریح کرد: خیلی خوشحالم که علی فتح الله زاده را سرحال و شاد می بینم. ایشان خدمات بسیار 
زیادی برای استقلال داشته اند. بسیار زیبا است که وقتی یک نفر در فوتبال نیست، یاد ایشان 

باشیم نه اینکه فقط وقتی هست سراغی از وی بگیریم.
باید قرارداد حیدری، ابراهیمی، کریمی و کرار تمدید شود

مظلومی در ادامه در مورد جذب نفرات جدید اینگونه اظهارنظر کرد: در مورد نقل و انتقالات 
باید بگویم بر حسب نیازی که در پست های مختلف داشتیم، بازیکن گرفته ایم. هنوز 2 یا ۳ 
بازیکن دیگر لازم داریم، ضمن اینکه خسرو حیدری، امید ابراهیمی، یعقوب کریمی و کرار نیز 

در فهرست ما هستند و باید قراردادشان تمدید شود.
هواداران بازیکنان 2-3 میلیاردی می خواهند

وی تاکید کرد: سعی می کنیم هزینه ها را کمک کنیم، خرج زیادی نکرده و بر حسب بودجه 
باشگاه خرید می کنیم. اگر تماس ها و پیامک  ها را از سوی مردم ببینید، آنها بازیکنانی را به 
ما پیشنهاد می دهند که هر کدام 2 تا ۳ میلیارد هزینه دارند و بودجه باشگاه کفاف به خدمت 

گرفتن آنها را نمی دهد.
پنج بازیکن لیگ برتری جذب کردیم

سرمربی تیم فوتبال استقلال ادامه داد: از کمیته نقل و انتقالات باید تشکر کنم. ما 5 بازیکن 
لیگ برتری را جذب کردیم، حتی اردوی خود را هم برای کم کردن هزینه ها در کردان کرج 

برقرار خواهیم کرد.
برنامه ما آشتی با هواداران بود

وی در ادامه افزود: یکی از مشکلات ما کمبود زمان است. برای یک بدنسازی و برنامه ریزی 
کامل هشت هفته زمان نیاز است که ما تنها 4 هفته وقت داریم که یک هفته آن نیز گذشته 
است. البته صبح و بعدازظهر تمرین می کنیم، هواداران هم استقبال بسیار خوبی از تمرینات 
داش��تند که از آنها تشکر می کنم. برنامه ما آش��تی با هواداران بود، به همین دلیل از خانواده 

حجازی و مجیدی خواهش کردیم که آمده و کمک کنند.
در باشگاه به روی همه پیشکسوتان باز است

مظلومی اضافه کرد: از پیشکسوتان باشگاه استقلال انتظار حمایت دارم. در باشگاه به روی همه 
پیشکسوتان باز است. اگر نقطه نظری دارند بیایند رو در رو در باشگاه صحبت کنیم. اینکه در 
رسانه حرف بزنند، ما را دچار حاشیه می کند. من از بسیاری از پیشکسوتان نظرخواهی کردم، 
همه آنها می گویند سن تیم را باید پایین بیاورند، من نیز چنین کرده ام و این خواسته خود 

عزیزان است. جا دارد از منصور پورحیدری تشکر کنم که زحمات بسیاری را متقبل شد.
پرسپولیس سیدجلال را نخواست، ما مذاکره کردیم

وی در مورد مذاکره با سیدجلال حسینی یادآور شد: او بازیکن بسیار خوبی است، هم از نظر 
اخلاقی و هم فنی. وی شاگرد خود من در مسابقات غرب آسیا با تیم ملی »ب« بود که ما در 
آن مسابقات قهرمان شدیم، به همین دلیل وقتی دیدیم که در باشگاه پرسپولیس با او مذاکره 

نمی کنند، با وی وارد گفتگو شدیم.

اینجا خانه تیموریان و نکونام است
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد آندرانیک تیموریان و جواد نکونام و بازگشت این دو 
بازیکن به استقلال نیز اظهارکرد: اینجا خانه آندرانیک است. البته او از قطر پیشنهاد دارد. اگر به 
هر دلیلی نتوانست به قطر برود، حتما سعی می کنیم از او در استقلال استفاده کنیم. من با جواد 
نکونام نیز از آن زمان که در اسپانیا بود تا به حال مکالمه تلفنی داشتم، ایشان هم با من مرتب 

تماس دارد. اینجا خانه جواد نکونام نیز هست.
رحمتی را به عنوان کاپیتان معرفی کردیم

وی در مورد انتخاب کاپیتان تیم اس��تقلال هم اینگونه اظهارنظر کرد: رحمتی را به عنوان 
کاپیتان معرفی کردیم، البته بازیکنان دیگری هم هستند که اسم نمی آورم، اما در این تیم کسی 
به فکر کاپیتانی نیس��ت. من نمی دانم چرا این بازوبند تا این حد حرف و حدیث دارد. زمانی 
کاپیتان تیم استقلال بودم ولی وقتی ناصر حجازی خدا بیامرز به این تیم بازگشت، خودم رفتم 

و بازوبند را به بازوی ایشان بستم. در تیم من همه کاپیتان هستند.
به هیچکس اجازه دخالت در بستن تیم را نمی دهم، حتی رحمتی

مظلومی پیرامون حرف و حدیث هایی که در مورد دخالت رحمتی در امور استقلال شنیده 
می شود، تاکید کرد: به هیچ وجه چنین مسائلی نیست. اصلا به هیچ کس اجازه چنین مواردی 
را نمی دهم و واقعیت این است که وجود هم ندارد. جا دارد از بازیکنانی که از تیم جدا شده اند، 
هم تشکر کنم، آنها هم پذیرفتند و رفتند. به ویژه از عنایتی تشکر می کنم که کاملا حرفه ای 
فکر می کند، بالاخره استقلال به این تقدیرات نیاز داشت. البته هنوز با خسرو حیدری و امید 

ابراهیمی به نتیجه کاملی نرسیده ایم.
هواداران از من برد در دربی را می خواهند

وی در مورد درخواست هواداران پیرامون پیروزی در دربی خاطرنشان کرد: آنها همیشه لطف 
دارند. آنها به من می گویند شما که هستید، باید حتما دربی را ببریم. من 4 برد و یک باخت در 

دربی داشته ام و هواداران به دلیل همین کارنامه، از من برد می خواهند.
سال سوم ستاره سوم در آسیا را می گیریم

سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد قول قهرمانی در این فصل هم اینگونه واکنش نشان داد: 
من قول قهرمانی نداده ام. برنامه ۳ ساله ارائه کرده ام که در آن سال اول گرفتن سهمیه دیده 

شده، سال دوم جام و سال سوم ستاره سوم در آسیا را می گیریم.
 یک روز باید استقلال جوان می شد

وی افزود: این بازیکنان جوان آینده دار هر کدام ستاره های تیمشان بوده اند و بالاخره یک روز 
باید استقلال تغییر بازیکن می داد و سن تیم پایین می آمد. ما در فهرستمان اولویت های یک، 
دو، سه و چهار داشته ایم، شاید نفر اول را نتوانستیم در برخی موارد جذب کنیم که یا خیلی 

گران بودند یا با تیم قبلی خود قرارداد داشتند، اما همچنان در حال جذب بازیکن هستیم.
 طالب لو و رحمتی قهر باشند، تصمیم دیگری می گیرم

مظلومی در مورد قهر رحمتی و طالب لو تصریح کرد: اگر متوجه شوم که با هم قهر هستند، 
تصمیم دیگری می گیرم. بازیکنانی که وارد تیم ما می شوند، خودشان می دانند باید چکار کنند. 
اولین هدفم در استقلال این است که حاشیه ها را از بین ببرم. البته استقلال از قدیم این مشکل 
دو دروازه بان مطرح را داشته و هنوز هم دارد، اما باید بدانیم در فوتبال رقابت همیشه وجود دارد.

 از برهانی و بزرگان استقلال متشکرم
وی در ادامه تاکید کرد: در تمام دنیا مربی دروازه بان اول تیم خود را معرفی می کند، بعد به 
بازیکنان دیگر فرصت داده می شود. جا دارد من از برهانی و دیگر بازیکنان بزرگ تر استقلال 

تشکر کنم که به استقبال بازیکنان جدید می روند. 
سکوها متحد شوند، استقلال موفق می شود

س��رمربی تیم فوتبال استقلال همچنین یادآور شد: از هواداران انتظار کمک دارم. آنها طی 
تماس ها و ارتباطاتی که داشته ایم از من خواسته اند سن تیم را کم کنم. البته یک مرتبه کم 
کردن سن تبعات زیادی دارد، اما معمولا اگر حواشی از روی سکوها به درون زمین نیاید و همه 

متحد باشند، تیم جمع می شود.
 قول قهرمانی بدهم، هواداران را فریب داده ام

وی با بیان اینکه در فهرس��ت تیمش بازیکنان زیر 2۳ سال خوبی هم وجود دارد که سعی 
می کند آنها را به کار بگیرد، خاطرنشان کرد: من قول قهرمانی نمی دهم زیرا در این صورت 

هواداران را فریب خواهم داد اما سعی می کنیم روی برنامه حرکت کنیم. 
آقای فتح الله زاده از شما می خواستند، نمی آمدید

مظلومی در مورد حرف فتح الله زاده که اعلام کرد »اگر در این پست می مانی، بازیکنان درجه 
اول بگیر«، گفت: باید در شرایط سخت می آمدیم که آمدیم. از من برنامه خواسته بودند به علاوه 
یکی دو نفر دیگر. هیات مدیره و بهرام افشارزاده تلاش خود را انجام می دهند و من باید می آمدم 
و کمک می کردم. اگر از شما آقای فتح الله زاده می خواستند، نمی آمدید؟ به هر حال من نسبت 

به بودجه باشگاه مجبورم بازیکن بگیرم .

پرویز مظلومی:
طالب لو و رحمتی قهر باشند تصمیم دیگری می گیرم

 مدال آوران دو و میدانی قم در سطح کشور
 در بخش بانوان تجلیل شدند

بانوان مدال آور دو و میدانی قم در مسابقات قهرمانی کشور و برترین های این 
رشته ورزشی در بخش بانوان طی مراسمی تجلیل شدند.

مراسم تجلیل از دو و میدانی کاران برتر قم در بخش بانوان با حضور مسئولان ورزشی قم و 
برترین های این رشته به همراه اعضا و پیشکسوتان هیئت دو و میدانی استان قم برگزار شد.

در این مراسم که در محل اداره کل ورزش و جوانان قم برگزار شد، راحله سادات واقفی 
نایب رئیس هیئت دو و میدانی استان قم به پاس تلاش برای حل مشکلات دو و میدانی بانوان 

و پیشرفت این رشته در میان بانوان قمی مورد تقدیر قرار گرفت.
پریسا سادات روحانی، مربی تیم دو و میدانی قم در مسابقات قهرمانی کشور و از تلاشگران 

این رشته ورزشی، به عنوان مربی برگزیده رشته دو و میدانی قم در بخش بانوان تجلیل شد.
در بخش تجلیل از ورزشکاران برتر، زهره شهبازی، شهناز جعفری زاده، سهیلا مولایی و فائزه 
فیضی، 4 دو و میدانی کار قمی که در قالب تیم اعزامی استان قم در مسابقات آغاز فصل کشور 

در ماده 4 در 1۰۰ متر امدادی مدال نقره را کسب کردند موردتقدیر قرار گرفتند.
زهره شهبازی به عنوان دو و میدانی کار برتر قم در بخش بانوان به دلیل کسب نخستین 
مدال تاریخ دو و میدانی بانوان قم در مواد سرعتی، علاوه بر کسب نقره 4 در 1۰۰ متر امدادی، 

شناخته شده و جایزه ویژه ای را در این مراسم دریافت کرد.
عنوان نخبه دو و میدانی قم نیز به نیلوفر سرحدی زاده رسید و از زهرا اسدی سرپرست 
تیم های اعزامی قم به مسابقات قهرمانی کشور و مسئول هماهنگ کننده تمرینات تیم های دو 

و میدانی بانوان استان قم به پاس تلاش ها و زحمات وی تقدیر شد.
رضایی: ظرفیت دو و میدانی بانوان قم مغفول مانده است

در این مراسم علی رضایی رئیس هیئت دو و میدانی استان قم در سخنانی با تأکید بر ظرفیت 
بالای مدال آوری ورزشکاران قمی در بخش بانوان در رشته دو و میدانی اظهار داشت: در صورتی 
که فضای تمرینی مناسبی برای این ورزشکاران در محدوده شهری مهیا شود بخت بالاتری 

برای موفقیت در آینده داریم.
 وی افزود: ظرفیت دو و میدانی بانوان قم مغفول مانده است و علت آن مهیا نبودن شرایط 
سخت افزاری استاندارد برای تمرین این ورزشکاران و پرهزینه بودن و خطرات ناشی از تمرین 

بانوان دو و میدانی کار در بیرون از شهر قم است. 
رئیس هیئت دو و میدانی استان قم گفت: در 2 سال گذشته حضور موفقی در مسابقات 
نوجوانان و جوانان کشور و نیز مسابقات آغاز فصل کشور داشته ایم و با توجه به میانگین سنی 
پایین مدال آوران ما، می توانیم تا چند سال آینده روی کسب مدال این ورزشکاران حساب کنیم 

اما نباید از استعدادیابی غافل شویم. 
رضایی عنوان کرد: مربیان و فعالان دو و میدانی قم از جمله بخش بانوان، بدون چشمداشت 
کار می کنند و وقت زیادی برای رشد این رشته می گذارند و بهره مندی از حداقل امکانات حق 

این قشر است.
 واقفی: برنامه استعدادیابی بانوان با مشکل مواجه شده است

 راحله سادات واقفی نایب رئیس هیئت دو و میدانی قم در این مراسم اظهار داشت: در حال 

حاضر تمرینات تیم های اعزامی در ورزشگاه یادگار امام )ره( برگزار می شود که در حاشیه شهر 
قرار دارد و مشکلات فراوانی برای یک بانوی ورزشکار ایجاد می کند.

 وی افزود: در صورتی که تمرینات بانوان دو و میدانی کار به فضایی در مرکز شهر قم انتقال 
پیدا نکند نمی توانیم برنامه استعدادیابی و قهرمان پروری موفقی داشته باشیم.

 نایب رئیس هیئت دو و میدانی قم گفت: پیست دو و میدانی مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان در اختیار تمرینات بانوان قرار نمی گیرد که علت آن رفت وآمد در این ورزشگاه عنوان 
شده در حالی که ورزشکاران ما می توانند در ساعات کم رفت وآمد یا روزهای تعطیل از این 

ورزشگاه استفاده کنند.
 واقفی بیان کرد: پیست مجموعه ورزشی شهید مهجوری که متعلق به آموزش و پرورش 
است، برای تمرین بانوان دو و میدانی کاری که می خواهند در مسابقات قهرمانی کشور رقابت 
کنند، مناسب و استاندارد نیست و نمی تواند پاسخگوی همه نیاز هیئت دو و میدانی در بخش 
بانوان باشد.  وی عنوان کرد: مسئولان ورزش قم، ایجاد فضایی سرپوشیده ویژه بانوان دو و 
میدانی کار را در برنامه خود قرار دهند زیرا با احداث چنین مجموعه ای در آینده مشکلات 

رشته های ورزشی بانوان به ویژه دو و میدانی به طور کامل حل می شود.

ستاره سرزو اوزکا ژاپن که پیش از این قرار بود برای تیم 
ملی ایران در جام جهانی بازی بکند به تیم رئال ساراگوسا 

اسپانیا پیوست.
 آریا جسور هاسه گاوا ، بازیکن 26 ساله ژاپنی-ایرانی با باشگاه 
رئال ساراگوسا اسپانیا به توافق نهایی رسید و با این تیم قرارداد 

امضا کرد.
 ساراگوسا در لیگ دسته دو اسپانیا بازی می کند و فصل قبل 
این شانس را داشت تا جواز حضور در رقابتهای لیگا را به دست 
آورد، اما در نهایت در بازی های پایانی نتوانست امتیازات لازم را 

جمع کند. 
هاسه گاوا در پست هافبک بازی می کند. او در دسامبر 2۰12 
توسط زاکرونی،  سرمربی تیم ملی فوتبال ژاپن برای بازی دوستانه 
برابر آذربایجان دعوت شد، اما در آن دیدار اصلا به میدان نرفت 
و این نخستین و آخرین باری بود که او به تیم ملی ژاپن دعوت 
شد.  کارلوس کی روش در سال 2۰1۳ تلاش کرد تا از هاسه گاوا 
در تیم ملی ایران اس��تفاده کند، اما در نهایت این انتقال بنا به 
دلایلی انجام نش��د. این بازیکن از پدری ایرانی و مادری ژاپنی 

متولد شده است. 

بازیکن ایرانی- ژاپنی به ساراگوسا پیوست



علمی و سلامت

موادغذایی عامل اصلی گسترش بیماری ها در 
تابستان است 

عدم رعایت بهداشت موادغذایی در مراحل مختلف اعم از تولید، توزیع و 
مصرف، عامل اصلی گسترش بیماری ها در تابستان بوده و در برخی از موارد ابتلا 

به بیماری برای سلامتی بسیار خطرناک است.
منصور افضلی فوق تخصص بیماری های عفونی و گومسیری اظهار داشت: غذا به عنوان 
منبع مهم تولید انرژی در بدن اگر دچار آلودگی باشد می تواند به عنوان منشا بیماری های 

مختلف به ویژه بیماری های گوارشی و مسمویت های غذایی باشد. 
 وی گفت: متأسفانه بسیاری از افراد که در زمینه موادغذایی کار می کنند، اطلاعات کافی 
در خصوص فعالیت بهداشتی در زمینه تولید و فرآوری موادغذایی ندارند و همین موضوع 
و البته نظارت های ناکافی و در مواردی نبود هیچ گونه نظارت، موجب شیوع بیماری های 

مرتبط با غذا می شود.  
افضلی تأکید کرد: عدم رعایت بهداشت موادغذایی در مراحل مختلف اعم از تولید، توزیع 
و مصرف، عامل اصلی گسترش بیماریها در تابستان بوده و در برخی از موارد ابتلا به بیماری 

برای سلامتی بسیار خطرناك است.  
وی یادآور شد: بسیاری از افرادی که در زمینه موادغذایی و تغذیه کار می کنند، از اصول 
بهداشتی غذا آگاهی ندارند و برخی از آنها هنگامی که از نظر ابتلا به بیماری های انگلی 
بررسی می شوند، بیش از یک انگل دارند و می توانند آلودگی را به راحتی از طریق دست 

به دیگران انتقال دهند.  
افضلی تصریح کرد: متأسفانه نظارت بر روی تولید و توزیع موادغذایی چندان مناسب و 
کافی نیست و همین ضعف نظارتی موجب می شود که افراد با وضعیت بهداشتی نامناسب 
و آگاهی و اطلاعات بسیار ناچیز در مشاغل مرتبط با تولید و توزیع فعالیت کنند و از این 

طریق مشکلات زیادی را برای سلامتی افراد مصرف کننده به وجود آورند. 

ارتباط نزدیک تب روماتیسمی با بروز 
بیماری های قلبی 

تب روماتیسمی با بروز بیماری های قلبی در ارتباط نزدیک بوده و درمان نشدن 
آن می تواند به دریچه های قلب آسیب بزند.

فرهاد خواجه ئیان متخصص بیماری های عفونی افزود: وقتی گلودرد یک فرد به ویژه 
یک کودك نا دیده گرفته می شود، درمان مناسب برای آن صورت نمی گیرد و در واقع به 
طور مناسب کنترل نمی شود، میکروب عامل بیماری زنده می ماند و ممکن است موجب 

درگیری قسمت های دیگر بدن به ویژه مفاصل شود. 
وی گفت: میکروب با گسترش در قسمت های مختلف بدن می تواند موجب درگیری 
قابل ملاحظه مفاصل شده و در واقع فرد را به بیماری تب روماتیسمی مبتلا کند که 
در نتیجه آن مفاصل بدن به ویژه زانو و مچ پا دچار تورم شده و این مشکل به سایر نیز 

گسترش می یابد. 
خواجه ئیان به اینکه  اندام های حیاتی بدن در نتیجه تب روماتیسمی ممکن است درگیر 
شوند، تاکید کرد: تب روماتیسمی به بروز بیماری های قلبی در ارتباط نزدیک بوده و درمان 

نشدن آن می تواند به دریچه های قلب آسیب بزند.
 وی یاد آورد شد: در بسیاری از موارد درگیری قلب به گونه ای است که فرد مبتلا به عمل 

جراحی دریچه قلب نیاز پیدا می کند. 
خواجه ئیان خاطرنشان کرد: اغلب افرادی که به تب روماتیسمی مبتلا می شوند کمتر 
از 2۰ سال دارند به همین دلیل بیماری  تب روماتیسمی در این سنین باید بیشتر جدی 
گرفته شود و به ویژه باید به گلو دردها به ویژه وقتی که عامل میکروبی داشته باشند، 
توجه بیشتری کرد.  وی گفت: تب روماتیسمی علاوه بر قلب، ممکن است سایر اندام ها و 
بافت های حیاتی دیگر بدن را نیز مورد هدف قرار دهد، به همین دلیل کنترل آن از همان 

ابتدای بیماری بسیار ضروری و حتی حیاتی است.

برخلاف بسیاری از تصورات؛

لوپوس یک نوع سرطان نیست 
برخلاف بسیاری از تصورات و باورها، لوپوس یک نوع سرطان نیست و می توان 

اغلب موارد این بیماری را با درمان به موقع و مناسب کنترل کرد.
عزت الله رفعتی دانشیار دانشگاه علوم پزشکی ایران اظهار داشت: بیماری لوپوس همانند 
هر نوع بیماری مفصلی دیگر با علائم مختلفی همراه است و البته این بیماری در اغلب موارد 
عوارض جدی تر و علائم بیشتری دارد.  وی با بیان اینکه بسیاری از مبتلایان به لوپوس از 
بیماری خود وحشت دارند، تاکید کرد: برخلاف بسیاری از تصورات و باورها، لوپوس یک 
نوع سرطان نیست و می توان اغلب موارد این بیماری را با درمان به موقع و مناسب کنترل 
کرد.  رفعتی گفت: فرد مبتلا به لوپوس علاوه بر علائم معمول بیماری های التهابی مفصل، 
ممکن است دچار تب شدید، کاهش شدید وزن، کاهش اشتها، ریزش مو و قرمزی پوست 
شود.  وی با اشاره به اینکه اغلب بافت ها و اندام های حیاتی بدن ممکن است درگیر بیماری 
لوپوس و عوارض آن شوند، خاطرنشان کرد: اگرچه نمی توان جلوی بیماری لوپوس را به 
طور کامل گرفت، اما با تشخیص به موقع و درمان زودهنگام بیماری، می توان تا نزدیک به 

۸۰ درصد علائم و عوارض لوپوس را کنترل کرده و به درمان بیماری کمک کرد. 
رفعتی اظهار داشت: در صورتیکه علائم و عوارض بیماری های روماتیسمی مشاهده شد، 
به ویژه در شرایطی که علائم به وجود آمده شدید بوده و مدت زمان طولانی تری بر فرد 
مبتلا عارض شود، باید اقدامات درمانی به سرعت آغاز شود تا اینکه بتوان با تدابیری بیماری 

فرد مبتلا را تحت کنترل درآورده و از خطرناك شدن آن جلوگیری کرد.

تغذیه با شیر مادر سیستم دفاعی کودک را 
تا سه برابر مقاوم می کند 

تغذیه کودک با شیر مادر نه تنها ضامن رشد مناسب است، بلکه سیستم 
دفاعی کودک را تا سه برابر مقاوم کرده و عملکرد آن را تا حد زیادی بهبود 

می بخشد.
صدرالله کمالوند متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزود: اثر غذا در تکامل سیستم دفاعی 
بدن از دوره جنینی آغاز می شود و تغذیه دوران بارداری مادر نیز باید کافی و مناسب باشد. 
 وی گفت: بعد از تولد نیز تغذیه نوزاد بسیار مهم و حساس است و اگر این تغذیه با شیر 
مادر باشد، در آن صورت مواد و املاح کافی در اختیار کودك قرار می گیرد و کودك در 
برابر بسیاری از آسیب ها و خطرات مصون می ماند.  کمالوند تأکید کرد: تغذیه کودك با شیر 
مادر نه تنها ضامن رشد مناسب است، بلکه سیستم دفاعی کودك را تا سه برابر مقاوم کرده 
و عملکرد آن را تا حد زیادی بهبود می بخشد.  وی با بیان اینکه شیرمادر هم ویتامین کافی 
و هم املاح کافی دارد، اظهار داشت: اگر سیستم ایمنی و دفاعی کودك در دوران جنینی و 
ابتدای تولد به طور مناسب رشد نکرده باشد، تا سال ها در مقابل عوامل بیماری زا نمی توانند 

نقش دفاعی کامل داشته باشد. 
کمالوند گفت: کودك باید حداقل تا 6 ماهگی از شیرمادر تغذیه کند تا اینکه قدرت دفاعی 
و ایمنی بدن کامل شده و در برابر عوامل بیماری زا و آسیب ها بتواند بهترین واکنش را نشان 
دهد.  وی با اشاره به فواید مختلف تغذیه با شیر مادر برای کودك، مادر و حتی جامعه خاطر 
نشان کرد: متأسفانه در سالهای اخیر شاهد افزایش موارد تغذیه مصنوعی کودك بوده ایم 
که این موضوع علاوه بر کاهش سطح سلامتی جسمی کودك، سطح سلامتی روحی و 
روانی فرد را تا سالها و حتی تا پایان عمر نیز کاهش داده و در واقع مشکلات روانی این 

کودکان بیشتر خواهد بود. 

تاثیر عصاره پیاز در کاهش قند خون افراد دیابتی
 طبق مطالعات جدید پژوهشگران ترکیب عصاره پیاز با داروی »متفورمین« 
که یک داروی ضد دیابت محسوب می شود، می تواند میزان کلسترول و قند 

موجود در خون بیماران مبتلا به دیابت را تا حد زیادی کاهش دهد. 
پژوهش های جدید نشاندهنده تاثیر مثبت ترکیب داروی متفورمین و عصاره پیاز در 
بهبود شرایط بیماران دیابتی است. عصاره پیاز در این آزمایش ها به طور مستقیم از خود 
پیاز استخراج شده و روی موش های آزمایشگاهی امتحان شد. در همین زمینه »آنتونی 
اوژیه«، سرپرست تیم تحقیق و استاد دانشگاه ایالتی دلتا واقع در منطقه آبراکا کشور 
نیجریه، می گوید: »ما نیاز به انجام تحقیقات بیشتری جهت شناسائی مکانیسم به وجود 
آمده توسط عصاره پیاز در بدن بیماران دیابتی داریم تا به این وسیله دریابیم به چه دلیل 
این ماده می تواند میزان گلوکز و کلسترول خون را کاهش دهد. ما هنوز هیچ توضیح 
دقیقی برای این موضوع نداریم.« بر اساس گزارش های منتشر شده، پژوهشگران در 
این آزمایش ها تعدادی موش را به بیماری دیابت مبتلا کرده و سپس به آن ها داروی 
متفورمین به همراه دوزهای مختلفی از عصاره پیاز به میزان 2۰۰، 4۰۰ و 6۰۰ میلی گرم 
به صورت روزانه و به ازای هر کیلوگرم وزن بدن دادند. در این آزمایش ها مشخص شد که 
با توجه به افزایش دوز عصاره پیاز، میزان تاثیرات بیماری دیابت، اندازه کلسترول و قند خون 
این موش ها بین ۳5 تا 5۰ درصد کاهش یافت. پژوهشگران همچنین دریافتند موش های 
تحت آزمایش قرار گرفته با میزان بیشتر عصاره پیاز، تاثیرات مثبت بیشتری را شاهد بوده و 
میزان کلسترول آنها کاهش بیشتری را نشان داد. از سوی دیگر در این تحقیقات مشخص 
شد که اضافه کردن عصاره پیاز به برنامه غذائی موش های غیردیابتی منجر به افزایش وزن 

آنها شد در حالی که این موضوع در موش های مبتلا به دیابت مشاهده نشد.
»اوژیه« در توجیه این موضوع عنوان می کند: »پیاز به نوبه خود فاقد کالری بالائی است 
ولی این ماده غذائی سبب تحریک اشتها شده و به این ترتیب فرد رغبت بیشتری برای 

خوردن پیدا کرده و وزن وی بالا می رود.«

مبارک  ماه  تبریک  ضمن  متخصص  پزشک  یک 
رمضان، گفت: روزه در برخی بیماری ها می تواند نقش 

درمانی داشته باشد. 
دکتر آرش محسنی افزود: بیماران باید برای روزه گرفتن با 

پزشک خود مشورت کنند. 
وی در خصوص بیماران دیابتی اظهار کرد: بیمارانی که قصد 
روزه داری دارند باید سه - چهار روز پیش از شروع ماه رمضان 
قند خون خود را کنترل کنند و تا پیش از سحر و افطار قند 
خونشان زیر 1۳۰ و دو ساعت پس از آن زیر 1۸۰ باشد.  
محسنی در خصوص بیماری های کلیوی نیز گفت: نارسایی 
مزمن کلیه به پنج مرحله تقسیم می شوند؛ بیمارانی که در 
مراحل اول تا سوم بیماری قرار دارند، علایم نارسایی کلیه در 
آنان بسیار خفیف است و حتی بسیاری از این مبتلایان از 
ابتلای خود به این بیماری آگاهی ندارند. این بیماران منعی 
برای روزه داری ندارند، مگر اینکه روزه گرفتن موجب تشدید 
نارسایی کلیه آنها شود.   وی با بیان اینکه ابتلای مبتلایان 
به نارسایی کلیه به بیماری هایی مانند دیابت و فشار خون، 
موجب می شود که آنها برای روزه داری محدودیت داشته 
باشند، تصریح کرد: این دسته از بیماران باید با مشورت با 
پزشک معالج خود، اقدام به روزه گرفتن کنند.  وی اظهار کرد: 
هموفیلی یک بیماری ژنتیک است که مبتلایان به آن دچار 
اختلال انعقاد خون هستند. بدن مبتلایان به هموفیلی با این 
بیماری سازگار شده است و این افراد منعی برای روزه داری 
ندارند، چون روزه گرفتن موجب افزایش اختلال انعقادی آنها 
نمی شود؛ البته بیمارانی که سابقه اختلالات و خونریزی های 
گوارشی دارند، باید پس از مشورت پزشک اقدام به روزه داری 
کنند.  محسنی اضافه کرد: مبتلایان به ام اس که بیماری شان 
عود کرده و در حال مصرف کورتون هستند، نباید روزه بگیرند. 
علاوه بر آن بیمارانی که نیازمند مصرف داروهای خوراکی 
هستند یا پس از تزریق آمپول  دچار علائمی مانند تب و بدن 
درد می شوند و برای کاهش این علائم باید داروی خوراکی 
مصرف کنند، مجاز به روزه داری نیستند.  وی تصریح کرد: 
مبتلایان به ام اس که بیماری آنان با گرسنگی عود می کند 
نیز اجازه روزه داری ندارند. اما بیمارانی که علائم بیماریشان 
خاموش است و برای کنترل آن به مصرف مستمر داروهای 
خوراکی نیاز ندارند، می توانند پس از مشورت با پزشک خود 
روزه بگیرند. البته اگر علائم بیماری این دسته از بیماران به 
علت گرسنگی شروع یا تشدید شود، آنان نیز نباید روزه بگیرند.  
ادامه داد: مبتلایان به تالاسمی ماژور به علت شرایط متابولیک 
خود توانایی روزه داری ندارند چون بدنشان نمی تواند گلیکوژن 

کافی در کبد ذخیره کند. 
نیز  شکل  داسی  آنمی  به  مبتلایان  کرد:  تصریح  وی 
وضعیت مشابه مبتلایان به تالاسمی ماژور را دارند و شرایط 
خون رسانی شان ایده آل نیست. این بیماران هم باید پس از 
مشورت با پزشک، اقدام به روزه داری کنند.  این پزشک در 
خصوص مبتلایان به تالاسمی مینور نیز گفت: این افراد سالم 
تلقی می شوند و روزه داری برای آنها منعی ندارد. البته آنها در 
شرایطی مجاز به انجام این کار هستند که به بیماری مبتلا 

نباشند تا موجب ایجاد محدودیت در روزه داری آنها شود. 
محسنی خاطر نشان کرد: بیماران ریوی به خصوص آنهایی 
که شغل شان ایجاب می کند که در محیط باز فعالیت کنند و 
گرما و به خصوص روزهای بلند تابستان، بدن آنها را دچار کم 
آبی می کند، بهتر است روزه نگیرند.  این پزشک با اشاره به 
اینکه بیماران دچار آسم و برونشیت مزمن با غلیظ شدن خلط 
بیماری شان تشدید می شود، تصریح کرد: این بیماران چنانچه 
مایعات کافی در طول روز مصرف نکنند این کم آبی به علاوه 

گرمی هوا بر شدت بیماری شان می افزاید. 

وی اظهار کرد: در آستانه ماه رمضان همواره سوال می شود 
آیا افرادی که از عینک استفاده می کنند، نباید روزه بگیرند 
و آیا روزه داری موجب ضعیف تر شدن چشم های آنها و بالا 
رفتن شماره عینک می شود و شاید دلیل این پرسش از آنجا 
ناشی شود که مردم عیوب انکساری چشم که برای اصلاح آن 
از عینک کمک می گیرند را نمی شناسند.  محسنی با اذعان 
به اینکه تاکنون هیچ مدرکی که ثابت کند روزه داری موجب 
می شود مشکلات انکساری چشم بیشتر شود یا شماره عینک 
شما تغییر کند، وجود ندارد، تصریح کرد: تنها یک مورد منع 
روزه داری از سوی متخصصان چشم تاکید می شود و آن هم 
مبتلایان به آب سیاه یا گلوکوم است. از آنجاکه فشار داخل 
چشم این بیماران بالاست، اگر روزه بگیرند، در هنگام افطار که 
مایعات مصرف می کنند و به اصطلاح روزه را افطار می کنند، به 
یکباره فشار مضاعفی به آنها وارد می شود که خطرناك است.  
محسنی ادامه داد: در سه ماهه نخست بارداری، اصلا جایز 
نیست که خانم ها، روزه بگیرند چون سلول های حیاتی بدن 
جنین در حال رشد بوده و نیازمند تغذیه از خون مادر است.  
وی در پاسخ به این پرسش که آیا مادران شیرده می توانند 
روزه بگیرند یا خیر گفت: روزه داری در این مورد بر عهده 
خود مادران است، اما قطعا برای افزایش شیر، مادران باید در 
طی روز مایعات مصرف کنند و میوه و سبزی در وعده های 
غذایی خود بگنجانند تا بتوانند کودك شان را از نعمت شیر 
خود برخوردار کنند. به هر حال مسلم آن است که روزه از 
حجم شیر مادران می کاهد.  این پزشک سمنانی در خصوص 
بیماران قلبی نیز گفت: به طور کلی مبتلایان به مشکلات 
دریچه ای قلب نیز منع روزه داری ندارند، اما باید با پزشک خود 
مشورت کنند. شاید ابتلای آنها به برخی بیماری های همراه یا 
شرایط خاص سنی یا جسمی شان نیازمند بررسی و حتی منع 

روزه داری شود. 
محسنی ادامه داد: گروهی از بیماران که فشارخون های 
کنترل نشده دارند، نباید روزه بگیرند. هرگونه تغییری در 
حجم خون و شرایط فیزیکی بدن موجب عدم تعادل آب و 
الکترولیت ها در خون و برهم خوردن فشارخون می شود و این 

بیماران منع روزه داری دارند. 
وی در خصوص مبتلایان به نارسایی قلبی گفت: بیمارانی 
که به دلیل تنگی رگ های قلبی تحت عمل آنژیوپلاستی قرار 

گرفته یا جراحی قلب شدند و در حال حاضر هیچ مشکلی 
ندارند و تحت کنترل پزشک هستند، با اینکه منع روزه داری 
ندارند اما باید حتما درباره انجام این فریضه با پزشک خود 
صحبت کنند و توصیه های مصرف دارو یا رژیم خاص خود 
را در طول ماه مبارك رمضان جدی و پیگیر دنبال کنند.  
محسنی با اشاره به اینکه زخم های فعال دستگاه گوارش 
شامل زخم معده و زخم اثنی عشر، تصریح کرد: بیمارانی که به 
تازگی آندوسکوپی کرده اند و تشخیص زخم معده داده شده، 
باید از روزه گرفتن بپرهیزید.  وی در پاسخ به این پرسش که 
وضعیت بیماران کبدی در خصوص روزه داری چگونه است؟ 
گفت: بیماران کبدی که تحت درمان هستند و علایم پیشرفته 
کبدی ندارند، می توانند با نظر پزشک داروهای خود را تنظیم 
کرده و روزه بگیرند، اما بیمارانی که به نارسایی کبد یا مشکلات 
کبدی به همراه تورم بدن دچارند و تنظیم پروتئین بدن و 
دیگر فاکتورهای حیاتی آنها از طریق داروها تحت کنترل 
درآمده است، هرگز نباید روزه بگیرند.  این پزشک درباره 
مبتلایان به یبوست نیز گفت: کسانی که به یبوست مزمن 
دچارند نباید روزه بگیرند؛ چرا که کم آبی بدن یبوست را 
تشدید می کند. اما اگر تمایل دارند روزه بگیرند برای جلوگیری 
از مشکل جدی تر، حجم مواد فیبری مانند میوه و سبزی ها را 
در وعده غذایی خود بیشتر کرده و در طول شبانه روز ۸ تا 1۰ 
لیوان مایعات بنوشند.  وی اظهار کرد: به طور معمول افراد 
زیادی هستند که علایم برگشت اسید، حالت ترش کردن، 
سوزش سردل و بدمزه شدن دهان را تا به حال تجربه کرده اند 
و این افراد به طور عمده در اثر خالی ماندن معده شان و ترشح 

اسید معده، علایم شان تشدید می شود. 
مکررا  کلیه هایشان  که  آنهایی  کرد:  نشان  خاطر  وی 
سنگ سازی می کند و سابقه چند نوبت سنگ سازی دارند یا 
در حال حاضر سنگ دارند، باید در طول روز مقادیر زیادی 
آب بنوشند تا سنگ شان بزرگ نشود.  محسنی ادامه داد: 
کسانی که پیوند کلیه شده اند و هنوز یکسال از موعد پیوند 
آنها نگذشته است، نباید روزه بگیرند. اما چنانچه اگر یکسال از 
پیوند گذشته باشد و هیچ مشکلی نداشته باشند، شاید بتوانند 
با نظر پزشک روزه بگیرند.  وی همچنین یادآور شد: دیالیزی ها 
اصلا نباید روزه بگیرند؛ چرا که این دسته از بیماران مانند دیگر 

گروه ها به مایعات کافی در طول روز نیاز دارند. 
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مهندسان استرالیایی یک ربات بنّای کاملا خودکار را طراحی کرده اند که در مدت 
دو روز چهارچوب آجری خانه را می سازد و 20 برابر سریعتر از انسان عمل می کند.

  ربات »هادریان« که نام خود را از روی دیوار هادریان بریتانیا گرفته، از سرعت چینش 1۰۰۰ 
آجر در ساعت برخوردار بوده و به اندازه 15۰ انسان در یک سال کار می کند.

 از آنجایی که این ربات نیازی به خواب و خوراك ندارد، بصورت شبانه روزی قادر به کار است.
سازنده ادعا می کند این ربات اولین ربات آجرچین خودکار در جهان است که بعد از 1۰سال 
تحقیق و تلاش ساخته شده است.  در قلب هادریان یک بازوی تلسکوپی مفصل دار 2۸ متری 
قرار دارد. نسخه نهایی این ربات بر روی یک واگن باری قرار خواهد گرفت تا براحتی قابل انتقال 
باشد. همچنین آجرها با استفاده از ملات یا چسبی که تحت فشار اعمال می شود، روی هم قرار 
میگیرند.  این ربات 1۰۰۰ بار در ثانیه خود را برای اجتناب از تداخل ناشی از ارتعاشات یا نوسان، 
تصحیح می کند. این مفهوم شباهت زیادی به فرآیند ساخت افزودنی مورد استفاده در چاپگرهای 
سه بعدی دارد.  شرکت Fastbrick Robotics قصد دارد نخستین نسخه تجاری هادریان 
را تا سال جاری به بازار عرضه کند.  به گفته سازندگان، ربات هادریان به ارتقای امنیت سایت 

ساخت وساز و کاهش سطح ضایعات تولیدی و انتشارات گلخانه ای کمک می کند. 

تولید نسل جدید تایرهای مولد انرژی  

تولید انرژی خورشیدی با موانع صوتی بزرگراه ها

گلی که می داند کی خوشبو باشد

کنترل نابینایی با محصول جدید نانوفناوری

تیمی از دانشمندان دانشگاه واشنگتن یک مکانیسم کلیدی را در نوعی گیاه شناسایی کرده اند که تصمیم 
می گیرد برای جذب موجودات گرده افشان  چه هنگام عطر خود را ساطع کند.

 محققان با بررسی گل اطلسی دریافتند این گیاه برای جذب کردن حشرات گرده افشان، رایحه معطر و خوشبویی را از 
خود ساطع می کند. تیم علمی ژنی را شناسایی کرده  که زمان ساطع شدن رایحه  گل اطلسی را کنترل می کند. این ژن 
که LHY نامیده می شود، در بسیاری از گونه های گیاهان یافت می شود و عنصری کلیدی برای ساعت شبانه روزی گل 

اطلسی است.
زیست شناسان مدت هاست دریافته اند موجوداتی مانند گیاهان، انسان ها و حتی باکتری های ریز دارای ساعت های 
شبانه روی هستند. این ساعت ها در واقع ژن هایی هستند که سلول های این موجودات را با چرخه 24 ساعته حیات بر روی 

زمین هماهنگ می کنند. این ژن ها در واقع، فعالیت های سلولی مبتنی بر اوقات روز را تنظیم می کنند.
دانشمندان پیش تر دریافته بودند LHY عنصری در ساعت شبانه روزی گیاهان گلده دیگر است، اما این نخستین 
باری است که آن ها این ژن را با رایحه گل اطلسی مرتبط کرده اند.چون پیش تر  هیچ تیم علمی ژن LHY را در گل 
اطلسی بررسی نکرده بود، محققان حاضر اطلاعات اساسی را درباره LHY جمع آوری کردند تا نشان دهند این ژن همان 
عملکردهای شبانه روزی در سایر گونه های گیاهی را در گل اطلسی نیز دارد. بسیاری از ژن های ساعت شبانه روزی فقط 
در اوقات خاصی از روز فعال هستند و بر فعالیت های ژن های دیگری اثر می گذارند که خود فعالیت  سلول ها را کنترل 
می کنند. محققان در مطالعه جدید دریافتند ژن LHY در هنگام صبح بیشترین فعالیت را در گل اطلسی دارد و هنگام 

غروب امکان آزادشدن رایحه آن را فراهم می کند. این ژن در صبح تولید مواد شیمیایی عطرآگین را سرکوب می کند.

محققان مکزیکی یک محصول نوآورانه به شکل قطره چشم را برای انتقال دارو 
ابداع کرده اند تا از خطرات و درمان های دردناک در بیماران مبتلا به نابینایی ثانویه 

جلوگیری کنند.
محصول نانوفناورانه مرکز پزشکی و جراحی شبکیه چشم در مکزیک با استفاده از نسل 
گذشته ذرات لیپوزوم به شکل قطره کار کرده که مانند یک حامل، پروتئین ها یا پادتن ها را 

به چشم منتقل می کند.
این روش بویژه برای درمان ثانویه کاربرد دارد. منظور از نابینایی ثانویه، نابینایی فرساینده 

مزمن مانند رتینوپاتی دیابتی است.

با استفاده از این روش نیازی به تزریق داخل چشم نیست. نتایج بدست آمده تاکنون همانند 
روش تزریق داخل چشم است، اما در این روش خطر عفونت یا پارگی شبکیه وجود ندارد.

با این محصول نانوفناوری هزینه های درمانی ۸۰ تا 9۰ درصد کاهش یافته و استفاده از آن 
توسط یک فرد آموزش دیده در منزل امکان پذیر می شود.

این شرکت که جایزه ملی خلاقیت و فناوری مکزیک را از آن خود کرده، قصد دارد 
تحقیقات بالینی را سال آینده زیر نظر کمیسیون فدرال پیشگیری و محافظت از سلامت 
)COFEPRIS( انجام دهد. مذاکرات کنونی با COFEPRIS در حال انجام است تا این 

فناوری را برای شرایط متفاوت و بیماری های مختلف گسترش دهند. 

سیستم هوشمند برای نظارت بر خواب کاربر
 شرکت چینی» Sleepace«پس از معرفی اولین تشک هوشمند نظارت بر خواب 

در اوایل سال جاری اقدام به معرفی نسخه تکمیلی این سیستم کرد.
نسخه جدید سیستم نظارت بر خواب یا » NoxRestOn« به تجهیزاتی همچون لامپ 
هوشمند، حسگرهای گیرنده زمان خواب، شمارشگر ضربان قلب، شمارشگر تعداد تنفس در 

دقیقه و سایر حسگرهای حرکات بدن مجهز شده است.
طبق اعلام شرکت سازنده این سیستم از سه بخش مجزا تشکیل شده است؛ بخش اول 
شامل یک صفحه حاوی حسگر که بین تشک و ملافه قرار می گیرد، بخش دوم شامل لامپی 

است که به طور مستقیم به پریز برق وصل شده و روی میز کنار تخت قرار می گیرد.
بخش سوم این سیستم نیز یک نرم افزار اختصاصی است که در گوشی هوشمند کاربر 
نصب شده و اطلاعات را از بخش اول توسط بلوتوث دریافت کرده و به بخش دوم ارسال 

می کند.
شرکت سازنده در مورد نحوه عملکرد این سیستم اعلام کرد: این سیستم با تولید ترکیبی 

از نور و صداهای آرامش بخش خوابی عمیق و با کیفیت را برای کاربر به ارمغان می آورد.
لامپ هوشمند این سیستم نیز با تولید پرتوهای نور قرمز باعث ترشح ملاتونین یا هورمون 

خواب می شود.
سیستم تولید صدا نیز همزمان با تولید صدای آرام بخش به کاربر کمک می کند تا به 

سرعت به خوابی آرام و عمیق فرو رود.
پس از آنکه حسگرهای موجود در تشک علائم خواب را دریافت کردند، فرمان خاموشی 

سیستم توسط نرم افزار صادر می شود.
سیستم هوشمند کنترل خواب علاوه بر کمک به خوابیدن کاربر، حدود ۳۰ دقیقه قبل از 
زمان هشدار برای بیدار شدن به تدریج شخص را از خواب بیدار می کند.به گفته سازندگان، 

قیمت پکیج کامل سیستم کنترل هوشمند خواب حدود 279 دلار است.

ربات آجرچین که با سرعت 20 برابر انسان 
خانه می سازد

محققان دانشگاه ویسکانسین-مدیسون آمریکا 
برای نخستین بار موفق به ساخت نوعی تایر با 
استفاده از نانوفناوری شدند که قادر است انرژی 
اتلاف شده ناشی از اصطکاک تایر با سطح جاده را 

به الکتریسیته تبدیل کند.
 اگرچه خودروها یکی از خلاقانه ترین دستاوردهای بشر 
هستند، اما مانند سایر فناوری های امروز همیشه فرصتی 

برای ارتقای آنها وجود دارد.
از مطالعات اخیر  بر اساس اطلاعات به دست آمده 
از  درصد   1۰ حدود  ویسکانسین-مدیسون،  دانشگاه 
سوخت خودروها صرف مقابله با اصطکاك سطح مسیر 
می شود. محققان معتقدند که می توان این اتلاف انرژی 
را با استفاده از نانوتکنولوژی به فرصتی برای تولید برق 

تبدیل کرد.
تولید انرژی الکتریکی در این روش بسیار شبیه تولید 
الکتریسیته هنگام شانه کردن موها است. در واقع به 
کمک نانومواد می توان انرژی سایش جاده طی مسیر را 

به انرژی الکتریکی تبدیل کرد.
در این فناوری برخلاف نوآوری های گذشته شرکت 
تایرسازی میشلن که گرما و حرکت را به برق تبدیل 

می کند، تنها با تماس تایر با جاده و چرخیدن آن برق 
تولید می شود. محققان برای اثبات تولید انرژی به کمک 
این روش، تایرهای یک ماشین اسباب بازی را به نانومواد 
مولد انرژی و سیستم چراغ های ال ای دی مجهز کردند و 
مشخص شد هنگامی که خودرو حرکت می کند انرژی 

لازم برای روشن شدن چراغ ها تنها از تماس نانومواد با 
سطح مسیر حاصل می شود. تولید انرژی با این روش به 
طور مستقیم با وزن و سرعت خودرو ارتباط داشته و 
محققان معتقدند که به کمک نانومواد مولد برق می توان 

حدود 1۰ درصد مسافت حرکت خودرو را افزایش داد.

محققان دانشگاه فناوری آیندهوون هلند موفق به شناسایی روشی برای زیباسازی موانع صوتی بزرگراه ها 
و همچنین استفاده از آن ها به عنوان ژنراتور نیروی خورشیدی شده اند.

گروه پروژه موانع صوتی خورشیدی )SONOB( به مدت یک سال به بررسی کار متمرکزکننده های خورشیدی 
فلورسنت با عرض پنج متر و ارتفاع 4.5 متر در شرایط گوناگون خواهند پرداخت.

آزمایش های اولیه در کنار بزرگراه دن بوش در هلند نشان داد که یک کیلومتر ازا ین موانع می تواند یک سال برق 5۰ خانه 
یا نیروی باتری یک خودروی الکتریکی برای طی مسافت 9۰۰ هزار کیلومتر را تامین کند.

به گفته مایکل دبیجه، طراح پنل های متمرکزکننده خورشیدی فلورسنت این پروژه، مزایای دیگر این فناوری شامل 
هزینه کم آن و امکان تولید به رنگهای مختلف است. این ژنراتورها همچنین در روزهای ابری نیز بکار خود ادامه می دهند 
که نشان از پتانسیل بسیار بالای آن دارد.با وجود این که هلند کشوری کوچک است، اما گام های بلندی در زمینه پیشرفت 

استفاده از انرژی های جایگزین به منظور کاهش 4۰ درصدی انتشار گازهای گلخانه ای تا سال 2۰۳۰ برداشته است. 
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فقط قند عامل دیابت نیست! 

نمی توان این طور نتیجه گرفت تمام افراد چاق و کسانی که اضافه وزن دارند، 
حتما به دیابت مبتلا خواهند شد یا برعکس، کسانی که وزن مناسبی دارند یا 

لاغر هستند، هیچ وقت در معرض خطر دیابت قرار نمی گیرند.
اغلب ما بر این باوریم که فقط کسانی در معرض خطر ابتلا به دیابت هستند که قند و 
شکر، شکلات و شیرینی زیادی می خورند و به خوردن تنقلات و خوراکی های شیرین 
عادت دارند. اما خوب است بدانید مصرف کالری اضافی هم می تواند موجب بروز دیابت 
شود، چاقی هم یکی از عوامل خطر بروز دیابت است و فرقی نمی کند کالری بیش از حد 

نیاز از چه منابعی تامین شده باشد. 
باور غلط دیگر این است که گمان می کنیم کودکان، نوجوانان و جوانان به دیابت نوع 
دو مبتلا نمی شوند اما مشخص شده است امروزه به دلیل افزایش آمار چاقی در دوران 
کودکی، حتی بچه ها هم می توانند به دیابت نوع دو مبتلا شوند و اکنون بسیاری از 

کودکان در معرض خطر این بیماری قرار دارند. 
بر اساس مطالعات چاقی و اضافه وزن یکی از عوامل اصلی و مهم در بروز دیابت به شمار 
می رود. به همین دلیل افرادی که چاق هستند و یا اضافه وزن دارند بیشتر در معرض 
خطر دیابت قرار دارند. بنابراین در پیش گرفتن یک برنامه و سبک زندگی سالم، اهمیت 
ویژه ای در پیشگیری از بروز این بیماری دارد، به طوری که داشتن رژیم غذایی سالم، 
کنترل وزن و فعالیت ورزشی منظم و مناسب برای پیشگیری از بروز دیابت و کنترل آن 

به تمام افراد توصیه می شود. 
نکته مهم دیگری که در این زمینه وجود دارد، این است که افزایش کالری دریافتی در 
طول روز می تواند احتمال بروز دیابت را افزایش دهد و کسانی که مقدار زیادی کالری 
دریافت می کنند، بیشتر از دیگران در معرض خطر دیابت هستند. منبع دریافت کالری 
هم چندان تفاوتی ندارد و چه از طریق کربوهیدرات ها این کالری اضافه مصرف شود، چه 
از طریق چربی ها و چه پروتئین ها برای فرد خطرناك خواهد شد، زیرا دریافت کالری 
زیاد می تواند به بروز اختلال در عملکرد انسولین منجر شود. به همین علت نباید تصور 
کنیم فقط کسانی که به مقدار زیاد، شیرینی و شکلات و نان و برنج مصرف می کنند در 
معرض خطر دیابت هستند و افرادی که از پروتئین ها و چربی ها استفاده کرده و مصرف 
کربوهیدرات را محدود می کنند، هیچ وقت به این بیماری مبتلا نخواهند شد، زیرا آنچه 
در بروز دیابت موثر است، میزان کالری دریافتی روزانه در رژیم غذایی است و نه فقط 

مصرف قندها و کربوهیدرات ها.
 البته ذکر این نکته هم ضروری به نظر می رسد که نمی توان این طور نتیجه گرفت 
تمام افراد چاق و کسانی که اضافه وزن دارند، حتما به دیابت مبتلا خواهند شد یا برعکس، 
کسانی که وزن مناسبی دارند یا لاغر هستند، هیچ وقت در معرض خطر دیابت قرار نمی 

گیرند. 
نوع غذاهایی که در رژیم روزانه مصرف می شوند نیز در ابتلا به دیابت بسیار مهم است. 
خطر دیابت در میان افرادی که در رژیم روزانه شان از چربی های اشباع بیشتری استفاده 
می کنند، افزایش می یابد و به همین دلیل توصیه می شود مصرف روغن های جامد، 
کره، مارگارین و لبنیات پرچرب یا مصرف بیش از حد گوشت قرمز که می تواند احتمال 

بروز دیابت را افزایش دهد، را کمتر کنید. 
بر اساس تحقیقات کمبود برخی از مواد مغذی هم می تواند زمینه ساز ابتلا به دیابت 
شود. اگر میزان ویتامین D خون بیماران دیابتی کمتر از حد طبیعی باشد، نوسانات قند 
خون در آنها بیشتر خواهد بود. به همین دلیل توصیه می شود بیماران مبتلا به دیابت 
مقدار ویتامین D خونشان را کنترل کنند تا در صورت نیاز و براساس نظر پزشک و 

متخصص تغذیه مکمل دریافت کنند.

کدام بیماران نمی توانند روزه بگیرند؟ 



اجتماعی ۶

 انواع انتقاد کردن و شیوه درست 
انتقاد کردن کدامند؟ 

انتقاد درست آن است که ضمن تأکید بر نقاط قوت به نقاط ضعف فرد نیز اشاره 
کند و با ارایه راهکارهای مناسب برای رفع آن سخن به میان آورد.

هر فرد در طول حیات خود ممکن است بارها توسط دیگران مورد ارزیابي قرار گیرد. 
برخي از این ارزشیابي ها داراي جنبه هاي تشویقي و برخي دیگر منتقدانه است. انتقاد از 
دیگران در صورتیکه هوشمندانه انجام شود آثار بسیار مفیدي خواهد داشت، درغیر این 
صورت ممکن است با واکنش هاي منفي مختلف مواجه شود. این رفتار، هنري است که 

باید آموخت و بدون آگاهي از روش کاربرد آن زیان بار خواهد بود. 
انتقاد درست آن است که ضمن تاکید بر نقاط قوت به نقاط ضعف فرد نیز اشاره کند و 
با ارایه راهکارهاي مناسب براي رفع آن سخن به میان آورد. پذیرش انتقاد از دیگران بین 
طبقات مختلف متفاوت است. براي مثال در بیشتر مواقع انتقاد از سوي افراد یک خانواده 
قابلیت پذیرش بیشتري در مقایسه با سایرین دارد. به طور معمول ما در برابر قضاوت افراد 

بیگانه آسیب پذیري بیشتري داریم.
 برخی از انواع انتقاد عبارتند از: 

انتقاد سازنده:
این روش در بسیاری موارد می تواند جنبه ای سازنده و مثبت داشته باشد. اگر لحن انتقاد 
کننده دوستانه باشد بیشتر موثر واقع شده و شنونده بدون آنکه مورد حمله قرار گیرد از 

معایب خود مطلع می شود. 
بی تردید برای هیچکس خوشایند نیست که بشنود" بد غذا میخورید" و یا "در لباس 
پوشیدن بد سلیقه هستید". برای آنکه انتقاد سازنده و موثر باشد منتقد باید مواردی را 
رعایت کرده و پرسشهایی را مطرح کند که هر یک از آنها در رساندن وی به هدف خود 
نقش مثبتی ایفا کند. این سئوالات می بایست محتوای اطلاعاتی را که لازم است مبادله 
شوند در برگیرد. همانگونه که گفتن و چگونه گفتن ارتباط نزدیکی با هم دارند، محتوا و 
شیوه انتقاد نیز بر هم تاثیر گذارند. در تعیین محتوای یک انتقاد باید ابتدا از خود پرسید 

که از چه رفتاری می خواهیم انتقاد کنیم؟
 این روش می تواند بسیار مفید واقع شود، زیرا از به کاربردن جملات کلی و کلمات پوچ 
و آزاردهنده ای چون »همیشه همین کار را می کنی«، »هیچ وقت به موقع نمی آیی« و 

جملاتی از این قبیل جلوگیری می شود. 
هنگامی که انتقاد از رفتار خاصی را با قاطعیت و به طور دقیق مطرح می کنیم برای 
انتقاد شونده این امکان را فراهم می سازیم که منظور ما را بدرستی درك کند. انتقادی 
که متوجه رفتار خاصی باشد می تواند منجر به گفتگویی دوجانبه شود تا اینکه به بحثی 

مبدل شود که حدود آن مشخص نیست.  
انتقاد غیرمستقیم:

انتقاد مي تواند به صورت غیرمستقیم بیان شود. براي مثال اگر طرف مقابل شما 
خصوصیت بدي داشته باشد، در خلال گفتگو به او بگویید »به نظر شما آدمهایي که 
داراي این خصوصیت اخلاقي هستند، غیرقابل تحمل نیستند؟« این شیوه انتقاد باعث 
مي شود که یک حس هوشیاري در وي بیدار شود و وي متوجه شود که داراي چنین 
مشکلي است. حتماً این مثل را شنیده اید که مي گوید »به در مي گویند تا دیوار بشنود«. 

این یک مثال متداول در فرهنگ ما براي ابراز همین موضوع است.  
انتقاد تهاجمی و صریح:

رك بودن نشانه صراحت و صداقت است ولی همیشه برای مخاطب خوش آیند نیست 
بخصوص اگر خیلی ناپخته بیان شود. این نوع انتقاد نه تنها هیچ نوع سازندگی در بر ندارد 
بلکه شنونده را هم در موضع تدافعی قرار می دهد. بهتر است که انتقاد با بکارگیری یک 

سیاست درست انجام شود.  
انتقاد همراه با تعریف و تمجید:

در این روش ابتدا مي توان به تعریف و تمجید ویژگي هاي ارزشمند فردي که مورد انتقاد 
است پرداخت.براي مثال »تو دختر خیلي باهوشي هستي«. پس از کاربرد یک مقدمه 
مناسب نظر انتقادي خود را بیان و سعي کنید آن را در پوششي از سخنان خوب و دلپذیر 
قرار دهید. البته منظور شما اصلاً تملق نیست بلکه نخست خصوصیات خوب او را گوشزد 

کرده و بعد انتقاد خود را ابراز داشته اید.  
محکوم کردن:

گاهی بجای انتقاد همراه با راهنمایی، انتقاد کننده مخاطب را در یک دادگاه یک طرفه 
محاکمه و محکوم می کند. او به خود این حق را می دهد که در مورد دیگران اظهار نظر 
کرده و الگوی فکری خود را به وی تحمیل کند. اینگونه برخوردها نه تنها سازنده نیست، 

بلکه بسیار نامناسب است.
 انتقاد دیرتر از موعد: 

این گونه انتقادات، زماني صورت مي گیرد که هیچ کمکي به رفع مشکل نمي کند. به 
عبارت دیگر زمان براي جلوگیري از خطا وجود ندارد. بر هیچ کس پوشیده نیست که 
انتقاد در چنین زماني براي جلوگیري از تکرار اشتباه بوده و اگر تشخیص داده شود که 

تاثیري در آینده نخواهد داشت، بهتر است هیچگاه ابراز نشود.  
  بفرمایید انتقاد

هر آدمی در زمان زندگی خود ممکن است بارها توسط دیگران مورد ارزیابی قرار گیرد. 
برخی از این ارزشیابی ها دارای جنبه های تشویقی و برخی دیگر منتقدانه است. انتقاد از 
دیگران در صورتیکه هوشمندانه انجام شود آثار بسیار ارزنده ایی خواهد داشت، درغیر این 
صورت ممکن است با واکنش های منفی مختلف مواجه شود. این رفتار، هنری است که 

باید آموخت و بدون آگاهی از روش کاربرد آن زیان بار خواهد بود.
 پذیرش انتقاد از دیگران بین طبقات مختلف متفاوت است. برای مثال در بیشتر مواقع 
انتقاد از سوی افراد یک خانواده قابلیت پذیرش بیشتری در مقایسه با سایرین دارد. به 
طور معمول ما در برابر قضاوت افراد بیگانه آسیب پذیری بیشتری داریم. برخی از انواع 

انتقاد عبارتند از:
   شیوه درست انتقاد کردن 

رعایت نکات زیر می تواند در زمان انتقاد بسیار یاری دهنده باشد :
- آیا رفتار مورد انتقاد را می توان تغییرداد؟

- آیا شخص مورد انتقاد قرار گرفته علاقمند به شنیدن آن است؟
- احتمال قبولی طرف انتقاد شونده چقدر است؟

- از انتقاد شونده سئوال کنید آیا منظور شما را درك کرده است؟
- به فرد انتقاد شونده تفهیم کنید که انتقادتان بازتاب ساده عقیده شماست.

- از انتقاد تحکم آمیز دوری کنید،زیرا اینگونه انتقادها بلافاصله فرد را در موضع دفاعی 
قرار می دهد. - سعی کنید انتقاد را به صورت نگرش شخصی خود به موضوع بیان کنید 

و کوشش کنید او را به شیوه نگرش خود کنجکاو کنید.
- موضوع را طولانی و انتقاد را به سخنرانی تبدیل نکنید زیرا شنونده را خسته و بی حوصله 
می کند. - انتقاد را در زمان و مکان مناسب ابراز کنید نه در لحظه ای که طرف مقابل 
آمادگی شنیدن آن را ندارد. اول صبر کنید تا مخاطب در آرامش و خونسردی قرار گیرد 

تا ایرادی که از او می گیرید موثر واقع شود.
- با توجه به سطح دانش مخاطب انتقاد را بیان کرده تا برای مخاطب قابل درك باشد. 

نمی توان از یک روش برای تمامی افراد استفاده کرد.
- وقتی انتقاد می کنید کوشش کنید بدون سوء نیت بوده و فقط به منظور کمک و 

راهنمایی باشد. - با مشکلات و احساسات فرد مقابل همدلی کنید.
- بهتر است انتقاد حضوری و بدون واسطه باشد و از انتقاد کردن غیرمستقیم بپرهیزید.

- برای حفظ آبروی اشخاص، از انتقاد و نصیحت کردن فرد در حضور دیگران خودداری 
کنید. 

توصیه های 
راهور

رانندگي در پیاده رو، 
سه ماه و در صورتي که 
همراه با صداي ناهنجار 
لوله ي خروج دود باشد، 

شش ماه توقیف خودرو را 
به همراه دارد.

اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

آگاهی های شهری؛

آموزش بازیافت در منازل 
زندگی سالم اقتضا می کند روش های مدیریت شهری و اجتماعی خود را بهبود 
دهیم در همین راستا و با هدف بازیافت مواد و حفظ منابع طبیعی برای نسلهای 
آینده سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران با استفاده از تجربیات قبلی، 
دانش روز و با کمک و همکاری شهروندان اقدام به اجرای طرح تفکیک و جمع 

آوری پسماندها به صورت تر و خشک کرده است. 
اجرای کارآمد برنامه های مدیریت پسماند، نیازمند مشارکت مطلوب تولیدکنندگان پسماند 
در قالب فعالیتهای تبیین شده و راهبردی مدیریت پسماند و توسعه پایدار است به گونه ای که 

حفظ این برنامه ها در دراز مدت بدون این مشارکت عملاً غیر ممکن است. 
یکی از کارهای روزانه که می تواند در حفظ محیط زیست موثر باشد تفکیک از مبدا یا از 
منازل است، امری که هزینه های بازیافت مواد را کاهش می دهد و با اهدافی چون بهبود 
روش ذخیره سازی، جمع آوری و بازیافت پسماند، خالص سازی پسماندهای تر برای تولید 
کمپوست مرغوب، خالص سازی پسماندهای خشک برای بازیافت و بازگشت بهینه این گونه 
مواد به چرخه تولید، جلوگیری از هدر رفتن سرمایه های ملی و کمک به اقتصاد جامعه، 
به حداقل رساندن دفن پسماند و حذف آن در آینده، ارتقا سطح کیفیت خدمات شهری، 
حفظ محیط زیست و جلوگیری از تولید و انتشار آلودگی ها و ارتقا سطح فرهنگ عمومی در 
برخورد با پسماندها اجرا می شود.   بازیافت از مبدا: اما اجرای چنین طرحی نیاز به داشتن 
برخی آگاهی ها است. شهروندان باید پسماندهای خود را به دو قسمت تر و خشک جدا 
کرده و در کیسه های موقت نگهدارند. پسماندهای تر را در صورت عدم دسترسی به مخازن، 
به ماموران جمع آوری تحویل و پسماندهای خشک را در مخازن آبی رنگ و یا در اختیار 
غرفه های بازیافت و خودروهای مکانیزه جمع آوری پسماند خشک قرار دهید. پسماندهای تر 
پس از جمع آوری به کود آلی )کمپوست( تبدیل شده و از پسماندهای خشک، مجددا مواد 

و مصنوعات قابل استفاده می سازند. 
پسماندهای تر: پسماندهای تر )فاسد شدنی( که در طبیعت به آسانی تجزیه می گردد و و 

عبارتند از: پسماند غذایی، تفاله چای پس از آبگیری و ضایعات سبزی و میوه 
پسماندهای تر را در کیسه های در بسته راس ساعت 21 داخل مخازن مکانیزه نصب شده 

در محله خود قرار دهید. 
پسماندهای خشک: پسماندهایی هستند که در طبیعت پایدارند و یا به سختی و در مدت 

بسیار طولانی تجزیه می شوند عبارتند از: پلاستیک، نان خشک، فلز، شیشه، کاغذ و مقوا 

دیگه مامانت نیستم«؛ بدترین شکنجه روانی کودک 
درگذشته شاهد تنبیهات بدنی کودکان از سوی والدین 
بودیم، اما در چند سال اخیر کمتر شاهد این تنبیهات 
بدنی هستیم؛ با این حال این سوال پیش می آید که 
و  نمی کنند  تنبیه  را  والدین دیگر کودکان خود  آیا 
یا شیوه های جدید تنبیهی را در پیش گرفته اند که 

تاثیراتی مخرب تر بر کودکان دارد؟ 
مهدی بیاتی در ارتباط با تنبیه کودکان گفت: تنبیه به عنوان 
آخرین مرحله تربیتی در روانشناسی تربیتی تایید شده است. 
تنبیه در واقع به عنوان یکی از ابزارهای رفتارسازی و رفتارپذیری 
کودکان است که می تواند در شکل گیری رفتار آنان تاثیر گذار 
باشد.  این روانشناس افزود: در اعمال تنبیه از سوی والدین 
مسئله مهم چگونگی انجام آن است، زیرا در صورت اعمال 
اشتباه در انجام این ابزار تربیتی شاهد بروز مشکلات متعدد در 
حوزه روانی، رفتاری و شخصیتی کودك خواهیم بود. همچنین 
در بسیاری از مواقع کودکان برای مسائلی تنبیه می شوند که 
هیچ لزومی ندارد. در واقع آنان به خاطر انجام رفتارهایی تنبیه 
می شوند که جزء رفتارهای رشدی و ویژگی های شخصیتی 

آنهاست؛ مانند کنجکاوی و دست زدن به وسایل گوناگون. 
وی تصریح کرد: در برخی مواقع شاهد آن هستیم که والدین 
برای راحتی و آسایش خود و یا حتی "پز اجتماعی" کودکان 
خود را تنبیه می کنند؛ برای مثال والدین در مقابل جمع به 
کودك خود اخم و یا وی را تنبیه می کنند درنتیجه کودك 
در آن لحظه ساکت می شود و در چنین شرایطی آن پدر و 
یا مادر تصور می کند در مقابل جمع تصویری مقتدرانه از خود 

ارائه کرده است. 
بیاتی در ادامه تصریح کرد: در این شرایط والدین اقتدار را 
با برخوردهای منفی اشتباه گرفته و این سرآغازی برای انجام 

برخوردهای منفی متعدد آنان با کودکشان است. 
این روانشناس در توضیح والدین مقتدر گفت: والدین مقتدر 
افراد تنبیه گری نیستند، بلکه کسانی هستند که با ایجاد ارتباط 
موثر با کودك خود می توانند در مسیر تربیت مثبت و موثر 
گام برداشته و در جریان همین ارتباط وی را متقاعد می کنند 
که کارهای خطا را انجام ندهد.  وی افزود: در گذشته تنبیهات 
عموما به صورت فیزیکی و بدنی بوده و کودك پس از انجام 
خطا منتظر اعمال تنبیه از سوی والدین بود و پس از آن تنبیه 
تمام می شد اما در حال حاضر تنبیهات بسیار بدتر از قبل بوده 
و به صورت روانی و ذهنی اعمال می شوند که به مراتب تاثیرات 

بدتری را به لحاظ آسیبی به کودك وارد می کنند. 
بیاتی ادامه داد: تنبیه به عنوان آخرین راهکار تربیتی، خوب 
است اما چگونگی آن و همچنین مشخص شدن موضوع تنبیه 
مساله بسیار مهمی است که باید همواره از سوی والدین مورد 
توجه قرار گیرد.  این روانشناس، تهدید، بی محلی، قهر و... با 
کودکان را به لحاظ روانی بسیار مضر دانست و گفت: در فرایند 
تنبیهات روانی، کودك به شدت از لحاظ ذهنی و روانی آسیب 
دیده و در نتیجه این آسیب ها باعث عقده های روانی متعدد 
در فرد شده که ممکن است در بزرگسالی وی موجب بروز 
اختلالات متعدد شود که تمامی آنها ماحصل همین تنبیهات و 

رفتارهای منفی والدین در دوران کودکی است. 
وی در ادامه تاکید کرد: والدین باید بدانند که به هیچ عنوان 
نباید با کودك خود قهر کنند و تنبیه عاطفی نباید از سوی 
والدین اعمال شود، زیرا قهر کردن بدترین نوع تنبیه بوده و 
همانطور که گفته شد، آسیب های متعددی را به همراه خواهد 
داشت.  بیاتی در ادامه استفاده از واژه هایی چون "دوست ندارم"، 
"دیگه مامانت نیستم "و... را بسیار مضر دانست و گفت: متاسفانه 
در حال حاضر شاهد آن هستیم که والدین پس از انجام هر 
خطایی از سوی کودکشان این اصطلاحات را به کار برده و به 

لحاظ روانی کودك را شکنجه می کنند. 
این روانشناس ادامه داد: در حین تنبیه والدین باید دقیقا 
مشخص کنند که چرا کودك خود را تنبیه می کنند و چه 
رفتاری موجب این امر شده است، زیرا والدین اجازه ندارند 
در جریان اصلاح تربیت کودك خود، کل شخصیت وی را زیر 

سوال ببرند. 
وی تصریح کرد: برخی از کلمات چون "تو آدم بدی هستی"، 
"باز هم خرابکاری کردی" و... جزو اصطلاحاتی هستند که 
شخصیت کودك را به کلی تخریب می کنند و والدین باید یاد 
بگیرند که به جای بکاربردن اینگونه کلمات برای مثال بگویند 
من به عنوان مادر/ پدر تو از این رفتارت خوشم نمی آید؛ در واقع 
کودك باید به طور مشخص بداند که چرا تنبیه و یا تشویق 
می شود.  بیاتی همچنین به یکی از روش های غلط تنبیه 
کودکان که در سال های اخیر توسط بعضی از روانشناسان 
توصیه می شود اشاره کرد و گفت: متاسفانه بعضی از روانشناسان 
به والدین توصیه می کنند که چنانچه کودکی رفتار خطایی را 
انجام داد متناسب با سن وی مثلا برای کودك چهار ساله 4 
دقیقه، پنج ساله 5 دقیقه او را در اتاقی تنها گذاشته تا به رفتار 
خود فکر کند. این رفتار تنبیهی نه تنها باعث برطرف شدن و 
اصلاح رفتار کودك نمی شود، بلکه باعث اختلالات متعدد و 
بهم ریختگی کودك در حوزه های گوناگون خواهد شد.  وی 
در ادامه عنوان کرد: والدین باید دقت کنند که به هیچ عنوان 
برای تنبیه ،کودك را به اتاق خواب و محل استراحت نبرند، زیرا 
این مساله در بزرگسالی کودك تاثیر گذاشته و باعث می شود 
وی از اتاق خواب متنفر شود و به جای آنکه فضای اتاق خواب 
برای وی آرامش تامین کند، به طور مداوم تداعی گر خاطرات 
و تصویرات منفی کودکی است.  بیاتی همچنین به روش های 
غلط تنبیه در مدارس ابتدایی اشاره کرد و گفت: متاسفانه در 
برخی مواقع شاهد آن هستیم که معلمان کودك را به گوشه 
کلاس فرستاده و به او می گویند پشت به کلاس ایستاده و به 
رفتار زشت خود فکر کن؛ این رفتار بسیار ناآگاهانه و مضر بوده 
زیرا والدین و معلمان به هیچ عنوان حق از بین بردن شخصیت 
و آبروی کودك را ندارند و نباید به علت ناآگاهی تمام شخصیت 

کودك را در مقابل هم سالان به باد فنا بدهند. 
این روانشناس در ادامه به برخوردهای »حالی به حالی« والدین 
با کودکان اشاره کرد و گفت: والدین هر موقع حال خودشان 
خوب باشد، با کودك برخورد خوبی داشته و هر زمان حالشان 

بد است، کودك را تخریب می کنند و تا زمانی که والدین با این 
شیوه "حالی به حالی" با کودك برخورد کنند، آن کودك به طور 
نادرست تربیت شده و این شیوه غلط تربیتی به نسل های بعدی 
نیز تعمیم می یابد همانطور که رفتارهای غلط امروز والدین نیز 

نشان دهنده همین تربیت نادرست نسل های گذشته است. 
وی ادامه داد: در بازه سنی کودکان پیش از دبستان به طور 
مشخص شخصیت کودك در حال شکل گیری است و فرصت 
دادن به وی بهترین راه تربیتی است که والدین می توانند انتخاب 
و اعمال کنند؛ یعنی والدین باید بدانند چنانچه کودکشان در 
چنین بازه سنی رفتارهای خطایی را انجام داد باید نسبت به 
آنها بی توجهی کامل کنند.  این روانشناس تصریح کرد: این 
بی توجهی اصلا به معنای بی احترامی نیست بلکه به معنای آن 
است که انگار اصلا والدین آن رفتار کودك را ندیده اند و در 
مقابل زمانی که کودك رفتار مناسبی را انجام می دهد باید حتما 
وی را تشویق کنند.  بیاتی بهترین تکنیک تنبیه کودکان را که 
امروزه در تمام دنیا مطرح است،" اصل پیماك "دانست و گفت: 
این اصل به معنی محروم کردن کودك از وسیله ای است که 

کودك در طول روز از آن استفاده کرده و به آن وابسته است. 
وی تصریح کرد: برای مثال والدین باید بگویند که به طور 
مشخص کودك برای انجام رفتار خطای خود برای یک ساعت 
حق استفاده از کامپیوتر یا تبلت خود را ندارد و در آن یک 
ساعت هم قرار نیست شخصیت کودك را خرد کنیم بلکه تنها 
اجازه استفاده از آن وسیله خاص را ندارد، اما والدین همچنان 
تمامی رفتارهای مثبت خود را با کودك انجام داده و وظایف پدر 

و مادری خود را نیز به نحو احسن به انجام می رسانند. 
بیاتی در پایان کودکی را بسیار متفاوت با بزرگسالی و نوجوانی 
دانست و گفت: حوزه کودکی حوزه رفتار است و ما با رفتارهای 
خود باعث ایجاد کنش های مثبت و منفی در کودك می شویم و 
در چنین شرایطی اگر کودکمان را تنبیه عاطفی نکرده و موجب 
برهم ریختگی حوزه روانی وی نشویم، بلکه تنها با استفاده از 
شیوه های صحیح تنبیه رفتارهای خطای آنان را بهبود و اصلاح 
کنیم، شاهد رشد کودك از جنبه های مختلف ذهنی و اجتماعی 
خواهیم بود اما اگر تنبیهات اشتباه و بد را در دستور کار خود 
قرار دهیم و با ناآگاهی تکنیک های غلط را به کار بگیریم باید 
بدانیم باعث ایجاد عقده های منفی متعدد در کودك شده که 
این عقده ها در بزرگسالی موجب بروز رفتارها و اختلالات متعدد 

در آنان خواهد شد. 

شیوه های منضبط کردن کودکان 
اگر والدین در اعمال قواعدی که برای کودک تعیین می کنند 
و پیامدهای ناشی از عدم رعایت آنها ثابت قدم باشند، کودک 

هم این قواعد را می پذیرد. 
چطور می توان یک ساله را از رفتن به سمت تلویزیون باز داشت؟ 
چطور با کج خلقی کودك در سنین پیش از مدرسه کنار بیاییم؟ 

چطور فرزند نوجوان مان را واداریم به قوانین احترام بگذارد؟
کودك شما در هر سنی باشد، هنگامی مسئله انضباط مطرح است، 
نکته مهم این است که پدر و مادر با توافق یکدیگر شیوه یکسانی را 
تعیین کنند و در اعمال این شیوه تداوم داشته باشند. اگر والدین در 
اعمال قواعدی که برای کودك تعیین می کنند و پیامدهای ناشی از 

عدم رعایت آنها ثابت قدم باشند، کودك هم این قواعد را می پذیرد.
در زیر شیوه های منضبط کردن کودکان را بر حسب سن شان 

می آوریم:
از ابتدای زندگی تا 2 سالگی

نوزادان و نوپایان به طور طبیعی کنجکاو هستند. بنابراین شیوه 
عاقلانه این است که چیزهای خطرناکی را که آنها را وسوسه می کند، 
از جلوی چشم آنها دور کنیم و به خواست شان برای دست زدن به 
این چیزها پاسخ رد بدهیم- بنابراین باید تلویزیون، ویدئو، استریو، 
جواهرات و به خصوص مواد پاك  کننده و داروها را از دسترس آنها 

دور کنیم.
هنگامی که نوزادی که روی زمین می خزد یا نوپایی که تازه به راه 
افتاده است، برای بازی کردن به سمت چیزهای خطرناك می رود، 
با آرامش به او "نه" بگویید؛ کودك را از کنار این اشیا دور کنید یا 

حواس او به انجام فعالیتی مطلوب پرت کنید.
در کودکان نوپا می توانید از روش تنها گذاشتن به عنوان یک روش 
تنبیهی استفاده کنید. برای مثال به کودکی را که لگد می اندازد، گاز 
می گیرد، غذایش را پرت می کند، باید بگویید رفتارش غیرقابل قبول 
است و او را به محلی مخصوص برای تنها گذاشتن ببرید- مثلا روی 
صندلی آشپزخانه- او را برای یک یا دو دقیقه به حال خود راه کنید 

)تنها گذاشتن کودك نوپا بیشتر از این مدت بی اثر است(.
نکته مهم این است که از هر نوع تنبیه جسمی کودك در هر سنی 
خودداری کنید. به خصوص نوزادان و نوپایان نمی توانند رابطه ای 
میان رفتارشان و تنبیه جسمی برقرار کنند. آنها تنها درد تنبیه 

جسمی را احساس خواهند کرد.
و فراموش نکنید که کودکان با تماشا کردن بزرگسالان، به خصوص 
والدین شان رفتارها را یاد می گیرند. سعی کنید که رفتار خودتان 
به سرمشقی برای کودك بدل شود. منظم و مرتب بودن وسائل 
خودتان بسیار بیشتر از دستور دادن به کودك به جمع کردن 
اسباب بازی هایش، کودك را تشویق می کند تا اسباب بازی هایش را 

در اتاق پخش نکند.
 3 تا 5 سالگی

هنگامی که کودك شما بزرگتر می شود و می تواند ارتباط میان 
اعمالش و پیامدهای آنها را درك  کند، آموزش دادن قواعد خانه 

به او شروع کنید.
پیش از اینکه کودك را برای انجام رفتار معینی تنبیه کنید، به او 
توضیح دهید که از او چه انتظاری دارید. برای مثال اگر کودك 

سه ساله ای با مداد شمعی روی دیوارهای خانه نقاشی کرده است،
به او توضیح دهید که چرا این کار مجاز نیست و اگر دوباره این کار 
را انجام دهد، چه پیامدی برای او خواهد داشت )برای مثال مجبور 
خواهد شد به پاك کردن دیوارها کمک کند یا مداد شمعی ها برای 

بقیه روز از دست او گرفته خواهد شد(.
اگر چند روز بعد کودك دوباره روی دیوار نقاشی کرد، به او یادآوری 
کنید که مداد شمعی فقط برای نقاشی کشیدن روی کاغذ است، و 

بعد تنبیهی را که معین کرده اید اعمال کنید.
هر چه والدین زودتر این نوع قواعد و پیامدهای عدم رعایت آنها 
را برای کودك معین کنند، هم برای خودشان و هم برای کودك 

بهتر است.
گرچه در برخی موارد برای والدین راحت تر است که رفتارهای 
نامناسب گاهگاهی کودك را نادیده بگیرند و تنبیه معین شده را 
اجرا نکنند، اما چنین برخوردی آموزش انضباط به کودك را مختل 

می کند.
حفظ تداوم و ثبات در آموزش انضباط به کودك بسیار هم است 
و والدین باید به همراه )نه به صورت فردی( تصمیم بگیرند که چه 

قواعدی را باید در خانه به اجرا بگذارند.

چه  که  می کنند  روشن  کودك  برای  که  حال  عین  در  والدین 
رفتارهایی به تنبیه خواهد انجامید، نباید پاداش دادن را نیز فراموش 

کنند.
اثر مثبت تحسین کردن کودك را دست کم نگیرید- انضباط فقط با 
تنبیه کردن به دست نمی آید، بلکه تقدیر کردن از رفتار خوب کودك 
هم در ایجاد ان موثر است. برای مثال گفتن این جمله به کودك 
"آفرین که اسباب بازی های ات را در زمین بازی به بچه های دیگر هم 
دادی!" معمولا موثر از تنبیه کردن کودك برای رفتار متضاد یعنی 

ندادن اسباب بازی هایش به بچه های دیگر است.
ضمنا به خاطر داشته باشید که هنگام تحسین کردن، دقیقا مشخص 
کنید که از کدام رفتار کودك خوش تان آمده است، و به تحسینی 

کلی بسنده نکنید.
رفتار  انجام  به  شما  واکنش های  به  توجه  بدون  کودك تان  اگر 
غیرقابل قبول ادامه می دهد، می توانید نموداری را طراحی کنید و 
رفتارهای کودك را با مهره های مغناطیسی برای هر روز هفته روی 
آن مشخص کنید. بعد تصمیم بگیرید که پس از چند بار رفتار 
نادرست کودك باید او را تنبیه کنید یا پس از چند بار انجام رفتار 

مناسب بوسیله کودك به او پاداش بدهید.
این نمودار را روی یخچال بچسبانید و هر روز رفتارهای مناسب و 
نامناسب کودك را روی آن ثبت کنید و آن را به کودك نشان دهید.

این نمودار تصویری عینی از وضع رفتاری کودك به او نشان خواهد 
داد. هنگامی که این نمودار بر کودك تاثیر گذاشت، کودك را به خطا 

یادگیری کنترل کردن رفتارهای بدش، تحسین کنید.
پاداش یا تنبیه باید به طور روزانه اعمال شود. موکول کردن تنبیه به 

آینده دور تاثیری نخواهد داشت.
تنها گذاشتن کودك به عنوان یک روش تنبیهی در این سنین هم 
روش موثری است. جای مناسبی را برای تنها گذاشتن کودك پیدا 
کنید که حواس کودك در آن پرت نشود و کودك وادار شود به 
رفتارهایش فکر کند. به یاد داشته باشید که فرستادن کودك به اتاق 
خودتان که وسائلی مانند کامپیوتر، تلویزیون و ویدئو در آن قرار دارد، 

برای این هدف مناسب نیست.
فراموش نکنید که مدت زمان تنها گذاشتن کودك باید با سن 
کودك تان مطابقت داشته باشد. کارشناسان می گویند به ازای هر 
سال سن کودك یک دقیقه باید او را تنها گذاشت؛ برخی دیگر از 
کارشناسان توصیه می کنند که مدت زمان تنها گذاشتن باید آنقدر 
طول بکشد که کودك آرام شود )کودك تسلط بر خود را یاد بگیرد(.

نکته مهم این است با کودك  تان صرفا درباره چیزهای که انجام 
دادنش بد است، صحبت نکنید، بلکه انجام دادن کارهای خوب را 
هم به او آموزش دهید. برای مثال به جای اینکه به کودك بگویید: 

"روی کاناپه نپر" به او بگویید: "روی مبل بنشین و پاهای ات را روی 
زمین بگذار."

 6 تا 8 سالگی
تنها گذاشتن و تعیین کردن تنبیه های غیرجسمی )به عنوان پیامد 
رفتارهای نامناسب( برای مثال محروم کردن کودك از یک چیز 

موردعلاقه اش در این گروه سنی هم موثر است.
بار دیگر ثبات والدین در تعیین قواعد و عمل به آنها مسئله مهمی 
است، در غیر این صورت اقتدارتان در برابر کودك را از دست خواهید 
داد. کودك باید متقاعد شود که شما به حرفی که می زنید عمل 
خواهید کرد. البته می توانید گاهی به کودك تان فرصت دیگری برای 
اصلاح رفتارش بدهید یا تا حد معینی خطاهای او را بپذیرید، اما در 

اغلب موارد باید به آن چه می گویید عمل کنید.
مراقب باشید که در حالت عصبانیت، کودك را به انجام تنبیه های 
که نمی شود آنها را اعمال کرد، تهدید نکنید )برای مثال "اگر در را به 

محکم به هم بزنی، دیگر نمی توانی تلویزیون تماشا کنی !(،
چرا که در این صورت کودك ممکن است به این نتیجه برسد که 
نمی توانید به هیچ یک از تهدیدهای تان عمل کنید. اگر برای مثال 
کودك برای یک برنامه تفریحی بیرون می برید و او در ماشین سر و 
صدا می کند، و او را تهدید می کنید که اگر ساکت نشود، او را به خانه 
بازخواهید گرداند، باید دقیقا به این تهدید عمل کنید. اعتباری که 
در مقابل کودك تان به دست می آورید، بسیار مهم تر به هم خوردن 

برنامه تفریحی در آن روز است.
 9 تا 12 سال

کودکانی در این گروه سنی - مانند کودکان کم سن تر - را می توان 
داشت،  خواهد  رفتارهای شان  که  پیامدهایی  کردن  تصریح  با 
منضبط کرد. با بزرگتر شدن کودك و تقاضای او برای مستقل تر 
شدن و مسئولیت پذیری، آموزش دادن به کودك درباره پیامدهای 
رفتارهایش روشی موثر و مناسب برای منضبط کردن کودك است.

برای مثال اگر کودك کلاس پنجمی شما تکلیف های مدرسه اش 
را پیش از خواب انجام نداده است، آیا باید او را واداشت بیدار بماند 

و تکالیفش را انجام دهد یا حتی به او برای انجام آنها کمک کرد؟
پاسخ احتمالا منفی است- چرا که به این ترتیب فرصتی را برای 
آموختن یک درس مهم زندگی به کودك تان از دست خواهید داد. 
اگر کودك تان تکلیف مدرسه  اش را انجام نداده است، بهتر است روز 
بعد به مدرسه برود و پیامد این کار یعنی گرفتن نمره بد را تحمل 

کند. 
طبیعی است که والدین بخواهند کودك شان را از اشتباهی که 
مرتکب شده است، نجات دهند، اما برای آینده کودك بهتر است 
که گاهی بگذارید او شکست بخورد. به این ترتیب کودك درخواهد 

یافت که رفتار نامناسبش چه پیامدهایی برای او خواهد دشت، و 
احتمالا دوباره این اشتباهات را مرتکب نخواهد شد. اما اگر می بینید 
کودك تان از پیامدهای طبیعی رفتارهای اش درس نمی گیرد، باید به 

او برای اصلاح رفتارش کمک کنید.
 13 ساله و بالاتر

تا این سن باید اساس تربیت کودك را پی ریزی کرده باشید. در 
این سن کودك تان می داند که از او چه انتظاری دارید و وقتی از 
مجازات رفتار بد صحبت می کنید، منظورتان چیست. گارد خودتان 
را پایین نیاورید- انضباط برای نوجوانان به همان اندازه مهم است که 
برای کودکان کم سن تر. همانطور که برای یک کودك 4 ساله باید 
زمان خواب را معین کرد و آن را اعمال کرد، برای نوجوان تان نیز با 

حدودی را معین کنید.
برای نوجوان تان قواعدی را درباره تکالیف خانه، دیدار دوستان، 
ساعتی که باید به خانه بازگردد تعیین کنید و با او از پیش درباره 
آنها صحبت کنید تا مطمئن شوید که سوءتفاهمی وجود ندارد. 
نوجوان تان ممکن است گاه به گاه از این قواعد شکایت کند، اما در 

عین حال درخواهد یافت که شما کنترل اوضاع را به دست دارید.
بر خلاف آنچه ممکن است تصور کنید، نوجوان در همان حال که به 
او آزادی و مسئولیت بیشتری می دهید، هم خواستار تعیین حدود و 

اعمال آنهاست و هم به این حدود نیاز دارد.
هنگامی که نوجوان تان قاعده ای را زیر پا می گذارد، ممکن است 
بهترین مقابله محروم کردن نوجوان از امتیازات باشد، اما در عین 
حال باید با او صحبت کنید تا دریابید چرا او این قاعده را رعایت 
نکرده است. برای مثال اگر نوجوان دیرتر از زمان تعیین شده به خانه 
بازگشته است، و به این خاطر او را از راندن ماشین محروم کرده اید، 
باید با او در این باره بحث کنید و به او توضیح دهید که چرا یک 
ساعت دیرتر برگشتن از زمان تعیین شده به خانه غیرقابل قبول و 
ناراحت کننده است. توجه داشته باشید که باید تا حدی کنترل کارها 
را به نوجوان تان واگذار کنید. با این کار نه تنها درگیر مبارزه با قدرت 
با او نخواهید شد، بلکه باعث خواهید شد که نوجوان به تصمیماتی 

که لازم است شما بگیرید، احترام بگذارد.
برای مثال به نوجوان در سنین پایین تر می توانید اجازه دهید درباره 
لباس مدرسه، مدل مو یا حتی دکوراسیون اتاقش تصمیم بگیرد. در 
نوجوانان در سنین بالاتر می توانید حوزه خودمختاری را گسترده تر 
کنید، و برای مثال درباره زمان بازگشت به خانه انعطاف پذیرتر باشید.

همچنین مهم است که بر جنبه های مثبت رفتار نوجوان متمرکز 
شوید. برای مثال به جای اینکه در مواجهه با رفتار غیرمسئولانه 
نوجوان، او را وادارید تا زودتر به خانه بازگردد، می توانید در مواجهه با 

رفتار مثبت او به او اجازه دهید، زمان بیشتری از خانه بیرون بماند.
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اخبار
آیت ا... هاشمی رفسنجانی تاکید کرد:

ضرورت جلب رضایت مردم 
و جلوگیری از تفرقه 

را  همبستگی  و  وحدت  حفظ  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
ضروری ترین اقدام در شرایط فعلی کشور دانست و  گفت : تفرقه داخلی سم 
مهلکی است که در امت اسلامی روزنه ای ایجاد می کند که سبب ورود بسیاری 

از شرارت ها می شود.

آیت ا... هاشمی رفسنجانی در دیدار جمعی از علما، فضلا و دانشگاهیان اظهارداشت : 
در حال حاضر مشکلاتی از قبیل بیکاری، تورم، مسائل فرهنگی، افزایش طلاق ها و فساد 
در کشور وجود دارد که مردم به دلیل وفاداری به انقلاب و نظام اسلامی، آنها را تحمل 
می کنند، گرچه ممکن است گلایه های به حقی هم داشته باشند.آیت ا... هاشمی رفسنجانی 
با ابراز نارضایتی از بیکاری جوانان در کشور گفت: بیکاری حق جوان ایرانی که در کشوری 
با کلکسیونی از منابع طبیعی زندگی و با هزینه خود تحصیل می کند، نیست.وی با تأکید بر 
اینکه مردم ولی نعمت و حاکم اصلی انقلاب اسلامی و ایران هستند، تصریح کرد: اگر مردم 
با تمام توان و همت خود کمک نمی کردند، قطعاً در جنگ آسیب جدی می دیدیم و امکان 
تجزیه کشور وجود داشت.رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تأکید کرد: اگر می خواهیم 
مردم به ویژه جوانان همواره در صحنه باشند و حامی و وفادار انقلاب و نظام اسلامی باقی 
بمانند باید پاسخ سووالات آنها را بدهیم و شرایط و اوضاع کشور را بدون کتمان حقایق، 
برای آنان بازگو کنیم، زیرا اگر اوضاع و شرایط کشور به مردم بازگو شود، آنان نیز صادقانه تر 

و وفادارانه تر حامی کشور و مسؤولان در عرصه های داخلی و خارجی خواهند بود.
ضرورت جلب رضایت مردم و جلوگیری از تفرقه 

هاشمی رفسنجانی در ادامه با تأکید بر ضرورت جلب رضایت مردم و جلوگیری از تفرقه، 
گفت: ما باید در برابر نسل جوان به ویژه تحصیل کرده و دانشگاهی که سوالات و شبهات 
متعددی درباره ی مسائل مختلف سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی در ذهن دارد و 
هر روز در برابر هزاران اخبار ضد و نقیض رسانه های خارجی قرار می گیرد، صادقانه پاسخگو 

باشیم و به شیوه ی معقول و منطقی رفتار کنیم تا آنها دچار تناقض و دوگانگی نشوند.
جهادگران نبرد دیپلماتیک تنها نیستند

وی با بیان اینکه ایران با تلاش دانشمندان و جوانان خود به پیچیده ترین دانش جهان 
یعنی هسته ای دست پیدا کرده است، گفت: هدف ما از دستیابی به این دانش، صرفاً استفاده 
مسالمت آمیز در فعالیت های صلح آمیز، بهداشت و کشاورزی است و هرگز به دنبال سلاح 
هسته ای نیستیم چرا که رهبر معظم انقلاب فتوا دادند و تولید بمب و سلاح هسته ای را 

حرام اعلام کردند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به مذاکرات هسته ای اشاره کرد و گفت: در این 
شرایط با توجه به حمایت رهبری، یک امت عاقل و ملت هوشیار و بالغ، جهادگران میدان 
نبرد دیپلماتیک را تضعیف نکرده و آنها را تنها نمی گذارند.هاشمی رفسنجانی تأکید کرد: 
دنیا این واقعیت را درك کرده است که برای حل مسائل خود راهی جز مذاکره و گفت وگوی 
احترام آمیز با جمهوری اسلامی ایران ندارددر ابتدای این مراسم حجت الاسلام والمسلمین 
رستگاری به بیان شرح مختصری از زندگی امام حسن مجتبی)ع( و شرایط و مقتضیات 

سیاسی، اجتماعی آن زمان و شیوه حکومت و سیاست در سیره ی ایشان پرداخت.

دکتر روحانی: آژانس باید بدون ملاحظه قدرتها نقش خود را ایفا نماید

تبعیض درحقوق هسته ای خود را نمی پذیریم
رییس جمهوری اسلامی ایران با اشاره به جایگاه مهم و قانونی آژانس بین 
المللی انرژی اتمی گفت: توسعه فعالیتهای صلح آمیز هسته ای و همچنین عدم 
گسترش سلاح های هسته ای دو وظیفه اصلی آژانس است که باید به شکل 

متوازن و بدون تبعیض در قبال اعضا رعایت شود.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در دیدار یوکیو آمانو مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی افزود: همکاری شفاف ایران با آژانس یکی از نمونه های طولانی 
بوده و برای آژانس ثابت شده که اتهامات واهی در خصوص انحراف فعالیت های هسته ای 

ایران بی اساس بوده است.
ریس جمهوری تاکید کرد: اثبات عدم انحراف فعالیت های هسته ای ایران طی 12 سال 

همکاری نزدیک با آژانس، بهترین قضاوت برای افکار عمومی جهان است.
رییس شورای عالی امنیت ملی با اشاره به اینکه »ایران همانند سایر کشورهای عضو 
پادمان باید از حقوق کامل خود بهره مند شود و هیچ تبعیضی در این زمینه نباید وجود 
داشته باشد«، افزود: ایران همچنان آماده است تحت پادمان و مقررات موجود به چارچوبی 

منصفانه برای حل و فصل موضوعات باقیمانده در مدت مشخص برسد.
دکتر روحانی تصریح کرد: آژانس باید در جایگاه فنی و حقوقی و بدون ملاحظه نظرات 
قدرتها نقش شایسته خود را در این مقطع که مذاکرات با 1+5 به مراحل پایانی نزدیک 

می شود، ایفا کند.
رییس شورای عالی امنیت ملی با اشاره به اینکه در گذشته نیز در چند مورد مهم، 
همکاری ایران با آژانس به حل مساله و رفع ابهام ها انجامید، تاکید کرد: در رابطه با برخی 
مسایل مورد ابهام، اگر اراده لازم در دو طرف وجود داشته باشد و برخی مسایل غیرفنی 

دخالت داده نشود، کاملا و ظرف مدت کوتاهی قابل حل است.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز در این دیدار با تقدیر از همکاریهای جمهوری 
اسلامی ایران گفت: در پی بازرسی های گذشته همواره اعلام کرده ایم که فعالیت های 
هسته ای ایران هیچگونه انحرافی به سمت مقاصد نظامی نداشته و همچنین ایران همواره 

به تعهدات خود پایبند بوده است.
یوکیو آمانو با اشاره به مذاکرات سازنده خود با دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان 
تصریح کرد: معتقدم با احترام متقابل و همکاری نزدیک همه مسایل قابل حل است و 

امیدوارم که گزارش آژانس بعد از این سفر به موفقیت روند مذاکرات کمک کند.

»المنار« مدعی شد:

آغاز تدوین قطعنامه لغو تحریم های ایران 
در شورای امنیت

در حالی که مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+5 در وین عملاً در وقت اضافه 
پس از ضرب الاجل اولیه در جریان است، اخبار رسانه های بین المللی به طور 
فزاینده ای از حصول پیشرفت در مذاکرات حکایت دارند. در همین راستا، شبکه 
خبری »المنار« در خبری فوری از آغاز تدوین قطعنامه لغو تحریم های ایران در 

شورای امنیت سازمان ملل خبر داده است.
 شبکه تلویزیونی »المنار« در خبری فوری اعلام کرد کشورهای عضو دائم شورای امنیت 
سازمان ملل که در موضوع هسته ای طرف مذاکره با ایران هستند، کار تدوین قطعنامه ای 

به منظور لغو تحریم های موجود علیه ایران را آغاز کرده اند.
بر اساس این خبر، در حال حاضر تلاش این کشورها در راستای تدوین قطعنامه ای 
برای تصویب در شورای امنیت است که به موجب آن و بر اساس توافق نهایی هسته ای 
میان ایران و 1+5، تحریم های موجود علیه ایران لعو شود. این شبکه خبری به نقل از یکی 
از مذاکره کنندگان حاضر در وین که نخواسته نامش فاش شود می افزاید وزرای خارجه 
گروه 1+5 در حال تدوین متن قطعنامه مذکور هستند تا در صورت حصول توافق نهایی، 

آن را جهت تصویب به شورای امنیت ارسال کنند.
گفتنی است خبر احتمال تدوین قطعنامه ای برای لغو تحریم های ایران، نخستین بار 
صبح روز پنجشنبه از سوی خبرگزاری روسی »اسپوتنیک« اعلام شد. این خبرگزاری به 
نقل از یک منبع دیپلماتیک ایرانی نوشت تصویب یک قطعنامه دارای محدودیت زمانی 
توسط شورای امنیت سازمان ملل درباره لغو تحریم های ایران، یکی از گزینه های مورد 

بحث در مذاکرات است.
به گفته این منبع دیپلماتیک، قطعنامه سازمان ملل ممکن است برای یک مدت زمان 
خاص ادامه پیدا کند و در صورت انقضای زمان آن، باید تمدید شود؛ مگر اینکه ایران 
تعهدات خود بر اساس توافق هسته ای را نقض کند. با این حال، این منبع تأکید کرده بود 
که تا وقتی درباره همه مسائل تصمیم گیری نشده، در واقع هیچ تصمیمی گرفته نشده 

است.
بر این اساس، می توان خبر المنار را در راستای خبر صبح دیروز اسپوتنیک ارزیابی 
کرده و این گمانه را مطرح کرد که در پی حضور وزرای خارجه کشورهای عضو گروه 
1+5 در وین، ارزیابی از پیشرفت در روند گفت و گوها در حدی بوده که تدوین چنین 
قطعنامه ای را توجیه پذیر سازد. از سوی دیگر، احتمالاً این موضوع با سفر یوکیا آمانو، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران و گفت و گوهای وی با مقامات ارشد 

ایرانی نیز بی ارتباط نیست.
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گزارش: مریم محمدپور

مختلفی  مواضع  رسانه ها  با  برخورد  در  سیاستمداران 
با رسانه ها قهر  از آنهایی بگذریم که اصطلاحا  دارند. اگر 
کرده و نه تلفن خود را برای مصاحبه پاسخ می دهند و نه در 
مراسم مختلف در دسترس خبرنگاران قرار می گیرند، بقیه 
فعالان سیاسی دو دسته اند. گروهی منفعل عمل می کنند و 
هر از گاهی که خبرنگاری سراغشان را بگیرد، خبری از آنها 
منتشر می شود، گروهی دیگر اما فعال و کنشگر هستند، آنها 
خودشان صاحب رسانه اند. منظور صرفا رسانه های رسمی 
نیست بلکه آنها از فضاهای مجازی و شبکه های اجتماعی 
استفاده می کنند. در این گزارش نگاهی داریم به مسئولان 
فیس بوک  اجتماعی  در  شبکه های  که  و سیاستمدارانی 
و اینستاگرام فعال هستند. برخی از این صفحه ها توسط 
شرایط  دیگر  برخی  و  می شوند  اداره  افراد  این  دفترهای 
خود  عکس هایش  و  مطالب  تهیه  برای  و  دارند  متفاوتی 
سیاستمداران دست به کار شده و مطالب متنوعی را در 

اختیار مخاطبانشان قرار می دهند.
***

پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت ا... 
العظمی خامنه ای صفحاتی در فیس بوك دارد که دو صفحه آن به 
زبان انگلیسی منتشر می شود و اخبار رسمی را منتشر می کند. این 
دفتر در اینستاگرام نیز صفحه ای دارد که علاوه بر اخبار رسمی گاهی 

سراغ خاطرات ایشان نیز می رود.
جواد ظریف از معروف ترین دولتمردانی است که ارتباط با مردم 
را از طریق فضای مجازی تجربه کرده است. صفحه فیس بوك وزیر 
امور خارجه کشورمان 9۳۰ هزار نفر مخاطب دارد. پیش تر ظریف با 
صفحه فیس بوکش گوی سبقت را از تمامی خبرنگاران ربوده بود اما 
مدتی است که دیگر از اطلاع رسانی در شبکه های اجتماعی دست 
برداشته و تنها به تبریک اعیاد و مناسبت ها اکتفا می کند. حضور 
کمرنگ ظریف در فیس بوك پس از مصاحبه اش با یک شبکه 

آمریکایی و اعتراض کاربران جدی تر شد.

در  که  است  سیاستمدارانی  از  دیگر  یکی  ابتکار  معصومه 
فیس بوك حضور جدی دارد. ابتکار در این شبکه اجتماعی به عنوان 
ریس سازمان محیط زیست پست می گذارد و برنامه های کاری اش 
در زمینه محیط زیست را اطلاع رسانی می کند. ابتکار به انتقادات 
مخاطبانش نیز واکنش نشان می دهد به عنوان مثال در پستی توضیح 
داده که چرا گاهی درباره مسائل غیر زیست محیطی نیز رایزنی دارد.

علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به نسبت ظریف و 
ابتکار دیرتر به فیس بوك پیوست. او که سابقه سفیر بودن در کویت 
را دارد، در آخرین پستش به زبان عربی حمله به مسجد شیعیان در 
کویت را تسلیت گفته است. صفحه جنتی همچنین از تبریک تولد 
با تعداد زیادی عکس کیک و گل و شمع پر شده است. دوستان 
آقای وزیر در صفحه فیس بوك او فعال تر از خودش هستند و درباره 
موضوعات مختلف نظراتشان را پست می کنند. علاوه بر تبریک تولد، 
تسلیت فوت مادر آقای وزیر نیز در این صفحه زیاد دیده می شود 
اما ماجرا به تبریک و تسلیت ختم نمی شود، به عنوان مثال یکی از 
دوستان مجازی او نسبت به لغو شدن کنسرت پرواز همای اعتراض 

کرده است.

صفحه فیس بوك اسحاق جهانگیری با 52هزار دنبال کننده 
فقط مختص پست های معاون اول رئیس جمهور نیست، جهانگیری 
از زندگی اش نیز در این صفحه می نویسد که شغلش نیز بخشی از 
آن است. او در یکی از پست هایش به دیدار با مادرش اشاره کرده و در 

دیگری از کوهنوردی اش نوشته است. او همچنین آرزو کرده است که 
خداوند این کشور را از خشکسالی و دروغ و ریاکاری دور نگه دارد و 
در پست دیگری از اینکه ارکستر سمفونی تهران راه اندازی شده ابراز 
خوشحالی کرده است. جهانگیری در برنامه افتتاحیه ارکستر حضور 

داشته و از اجرای سمفونی شماره 9 بتهون لذت برده است.

شهیندخت مولاوردی معاون رئیس جمهور در امور زنان و 
خانواده یکی دیگر از کاربران شبکه اجتماعی فیس بوك است. او 
نیز در صفحه اش تنها در زمینه کارش نمی نویسد اما وارد فضای 
فردی نمی شود. پست های غیرتخصصی مولاوردی به مسائل عمومی 
همچون شهادت چمران یا پیروزی تیم والیبال ایران در برابر آمریکا یا 

تشییع غواصان شهید اشاره دارد.

علی یونسی دستیار ویژه رئیس جمهور در امور اقلیت ها یکی 
دیگر از سیاستمداران فعال در فیس بوك است و بیش از هر چیز 
مصاحبه های او در این صفحه بازنشر می شود و گاهی هم تبریک 
اعیاد. اما در این بین برخی پست ها نوشته خود یونسی است به عنوان 
مثال سفرش به کرمانشاه را خودش روایت کرده و کرمانشاه را به دلیل 
تنوع اقوام به هندوستان تشبیه کرده است. در کامنت های مطالب 
یونسی می شود رصد خوبی از مشکلات اقوام و اقلیت ها در کشور 

داشت.

عباس آخوندی نیز در فیس بوك فعال است. او درباره تصمیمات 
مدیریتی در حوزه کارش می نویسد اما خبرهایش تنظیم خبری ندارد 
و به نظر می آید نویسنده اش شخص وزیر باشد چراکه گاهی با بیان 
احساسات نیز همراه است. آخوندی البته چندان فعال نیست و 
آخرین پست صفحه اش را در 21 جولای سال 2۰14 بارگذاری 
کرده است. او در آخرین پستش درباره نسل کشی رژیم صهیونیستي 
نوشته: »در زندگی آدمی لحظاتی پیش می آید که انسان از انسان 

بودن خود شرمگین می شود«.

حسین سبحانی نیا نماینده مردم نیشابور در مجلس نیز مدتی 
است به فیس بوك پیوسته است اما به نظر می رسد که صفحه اش را 
خودش مدیریت نمی کند و فردی اخبار مربوط به سبحانی نیا را در 

این صفحه بارگذاری می کند.

فعالان اینستاگرام
حسن روحانی رئیس جمهور صفحه ای در اینستاگرام دارد که 

عکس های دیدارها و سخنرانی های او را منتشر می کند.

و  دارد  مشابهی  رویکرد  نیز  رفسنجانی  ا... هاشمی  آیت 
آخرین  از  یکی  می کند.  منتشر  را  او  زندگی  رویدادهای خبری 
عکس هایی که در این صفحه بارگذاری شده، نقاشی ای است که 

کودکی معلول به هاشمی تقدیم کرده است.

محمدرضا عارف اما در صفحه اینستاگرامش به امروز اکتفا 
نمی کند و گاهی سری می زند به عکس های قدیمی اش و یادی از 

انتخابات های گدشته می کند.

عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور مدتی است که با حضور 
در اینستاگرام به فضای مجازی پیوسته است. او عموما عکس هایی از 
جلسات و مراسمی که در آن ها حضور دارد منتشر می کند اما گاهی 
پا را فراتر می گذارد، به عنوان مثال یک بار از مخاطبان خود خواسته 
بود نظراتشان درباره اوقات فراغت را بنویسند. یک عکس او که با 
موتور از محل بزرگداشت شهدای غواص به جلسه رفته بود بازدید 

زیادی داشت.

به  مجلس  نماینده  پزشکیان،  مسعود  اینستاگرام  صفحه 
در  عموما  نمی شود، چراکه  روز  به  توسط خودش  نظر می رسد 
نوشته هایش، پزشکیان سوم شخص است. در این صفحه مواضع 
پزشکیان بازتاب داده می شود و گاهی هم بر حسب تاریخ یا رویداد 

جاری کشور عکسی متفاوت بارگذاری می شود

سید عباس عراقچی سعی می کند عکس های متفاوتی که از 
او گرفته می شود را منتشر کند، البته تمام عکس هایش هم خبری 
نیست. مثلا عکسی را به همراه نوه اش منتشر کرده است. یکی از 
عکس های جنجال برانگیز عراقچی، عکس مجله خبری فارس 24 
است که در پانوشتش، این رسانه و جواد کریمی قدوسی را به خدا 

واگذار کرده است.
صفحه رسمی محمد نهاوندیان رئیس دفتر رئیس جمهور را 
حامیانش اداره می کنند و صفحه اسحاق جهانگیری توسط پایگاه 
اطلاع رسانی او. معصومه ابتکار دغدغه های زیست محیطی اش را در 
اینستاگرامش نیز دنبال می کند. او دیدارها و سخنانش را به روایت 
اول شخص در این صفحه می نویسد و گاهی کارتون هایی که از او 

کشیده اند را بازنشر می دهد.

عزت ا... ضرغامی در صفحه ایستاگرامش جنجالی ظاهر شده 
و به طور مداوم عکس های منتشر نشده اش را منتشر می کند و برای 

این کار از سفرهایی که به عنوان رئیس صدا و سیما رفته، مایه 
می گذارد. مشخص است که او آرشیو کاملی از عکس هایش دارد.

صفحه رسمی علی اکبر جوانفکر تنها یک عکس دارد که در آن 
نوشته شده است: »پیش ما مذهب هر کس به خودش مربوط است، 

ما که هستیم مسلمان اباعبدا...«.

غلامحسین کرباسچی نیز عکس هایش به عکس جلد مجلات 
صدا، مهرنامه و تجربه محدود شده است.

محمود احمدی نژاد اما صفحه فعالی دارد که آیینه کاملی از 
زندگی خبری اوست. در این صفحه اخبار و عکس های کنش های 
امروز احمدی نژاد دیده می شود و گاهی هم سری به گذشته می زند 
و عکس ها و گزیده سخنانش در گذشته را در معرض دید مخاطبان 

قرار می گیرد.

محمد علی ابطحی زیست مجازی فعالی دارد. عکس هایش هم 
بسیار متنوع است. در هر جایی سلفی می گیرد، اما عکس هایش به 
سلفی محدود نمی شود، او از طبیعت عکس می گیرد و معماری های 
متفاوت. آخرین عکسش هم گروهی کفشدوزك را نشان می دهد. صفحه 

اینستاگرامی ابطحی نمای روشنی از زندگی او به مخاطب می دهد.

سیدحسن خمینی نیز صفحه پرمخاطبی دارد. او عکس هایی از 
دیدارهایش را منعکس می کند و گاهی نظرات و دیدگاه هایش را قالب 
تصویر منعکس می کند. اما جنجالی تر از صفحه یادگار امام، صفحه 
پسرش احمد خمینی است که روایتی است از سبک زندگی خانواده امام.

صفحه سعید جلیلی هم انعکاسی است از اخباری که درباره او 
منتشر می شود. این صفحه به مواضع او و دفاع از تیم سابق مذاکره 

کننده هسته ای نیز می پردازد.

صفحه علی مطهری نیز وضعیت مشابهی دارد و انعکاسی از 
کنش های سیاسی اوست. با این تفاوت که در پانوشت عکس ها گاهی 

افعال اول شخص هستند که یعنی راوی شخص مطهری است.

در صفحه مسعود سلطانی فر، رییس سازمان میراث فرهنگی، 
و  بر عکس های سخنرانی ها  و گردشگری، علاوه  صنایع دستی 
بازدید های او، گاهی عکس هایی از صنایع دستی ایران و میراث 

فرهنگی کشورمان نیز به چشم می خورد.

در صفحه مصطفی معین بر خلاف صفحات اکثر سیاستمداران، 
کمتر چهره او دیده می شود بلکه شامل عکس هایی است که دغدغه ها 

و دیدگاه های وزیر علوم دولت اصلاحات را نمایانگر است.

رضا داوری اردکانی، رئیس فرهنگستان علوم ایران نیز در 
اینستاگرام فعال است. ابراهیم یزدی عکس های قدیمی و جدیدش 
را از طریق این شبکه اجتماعی به اشتراك می گذارد. مرتضی اشراقی 
نوه امام نیز در این شبکه فعال است. عکس های او متنوع  است و 

موضوعات مختلف را شامل می شود.
مراجع تقلید نیز در اینستاگرام فعال هستند، بیشتر آنها استفتائات، 
دیدگاه ها و  تصاویری از دیدارهایشان را در صفحه هایشان بازتاب 
می دهند. آیت ا... نوری همدانی، آیت ا... صانعی، آیت ا... مکارم شیرازی، 
آیت ا... موسوی اردبیلی، آیت ا... جوادی آملی، آیت ا... علوی گرگانی، 
آیت ا... شبیری زنجانی، آیت ا... وحیدخراسانی، آیت ا... روحانی و آیت ا... 
صافی گلپایگانی ازجمله مراجع تقلیدی هستند که صفحاتشان در 

اینستاگرام فعال است.

سخنگوی دولت گفت: ما از همه ملت ایران می خواهیم که 
ما را دعا کنند از منتقدین نیز تشکر می کنم ولی همانگونه 
که رهبرانقلاب فرمودند انتقاد آسان تر از عمل است قبول 
داریم که نقصان هایی است ولی انشاءا... خدا به منتقدین ما 

هم انصاف خواهد داد.
محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت و رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی کشور دیروز در سخنانی پیش از خطبه های نمازجمعه 
تهران به تشریح سیاست های دولت در اجرای اقتصاد مقاومتی 
پرداخت و با طرح این سوال که اساس چرا اقتصاد ما باید مقاومتی 
باشد و دستاوردهای آنها چه خواهد بود گفت: پس از پایان جنگ 
جهانی دوم دنیا جمعاً دو جنگ 1۰ ساله را تجربه کرد در این دو 
جنگ دنیای به اصطلاح متمدن به ویژه اروپا بیش از 1۸5 میلیون 

نفر را پاره پاره و مفقودالاثر کردند.
وی افزود: در نیمه دوم قرن بیستم جهان به این نتیجه رسید 
که رویکرد جدیدی را باید برای تقسیم غنائم در پیش بگیرند تا در 
قالب پیمان های جهانی این غنائم را تقسیم بندی کنند که از دل این 
سیاست سازمان تجارت جهانی تأسیس شد. و قرار بود هر کشوری 

که از این نظم خارج می شود مورد تحریم قرار گیرد.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور ادامه داد: پس از 
پیروزی بزرگ انقلاب اسلامی ایران که وقتی تصمیم گرفت از این 
سیستم تحمیلی اقتصادی خارج شود تحریم هایی را علیه او اعمال 
کردند که در این راستا از سال 1979 تا 2۰12، ۳6 بار جمهوری 
اسلامی ایران را به شکل های مختلف تحریم کردند. حتی شورای 
 1۸۰۳ و   ،1747  ،17۳7 قطعنامه های  با  ملل  سازمان  امنیت 

تحریم های ظالمانه ای را علیه جمهوری اسلامی ایران اعمال کردند.
نوبخت گفت: ما در یک شرایطی هستیم که یک نبرد تمام عیار 
اقتصادی بین جمهوری اسلامی ایران و قدرت های بزرگ بوجود آمده 
است و در چنین شرایط انتظاری به جا از یک رهبر اگاه، فهیم و 
نکته سنج همین است امت خود و مسئولین دولتی را راهنمایی و 
راهبری کنند تا مشخص شود با چه سازوکاری از این گردنه در برابر 
تحریم های خاص خارج شوند. وی با بیان اینکه به عنوان کمترین فرد 
در دولت از رهبر انقلاب اسلامی ایران تشکر می کنم که به درستی 
دولت را برای خروج از این تحریم راهنمایی کردند به 24 بند ابلاغی 
سیاست های اقتصاد مقاومتی اشاره کرد و گفت: این راه ها برای خروج 
از این گردنه سخت است و از ظرفیت های داخلی خود برای پیشرفت 

کشور استفاده کنیم.
سخنگوی دولت ادامه داد: رهبر انقلاب این سیاست ها را به هر 
سه قوه به ویژه دولت ابلاغ کرده است. تا علاوه براینکه سهم سالانه 
صندوق توسعه را افزایش می دهیم اقداماتی در راستای پیشگیری و 
مقابله با فساد نیز صورت گیرد. این سیاست ها در 29 بهمن سال 92 
به همه سران قوا ابلاغ شد و رئیس جمهور نیز در تاریخ یکم اسفندماه 
به معاون اول ابلاغ و معاون اول هم از سازمان برنامه ریزی خواستار 

تدوین سیاست های ابلاغی سیاست اقتصاد مقاومتی شدند.
نوبخت اضافه کرد:برهمین راستا ما هربند از 24 بند سیاست های 
ابلاغی را به دستگاه های مربوطه ابلاغ کردیم و از آنان خواستیم برنامه 

 های مدونی را برای اجرای این سیاست ها ارائه دهند. لذا ما برنامه های 
آنان را دریافت و اصلاحات را انجام دادیم و سپس به آنها پس دادیم 

تا آنها اجرایی شوند.
وی در ادامه با بیان این مطلب که سیاست های ابلاغی اقتصاد 
مقاومتی برای بلند مدت است و ما یک سال از این سیاست ها را 
در دولت اجرایی کرده ایم به ارائه گزارش عملکرد برخی وزارتخانه ها 
دراین زمینه پرداخت و گفت: وزارت نفت در این مدت با توجه به 
تأسی از این سیاست ها موفقیت شد صادرات محصولات پتروشیمی 
را به 2۳.5 درصد افزایش دهد. همچنین شش ردیف پالایشی 
پالایشگاه فاز 12 پارس جنوبی را همراه با ۳ سکوی تولیدی راه 
اندازی کرده است. 4 ردیف پالایشی پالایشگاه های فاز 15 و 16 
پارس جنوبی را و دو سکوی تولیدی دریایی را نیز به بهره برداری 

رسانده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور اضافه کرد: همچنین 
نیمی از ظرفیت پالایشی پالایشگاهی بخش های دریایی فاز 17و 1۸ 
پارس جنوبی را به تأکید مقام معظم رهبری اضافه شد همچنین 
میعانات گازی را به 466 هزار بشکه در روز وزارت نفت رسانده است 
که این هم در جهت افزایش تولید وصادراتی است که مقام معظم 
رهبری تأکید داشتند. تکمیل خط ششم با اولویت صادرات گاز 
طبیعی به عراق در دستور کار وزارت نفت قرار گرفت و آن را به 
انجام رساند همچنین این وزارتخانه توانسته است تکمیل پالایشگاه 
میعانات گازی ستاره خلیج فارس را با ظرفیت ۳6۰ هزار بشکه در 
روز داشته باشد. همچنین موفق شد ۸.2 درصد پیشرفت فیزیکی در 

این پالایشگاه کند.

نوبخت افزایش جایگاه CNG به دو هزار و ۳6۰ جایگاه را از 
دیگر اقدامات وزارت نفت دانست و گفت: به تأکید مقام معظم رهبری 

تولیدات محصولات پتروشیمی تا مرز ۸ درصد نیز افزایش یافت.
وی به عملکرد وزارت جهاد کشاورزی در زمینه اقتصاد مقاومتی 
اشاره کرد و گفت: در یک سال اخیر رشد تولیدات کشاورزی به 
6.6 درصد افزایش یافته است همچنین محصولات شیلاتی نیز به 
7.۸ درصد افزایش یافته است ما همچنین وظیفه داریم کالاهای 
استراتژیک از جمله گندم را ذخیره کنیم که موفق شدیم میزان 
ذخیره گندم را به 6 ماه افزایش دهیم تا در برابر دولت مردان زورگوی 

غربی اقداماتی در جهت تأمین آذوقه در کشور داشته باشیم.
سخنگوی دولت همچنین میزان صادرات برق به کشورهای 
همسایه را بیش از 7 هزار و 61۰میلیون کیلووات در ساعت عنوان 
کرد و گفت: براین اساس 727 میلیون دلار درآمد کسب شده است.

نوبخت همچنین به ارائه گزارشی در زمینه ترانزیت کالا اشاره کرد 
و افزود: ما در زمینه راه آهن 61 درصد رشد داشته ایم همچنین در 
مسیرهای دریایی افزایش ترانزیت را به 117 درصد رشد رسانده ایم. 
همچنین وزارت راه موفق شده است 5۳ درصد از پروازهایی که از 
آسمان ایران عبور می کنند را افزایش دهد در وزارت صنعت نیز 
موفق شد طبقات تعرفه  ای را از 14 طبقه به 1۰طبقه کاهش دهد. 
همچنین صادرات غیرنفتی 1۳ درصد رشد داشته است که این آمار 

همراه با میعانات گازی 19 درصد رشد داشته است.
وی افزود: رشد صادرات بخش صنعت از 1۳.۳ میلیارد دلار به 
1۳.6 میلیارد دلار رسید و 2.۳ درصد رشد داشته که البته معتقدیم 
این رقم در شأن ملت بزرگ ایران نیست اما باید بدانیم که در محاصره 

و تحریم هستیم و با وجود اینکه نفتمان را می فروشیم پولش را 
نمی توانیم داخل بیاوریم.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور تصریح کرد: ما در 
برابر جهانی که ما را تحریم کرده و پا را روی پایش گذاشته و تماشا 
می کند تا دستمان را بالا ببریم هیچ وقت دستمان را بالا نخواهیم 
برد و اندك اندك جلو خواهیم رفت. رهبرمان ما را مقاوم، شجاع و با 

مدیریت جهادتی تربیت و سفارش کرده است.
نوبخت با اشاره به رشد اقتصادی ۳ درصد در سال جاری اظهار 
داشت: این رشد با همکاری تنگاتنگ بین سه قوه بوجود امده هرچند 
این عدد در شأن ملت ایران نیست و تأثیر خود را در سفره های 
مردم نشان نمی دهد لذا تلاش می کنیم و هدف این است که رشد 
را به 6 درصد، ۸ درصد و 1۰ درصد برسانیم که اینها می توانند رفاه 
ایجاد کنند. وی با بیان اینکه در یک سال گذشته رشد منفی سرمایه 
گذاری به یک رشد مثبت تبدیل شده و در 9 ماهه 9۳ بیش از 1۳.۸ 
درصد در این زمینه رشد داشته ایم تصریح کرد: البته که اینها به 
معنای ارزان کردن نیست اما تورم را از 4۰ درصد به زیر 15 درصد 
رسانده ایم و رشد افزاینده گرانی را متوقف کردیم. تنها همت ما در 
این شرایط تحریم این بود که این رشد گرانی را تقلیل دهیم و انشاءا... 

به آن هدف نهایی در این زمینه خواهیم رسید.
به گفته سخنگوی دولت دولت موفق شده است در شرایط تحریم 

۳2 درصد وابستگی خود به نفت را کاهش دهد.
نوبخت در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به ابلاغ سیاست های 
برنامه ششم توسعه اظهار داشت: قطعاً بهبود شرایط نیاز به برنامه 
ریزی دارد و باز هم جا دارد که از رهبر انقلاب که راه را در این زمینه 
با ابلاغ سیاست های برنامه ششم توسعه نشان دادند تشکر کنیم و به 
رغم بدخواهی هایی که علیه دولت و ملت ایران در خارج از کشور 

وجود دارد ما انشاءا... کشور را به سمت جلو پیش خواهیم برد.
وی همچنین با اشاره به مذاکرات هسته ای ایران با گروه 5+1 
گفت: نمایندگان جمهوری اسلامی ایران از سوی ملت در برابر 6 
قدرت جهانی در حال نبرد تن به تن هستند و این برای اولین بار 
است که یک کشور در برابر شش قدرت بزرگ گفتگو می کند. بدون 
آنکه آنها بتوانند تحمیلی برما داشته باشند اینکه این مذاکرات طول 
کشیده است برای این بوده که ما در برابر آنان مقاومت می کنیم. ما در 
برابر همه زورگویان خواهیم ایستاد و نمایندگان غیور، شجاع و مورد 

اعتماد به دنبال سرافرازی ملت ایران هستند.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در بخش پایانی 
سخنانش اظهار داشت: وقتی رئیس جمهور برنامه ششم توسعه را به 
بنده حقیر ابلاغ کردند لرزه بر اندام من افتاد که چگونه باید این مسیر 
را طی کنم و در این راه قطعاً از حمایت های ملت ایران و کمک همه 

نخبگان برای پیشرفت کشور به نقطه مطلوب استفاده خواهم کرد.
نوبخت تأکید کرد: ما از همه ملت ایران می خواهیم که ما را دعا 
کنند از منتقدین نیز تشکر می کنم ولی همانگونه که رهبر انقلاب 
فرمودند انتقاد آسان تر از عمل است قبول داریم که نقصان هایی 
است ولی انشاءا... خداوند به منتقدین ما هم انصاف خواهد داد و ما 

را دعا خواهند کرد.

از دسته گل هایی برای آقای وزیر تا دغدغه های احمدی نژاد در فیسبوک و اینستاگرام 

سیاستمداران مجازی

وقتی رییس جمهور برنامه ششم را ابلاغ کردند لرزه بر اندام من افتاد

دعای نوبخت برای منتقدین دولت

نهاوندیان:

 امید مردم را باید زنده نگه داشت
 تحلیلگر مسائل ایران: 

مذاکره کنندگان به پایان راه نزدیک می شوند
رییس دفتر رییس جمهوری با بیان این که امروز در آستانه 
دوساله شدن شروع به کار دولت وظیفه داریم کارنامه خودمان را با 
ملاک های علوی مورد ارزیابی قرار دهیم، گفت که دولت پاسخگو 
باید در ارتباطات و رسانه با مردم بهترین نمره را داشته باشد و به فن 

روابط عمومی باید به عنوان علم و تخصص نگاه شود.
محمد نهاوندیان در مراسم افطار با استانداران و معاونین وزرا با 
اشاره به اینکه ما خادمان مردم هستیم و باید امید مردم را زنده نگه 
داشته و تدبیر را در امور گسترش دهیم، افزود: یکی از شاخص هایی 
که در پایان این دو سال باید خود را مورد ارزیابی قرار دهیم این 
است که در اصلاح نظام اداری و بالا بردن بهره وری سیستم اداری 
تحت مدیریت خود چقدر موفق بودند.وی گفت: در محاسبه کارنامه 
گذشته همچنین باید اصلاح مجموعه تحت مدیریتی خویش و توجه 
به شایسته سالاری و استفاده بهینه از فرصت های مدیریتی و نیز 

مقدم داشتن مصالح عمومی بر مصالح فردی مورد ارزیابی قرار گیرد 
و این همه مسایلی است که در منشور اخلاقی دولت بر آن تأکید 
شده است.وی همچنین وفای به عهد را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
تعهداتی که این دولت در آغاز بکار خود به مردم داده است، تعهد 
تک تک مسئولین دستگاه های اجرایی است و همگی باید در حوزه 
مدیریتی خود نسبت به آن پاسخگو باشند و مدیران میانی مسئول 
اصلی پیگیری لحظه به لحظه تحقق مصوبات و تصمیمات رییس 
جمهور و دولت هستند.نهاوندیان ضرورت اطلاع رسانی درست و به 
موقع را به عنوان یکی از وظایف خدمتی مسئولین مورد تأکید قرار 
داد و گفت: باید در اطلاع رسانی درست پیشگام باشیم و اگر اطلاع 
رسانی نادرستی هم صورت گرفت، سریع و به موقع نسبت به آن 
واکنش نشان داد لذا ضرورت دارد دستگاه ها روابط عمومی فعال 

داشته باشند.

 تحلیلگر مسایل ایران معتقد است: ایران و شش قدرت 
بزرگ جهانی به پایان گفت و گوهای خود نزدیک شده 
اند و توجه آنان جهت رسیدن به توافق جامع هسته ای، 

دسترسی به این مهم را اطمینان بخش تر کرده است.
»دیوید ایگناتیوس« تحلیلگر رسانه های کره جنوبی که مطالب 
مختلفی در خصوص ایران و خاورمیانه به رشته تحریر در آورده 
است، در مقاله ای که روزنامه »هرالد کوریا« از وی منتشر کرده، 
می نویسد: همه کشورها حاضر در مذاکرات به دنبال رسیدن به 
یک توافق جامع هستند و به همین خاطر اکنون دیپلمات های 
کارآزموده آنها در حال گفت و گوهای گسترده اما دشوار در وین 
هستند. وی خاطر نشان کرد که یکی از مسایل مهم باقیمانده در 
مذاکرات، پیدا کردن راهکارهای اطمینان بخش برای رفع اختلافات 
موجود است. آنان با تمدید یک هفته ای مذاکرات قصد دارند تمامی 

اختلافات باقیمانده را مورد بحث قرار داده و برای راه حل های 
مناسبی برای آن بیابند. او در ادامه مطلب خود آورده است: برخی 
از دیپلمات ها پس از آنکه به کشورهای خود رفته بودند، بار دیگر 
به وین بازگشته اند تا ادامه گفت وگوها را از سر بگیرند. این موضوع 
نشان دهنده اهمیت بالای مذاکرات است و اینکه ایران و شش 
قدرت بزرگ جهانی تلاش دارند به »توافق جامع« و »مطلوب« 
برسند. وی تصریح کرد که تمدید یک هفته ای مذاکرات فرصت 
خوبی برای رسیدن به دیدگاههای مشترك فراهم می سازد اما 
مذاکره کنندگان نیز باید تمام تلاش خود را در طول مدت یاد شده 
بکار بگیرند. »دیوید ایگناتیوس« همچنین نقش ایران و آمریکا را 
در گفت وگوها پررنگ تر دانسته و می نویسد، تلاش این دو کشور 
و البته نمایندگان دیگر کشورهای حاضر در مذاکرات، چیره شدن 

بر مشکلات است.
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انتقاد آیت ا... سبحانی از عمل زیبایی بینی
گفته می شود: آیت ا... جعفرسبحانی از مراجع تقلید گفت: مردم ما سعی می کنند بینی خود را 
که آفریده خداست، به شکل غربی ها در بیاورند، لذا این کار به هیچ عنوان درست نیست.به گزارش 
مرکز خبر حوزه، این مرجع تقلید  در جلسه تفسیر سوره احزاب در مدرسه علمیه حجتیه قم افزود: 
متاسفانه امروز مردم ما چیزهایی از غربی ها یاد می گیرند که جای تاسف دارد و جراحی بینی از جمله 
آن است.وی با اشاره به آیه اسوه حسنه بیان کرد: قرآن و خداوند ما را به اسوه و الگوگیری از پیامبر 
اکرم)ص( سوق داده و ما باید به ایشان تاسی کنیم؛ ولی متاسفانه غربی ها در ایران و جوامع اسلامی 
الگو سازی می کنند، آنها در قدیم هم با عناوینی چون بیتل ها در ایران الگوسازی می کردند ولی امروز 

شیوه آنها تغییر کرده است.

تکذیب کسر خلافی به مناسبت عید فطر
گفته می شود: مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور ناجا اعلام کرد : با توجه به ارسال پیامی کذب در 
برخی شبکه های اجتماعی مبنی بر کسر خلافی صورت وضعیت تخلفات رانندگی شهروندان با ارسال 
کد VIN به مناسبت عید فطر ضمن تکذیب این خبر از رانندگان درخواست می شود از دادن اطلاعات 

خودرویی خود به افراد ناشناس جدا خودداری کنند.

عوامل ماه عسل توبیخ شوند 
گفته می شود: علی اصغر پور محمدی معاون سیما در نامه  ای به سیدغلامرضا میرحسینی مدیر 
شبکه سه معاون سازمان صدا و سیما ، ضمن تذکر به وی درباره دعوت دو میهمان خاص به برنامه 

تلویزیونی ماه عسل، دستور داد تا عوامل انتخاب غلط توبیخ شوند. 

نهاوندیان به تیم مذاکره کننده پیوست
گفته می شود: یک منبع نزدیک به هیات مذاکره کننده ایرانی تایید کرد که محمد نهاوندیان 
رییس دفتر رییس جمهور برای ارایه آخرین مشورت ها پنجشنبه شب به وین وارد شد. به گزارش 
ایسنا؛ رفت وآمدهای دیپلماتیک در مقطع برگزاری مذاکرات ایران و 1+5 امر جدیدی نیست. مذاکرات 
هسته ای ایران وگروه 1+5 هم اکنون با حضور هیأت های مذاکره کننده طرف ها در وین در جریان است 
و مقامات هر دو طرف می گویند که پیشرفت هایی در آخرین دور از مذاکرات حاصل شده اما هنوز 

شکاف هایی وجود دارد.

خط و نشان خرازی برای انحرافیون
گفته می شود: رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان در ادامه به راهبرد این حزب در انتخابات 
اشاره کرد و گفت : ندا و همه اصلاح طلبان در فرایند جامعه پویا ایفای نقش خواهند کرد یا قدرت تمام 
در انتخابات شرکت خواهند داشت . ما انتخابات را نقطه أوج ملت و شادابی جامعه ایرانی می دانیم . 
با تلاش مان مجلسی را درست خواهیم کرد که حول محور گفتمان انقلاب و همچنین در شان ملت 
بزرگوار ایران باشد. مردم به تکاپوی اصلاحات رویکرد دارند . حال بایست تلاش کنیم تا با قدرت در برابر 
انحراف زور زر و تزویر ایستادگی کنیم تلاش ما اصلاح طلبان پیگیری مطالبات ملت ایران را با دقت 

دنبال کنند نخواهیم گذاشت منحرفان متعصبان و التقاطیون به مجلس راه یابند.

چفیه رهبر انقلاب به کدام شاعر رسید؟
گفته می شود: چهارشنبه شب گذشته یکی از شاعران از رهبر انقلاب تقاضای چفیه ایشان را کرد، 
که معظم له با روی باز آن را به این شاعر هدیه کردند.رضا نیکوکار از شاعران که چند سالی است در 
محضر رهبر انقلاب حضور داشته و به شعرخوانی می پردازد، ضمن اشاره به برنامه شعرخوانی شاعران 
که به شکل سالانه همزمان با شب میلاد امام حسن مجتبی)ع( برگزار می شود اظهار داشت: چهارشنبه 
شب گذشته در جمع شاعران شعری با این مطلع: "گفتند از شراب تو میخانه ها به هم/ خُم ها به وقت 
خوردن پیمانه ها به هم"، را خواندم، و فرصتی دست داد تا خدمت حضرت آقا برسم.نیکوکار با بیان "از 
ایشان درخواست دریافت چفیه را کردم" افزود: پس از درخواست بنده این چفیه را با روی باز به بنده 

دادند و من به عنوان تبرك دریافت کردم.

پیام ظریف از روی بالکن هتل
گفته می شود: وزیر خارجه کشورمان صبح روز پنجشنبه درباره روند مذاکرات گفت: من باید 
امیدوار باشم.محمد جواد ظریف در پاسخ به این پرسش خبرنگاران مقابل هتل کوبروگ مبنی بر اینکه 
به تهران برمی گردید؟ گفت که "نه، من اینجا هستم."وی درباره روند مذاکرات با بیان اینکه من باید 

امیدوار باشم گفت که مذاکرات رو به جلو است.

مسکن مهر حرکت احساسی و غلط بود
گفته می شود: عباس آخوندی در جریان بازدید از پروژه های مسکن مهر اردبیل اظهار کرد: 
استان اردبیل یکی از استان های پیش رو در تکمیل واحدهای مسکن مهر است به طوری که 9۰ درصد 
عملیات اجرایی این پروژه به انجام رسیده است.وی با بیان اینکه مابقی این واحدها نیز با تامین نقدینگی 
و حل برخی از مشکلات زیرساختی قرار است در استان اردبیل تا پایان امسال تکمیل شده و تحویل 
متقاضیان شود، گفت: در بحث مسکن مهر به دلیل جانمایی های غلط و حرکت احساسی در گذشته 
ما با مشکلات و گرفتاری های لاینحلی روبه رو بودیم که در سطح کشور سعی شد این مشکلات یکی 

پس از دیگری گره گشایی شود.

شوخی آلن ایر با مدیرمسئول کیهان
گفته می شود: آلن ایر سخنگوی فارسی زبان وزارت امور خارجه آمریکا با حضور در جمع 
خبرنگاران ایرانی در چادر مقابل هتل کوبورگ درپاسخ به سوال خبرنگار العربیه درخصوص احتمال 
توافق هسته ای دراین مرحله به مزاح گفت اگر حسین شریعتمداری بگذارد توافق هسته ای انجام 
می گیرد.آلن ایر درادامه گفت اگر به ایران بیایم از میدان انقلاب با دلارهایم کتاب می خرم. خبرنگار 
دیگری ازاو پرسید دلارهایتان رابه رخ ما می کشید؟ وی گفت نخیر خواستم علاقمندیم را به کتب و 

فرهنگ ایرانی ها بگویم.

هندوانه ای که 7۵۰ میلیارد تومان آب خورد
گفته می شود: طبق محاسبات انجام شده و اعلام کارشناسان و مسئولان، برای تولید هر کیلو 
هندوانه حداقل 25۰ لیتر آب مصرف می شود که بر این اساس، یک هندوانه 1۰ کیلویی اگر چنانچه 
بخواهد از آب زیرزمینی استفاده کند، 25۰۰ لیتر آب مصرف می کند. بنابراین محاسبات، اگر حداقل 
هزینه ۳۰۰ میلیون تومانی را برای تولید یک لیتر آب در نظر بگیریم، تولید یک هندوانه 1۰ کیلویی با 
آب زیرزمینی حداقل 75۰ میلیارد تومان خسارت به دنبال دارد.از سوی دیگر، در کشور ما آب لیتری 
1۰۰۰ تومان قیمت دارد که بر این اساس هم تولید یک هندوانه 1۰ کیلویی با حداقل 25۰۰ لیتر آب 
مصرفی 2.5 میلیون تومان آب می خورد. با این توصیفات به نظر می رسد، تولید و صادرات هندوانه با 

قیمت کیلویی زیر 1۰۰۰ تومان اصلاً به صرفه نباشد.

مهدوی کیا سرمربی نوجوانان هامبورگ شد 
گفته می شود: مهدی مهدوی کیا که دوره موفقیت آمیز را در هنگام بازیگری در هامبورگ پشت 
سرگذاشت، به عنوان سرمربی جدید تیم نوجوانان هامبورگ انتخاب شد. وی قرار است اوایل هفته 
آینده راهی آلمان شود تا مراسم معارفه اش در باشگاه هامبورگ برگزار شود.مهدوی کیا همچنین به 
عنوان مربی تخصصی تمام رده های سنی هامبورگ در زمینه های سانتر و کاشته انتخاب شده است. 

قرار است وی در بحث تاکتیک های هجومی هم در کنار مربیان آکادمی هامبورگ فعالیت کند.

آمانو پس از بازگشت از تهران چه گفت؟
گفته می شود: در متنی که سایت خبری آژانس بین المللی انرژی اتمی منتشر کرده به نقل از 
آمانو آمده است: من روز 5 شنبه برای دیدار با رییس جمهور ایران و نیز دبیر شورای عالی امنیت ملی 
آقای شمخانی به تهران سفر کردم که این دیدار ها پیرو دیدارم با وزیر خارجه ایران محمد جواد ظریف 
در وین بود . وی افزود: هدف از این سفر پیشبرد فعالیت در مورد حل و فصل تمام مسائل باقی مانده 
در رابطه با برنامه هسته ای ایران بود از جمله شفاف سازی درباره ابعاد احتمالی نظامی هسته ای ایران. 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی اظهار داشت: من معتقدم که طرفین تفاهم بهتری پیدا کردند 
در رابطه با پیشبرد بعضی از مسائل ولی هنوز کار بیشتری نیازمند است . آمانو گفت : مذاکرات من 
با مقامات ایرانی نیز شامل صحبت در مورد روند مذاکرات ۳+۳ و جمهوری اسلامی ایران ، در مسیر 
توافق نهایی و در یک چار چوب مشخص برای تائید و رصد اقدامات آژانس در رابطه با مسائل هسته 

ای ایران بود.

به احترام مردم قم بایستید و دست بزنید
گفته می شود: جواد رضویان، بازیگر مجموعه »درحاشیه« مهمان روز پنجشنبه برنامه »خندوانه« 
بود. او در این برنامه در پاسخ به سوال رامبد جوان در مورد وضعیت تولید سری جدید »در حاشیه« 
گفت: امیدواریم بعد از ماه مبارك رمضان تولید این مجموعه کلید بخورد. وی افزود: مهدی ژوله و 
گروهش در حال نگارش فیلمنامه این مجموعه هستند و تاکنون نگارش پنج یا چهار قسمت را به 
پایان رسانده اند. الان بچه های صحنه هم باید ساخت دکور را آغاز کنند. این بازیگر و کمدین در ادامه 
خاطرنشان کرد: به احتمال زیاد ما در همین باغی که »خندوانه« تولید می شود مشغول شویم و در 
سوله بالایی کار تولید را انجام دهیم. رضویان در ادامه در مورد نقشش در سریال طنز »درحاشیه« 
گفت: لهجه من در این سریال قمی است و از استان مرکزی هم مقداری لهجه دارد. من از اهالی قم 
به خاطر ظرفیت بالایشان تشکر می کنم. آنها خیلی با ظرفیت و درجه یک هستند. من در سال های 
پیش هیچ وقت جرات نمی کردم به دنبال یک لهجه واحد بروم و همیشه از لهجه های ترکیبی استفاده 
می کردم. در این سریال برای اولین بار جرات و جسارت کردم و این اتفاق افتاد و من فقط عنایت و 
لطف از طرف اهالی قم دیدم. در ادامه رضویان از تماشاگران داخل  استودیو درخواست کرد که به 

احترام مردم قم بایستند و دست بزنند.

   
نامحرمانه

نشست صمیمی اعضای شورای اسلامی شهر قم با 
مدیران شهرداری پنجشنبه شب برگزار شد و در این 
نشست مدیران شهرداری و اعضای شورای شهر به 
بیان نقطه نظرات خود در خصوص مسائل و مشکلات 

پیرامون مدیریت شهری پرداختند.
سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در این نشست 
»جسارت« را یکی از مولفه های اصلی یک مدیر موفق 
دانست و گفت که اگر مدیران جسارت لازم را نداشته باشند، 

در مدیریت شهر ناکام خواهیم بود.
هماهنگي و انضباط کاري از موازي کاري 

جلوگیري مي کند
شهردار قم همچنین با تاکید بر هماهنگي و انضباط و 
انسجام میان کارکنان و مدیران شهرداري گفت: هماهنگي و 

انضباط کاري از موازي کاري جلوگیري مي کند.
مرتضي سقائیان نژاد اهمیت والاي ماه مبارك رمضان را 
مورد توجه قرار داد و افزود: باید تقوا را بر صدر امور بنشانیم 

و بندگي و عبودیت فقط در چارچوب تقوا تعریف مي شود.
شهردار قم با بیان اینکه باید با تمام وجود روزه باشیم ابراز 
داشت: امروز بیش از هر چیز دیگري به مدیران اعتقادي نیاز 
داریم و مدیران باید دغدغه مدیریت داشته باشند و در پي 

رفع امور مردم با نیت خیر باشند.
وي با بیان اینکه حوائج مردم براي ما جزء نعمات الهي 
محسوب مي شود خاطر نشان کرد: در وهله نخست باید 
اعتماد مردم را جلب کنیم و اگر تمام کارها پیش رود اما مردم 
راضي نباشند هیچ فایده اي ندارد. وي در ادامه با بیان اینکه 
صف و ستاد باید با هماهنگي کامل با یکدیگر به توسعه شهر 
کمک کنند خاطر نشان کرد: انسجام و نظم و تعامل مناسب 
از ضروریات پیشرفت امور است. سقائیان نژاد در ادامه داشتن 
جسارت لازم را از مولفه هاي یک مدیر موفق دانست و افزود: 
اگر مدیران جسارت لازم براي پیشبرد امور را نداشته باشند 

در مدیریت شهر ناکام مي مانیم.
کمبود نقدینگی

بزرگترین مشکل پروژه های نیمه تمام قم
معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم نیز در 
این نشست با بیان اینکه شهرداري تمامي توان خود را در 
راستاي تسریع در روند اجراي پروژه هاي عمراني معطوف 
کرده است گفت: اولویت مدیریت شهري در امور عمراني 
اتمام پروژه هاي نیمه تمام است. غلامرضا جانقربان با بیان 
اینکه در حال حاضر 14 پروژه نیمه تمام در شهر داریم گفت: 
در حال حاضر تمامي این پروژه ها فعال هستند اما در تلاش 

هستیم تا در پیشرفت این پروژه ها تسریع ایجاد کنیم.
وي با بیان اینکه بزرگترین مشکلات بر سر راه پیشرفت 
این پروژه ها بحث نقدینگي است ابراز داشت: با پیگیري هاي 

شهردار قطعا اتفاقات بسیار خوبي در این زمینه مي افتد.
جانقربان در ادامه با بیان اینکه عمده بحث ما در مدیریت 
شهر باید اتمام پروژهاي نیمه تمام باشد گفت: با توجه به 1۰ 
پروژه شاخص در سال 94، اما تاکید بیشتر شهرداري بر اتمام 

پروژه هاي نیمه تمام است.
وي با اشاره به تکریم ارباب رجوع در شهرداري خاطر 
کارکنان  با  متعددي  جلسات  زمینه  این  در  کرد:  نشان 

گذاشته ایم و قانون مداري را بر صدر امور قرار داده ایم.
ضرورت شفافیت بیشتر

 در میان مدیران ارشد شهرداري
شهردار منطقه 6 قم نیز در این دیدار با اشاره به ضرورت 
گفت:  ارشد شهرداري  مدیران  میان  در  بیشتر  شفافیت 
شفافیت در ارائه موضوعات از هرگونه سوء استفاده جلوگیري 
مدیران  میان  در  نظر  وحدت  فر  متین  مجید  مي کند. 
شهرداري از مهم ترین عوامل تسریع در روند امور دانست و 
افزود: امیدواریم تداوم جلسات صمیمانه میان مدیران باعث 
وحدت نظر میان آنان شود. وي در ادامه به بحث تخفیفات 
اشاره کرد و اظهار داشت: باید خدمتگزار واقعي مردم باشیم 

و در مباحثي مانند صدور پروانه روند امور را تسهیل کنیم.
متین فر در ادامه بحث معیشتي کارکنان شهرداري را 
مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: در نظر گرفتن این مهم 
انگیزه کارکنان را براي خدمت رساني هر چه بهتر افزایش 
مي دهد. در ادامه این نشست مدیرعامل سازمان آتش نشاني 
و خدمات ایمني شهرداري قم هم با بیان اینکه این سازمان 
فعالیت هاي گسترده اي دارد گفت: اگر کوچک ترین خللي 
در روند خدمت رساني این سازمان ایجاد شود تأثیر آني در 
روند زندگي مردم دارد. وي در ادامه با بیان اینکه حرکت هاي 
بسیار مثبتي در سازمان آتش نشاني شهرداري قم انجام شده 
است گفت: علیرغم تمامي پیشرفت ها متاسفانه هنوز کاستي 

هایي در زمینه تجهیزات داریم.
پرهیز از هرگونه تبعیض در برخورد با مردم

عضو کمیسیون فرهنگي شوراي اسلامي شهر قم نیز در 
این نشست گفت: تکریم مردم را باید در صدر امور مدیریت 
برخورد  بر  تاکید  بنشانیم. طوبي حجازي ضمن  شهري 
مناسب کارکنان شهرداري با مردم اظهار داشت: در مراجعات 
مردمي مخصوصا مراجعاتي که به طور شکوائیه است باید 
دقت بیشتري لحاظ شود و باید مردم را ولي نعمت خودمان 

بدانیم.
وي در ادامه با تاکید بر روند سرمایه گذاري در شهر ابراز 
داشت: در زمینه سرمایه گذاري باید تغییر رویه دهیم تا در 

این زمینه توفیقات بیشتري کسب کنیم.
وي در ادامه با اشاره به پرهیز از هرگونه تبعیض در 
برخورد با مردم خاطر نشان کرد: باید نگاه مردم به مدیریت 

شهري را تغییر دهیم.
مسگري رئیس کمیسون حقوقي شوراي اسلامي شهر 
هم در این نشست ضمن تاکید بر قانون محوري در مدیریت 

شهر ابراز داشت: باید قانون را سرلوحه امور قرار دهیم.

ضرورت تغییر و تحولات عمیق در شهرداری
الهام ارجمند دیگر عضو شوراي اسلامي شهر قم هم 
ضمن تاکید بر ضرورت تغییر و تحولات عمیق در شهرداري 
ابراز امیدواري کرد تا با مدیریت دکتر سقائیان نژاد شاهد این 

تحولات مثبت باشیم.
شهرداري  کارکنان  آموزش  به  اشاره  با  ادامه  در  وي 
در برخورد با مردم خاطر نشان کرد: معیار ما در موفقیت 

مدیریت شهري تنها رضایتمندي مردم است.

پرهیز از تفکرجزیره اي در مدیریت شهري
عضو شوراي اسلامي شهر قم نیز در این نشست ضمن 
تاکید بر پرهیز از تفکرجزیره اي در مدیریت شهري گفت: 
مدیریت شهري باید یکپارچگي خود را براي خدمت رساني 

به مردم حفظ کرده و از تفکر جزیره اي پرهیز کند.
وحید شایسته نیک اظهار داشت: باید قدردان حضور 
شهردار جدید در شهر قم باشیم زیرا همواره آرزو داشتیم 
چنین فردي سکان هدایت شهرداري قم را بر عهده بگیرد 
و مي بایست تمامي مجموعه شهرداري اعم از مدیران و 
کارکنان با وي نهایت همکاري را داشته باشند. وي با بیان 
اینکه امیدواریم شهردار جدید قم یکي از پایدار ترین مدیران 
کشور باشد، اضافه کرد: باید تمام تلاش خود را معطوف به 
رشد و توسعه قم کنیم و با تلاش بي وقفه و پرهیز از هرگونه 

خطا و اشتباه جایگاه شهرداري را در میان مردم ارتقا دهیم.
باید شعار حمایت از سرمایه گذاري را 

در عمل اجرایي کنیم
شایسته نیک سپس به لزوم تسهیل گري در روند سرمایه 
گذاري اشاره کرد و گفت: باید شعار حمایت از سرمایه گذاري 
را در عمل اجرایي کنیم. وي در ادامه بیان کرد: شهرداري 
براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام همت لازم را بکار ببرد چرا 
که برخي از پروژه ها نیاز به هزینه هاي زیادي ندارد و تنها با 
یک همکاري مطلوب به اتمام مي رسد. شایسته نیک سپس 
کوتاه کردن فرآیند صدور پروانه ساخت و ساز را مورد توجه 
قرار داد و گفت: باید روند صدور پروانه ساخت و ساز را تسریع 

و تسهیل کرد.
لزوم توجه بیشتر به بودجه محوري

رئیس کمیسیون فرهنگي شوراي اسلامي شهر قم هم 
در این جلسه لزوم توجه بیشتر به بودجه محوري در سال 
جدید را مورد توجه قرا داد و افزود: در سال جاري بودجه 
محوري باید در شهرداري قم بیش از پیش مورد توجه قرار 
گیرد. روحاني در ادامه توجه بیشتر به امر بودجه محوري 
در شهرداري قم را مستلزم تدبیر مدیران شهرداري دانست 
و اضافه کرد: با عنایت به لزوم تعهد به بودجه لذا شورا و 
شهرداري عزم جدي براي حراست از بودجه و پرهیز از 
کوچک ترین انحراف از بودجه را دارند. وي همچنین با اشاره 
به سوابق و پیشینه شهردار فعلي قم خاطر نشان کرد باید 
مدیران شهرداري همگام با شهردار افق دید خود را بالاتر 
برده تا بدین شکل تغییر و تحولات جدي را در شهرداري 

قم شاهد باشیم.

در نشست صمیمی اعضای شورای اسلامی شهر قم با مدیران شهرداری مطرح شد:

علت ناکامی مدیریت شهری از نگاه »سقائیان نژاد«
نامه وارده

اخبار

جلوی تجزیه ناحیه 4 آموزش وپرورش قم را بگیرید

درخواست فرهنگیان قم
 از »همتی«

سال گذشته اداره کل آموزش وپرورش استان قم طرحی را مبنی بر 
تجزیه آموزش وپرورش ناحیه 4 و الحاق آن به ناحیه یک با توجیهی که آمار 
جمعیتی دانش آموزان ناحیه یک از ناحیه 4 کمتر است و ما به دنبال ایجاد 
تعادل بین این دو ناحیه هستیم، مطرح کرد. این استدلال قانع کننده ای برای 
انجام این کار بزرگ و خطیر نیست. چراکه علت اصلی افزایش آمار جمعیت 
دانش آموزان ناحیه 4 شهر و شهرك پردیسان است. با توجه به اینکه منطقه 
پردیسان دارای شهرداری مستقل بوده و حتی نماز جمعه جداگانه ای در این 
منطقه اقامه می شود و از سوی دیگر به تدریج نمایندگی ادارات نیز در حال 
استقرار در این منطقه هستند، باید به این منطقه به عنوان یک شهر مستقل 
نگاه شود و یک ناحیه آموزش وپرورش جداگانه ای در آن ایجاد گردد. اگر این 
کار صورت نگیرد با توجه به میزان ساخت وسازهایی که در این منطقه شاهد 
هستیم، همه ساله با مستقر شدن شهروندان در واحدهای مسکونی این منطقه، 
شاهد افزایش تعداد دانش آموزان در منطقه پردیسان خواهیم بود و به دنبال 

آن آمار دانش آموزان ناحیه 4 نیز اضافه خواهد شد.
مسئولان آموزش وپرورش استان اگر به دنبال درمان واقعی این مشکل 
هستند باید عاقلانه و منطقی تصمیم بگیرند و منطقی ترین تصمیم هم 
ایجاد یک ناحیه آموزش وپرورش مستقل برای پردیسان است. دوستان ادعا 
می کنند وزارت آموزش وپرورش اجازه این کار را نمی دهد ولی این مربوطه به 
شرایط عادی است. در حال حاضر شهر جدیدی احداث شده است و نیازهای 
آموزش وپرورش و سازمانی آن باید تعریف شود و مسئولان آموزش وپرورش 
باید با رایزنی با وزارتخانه مجوز ایجاد یک ناحیه آموزش وپرورش را در منطقه 
پردیسان اخذ کنند که در این راه می توان از توان نماینده عالی دولت در استان 
قم و نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی و حتی رئیس مجلس 
استفاده کرد. اگر این توانایی را ندارند لااقل سه منطقه آموزش وپرورش قم را که 
سرجمع 5 هزار دانش آموز ندارد را با یکی از نواحی آموزش وپرورش که تعداد 
دانش آموزان آن کم است، ادغام کنند و در عوض یک منطقه آموزش وپرورش 
در پردیسان ایجاد نمایند. مسئولان آموزش وپرورش قم به جای اینکه به دنبال 

بهترین تصمیم و بهترین نتیجه باشند، به دنبال راحت ترین تصمیم هستند.
تجزیه ناحیه 4 آموزش وپرورش قم هم برای شهروندان و هم برای کارکنان 
آموزش وپرورش مشکل ایجاد خواهد کرد و اجرای این طرح مخالفت ها و 
واکنش هایی را از سوی خانواده های دانش آموزان و فرهنگیان به همراه خواهد 

داشت.
انتظار جامعه فرهنگیان استان از مسئولان به ویژه سرپرست استانداری 
که به تازگی این مسئولیت را عهده دار شده این است که برای جلوگیری از 
بروز هرگونه تنش در شهر قم و جامعه فرهنگیان مانع از انجام این کار غیر 

کارشناسی شود که در صورت اجرا تبعات زیادی را به دنبال خواهد داشت.
جمعی از فرهنگیان استان قم

علی لاریجانی در دیدار مدیرکل راه و شهرسازی استان قم: 

افزایش جمعیت در آینده برای قم 
مشکل ساز است 

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: افزایش جمعیت شهر قم در 
آینده مشکلات بسیاری را به دنبال دارد. 

علی لاریجانی عصر پنجشنبه در دیدار مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، 
افزود: کاهش امکانات اجتماعی یکی از معضلات اصلی افزایش جمعیت شهر قم 
است از این رو اسکان جمعیت جدید باید در نقطه ای صورت گیرد که دارای 
امکانات و منابع آبی باشد.وی در ادامه با اشاره به آخرین وضعیت پروژه بیمارستان 
هزار تختخوابی در منطقه پردیسان گفت: قطعا این طرح یک نماد خوب برای 
شهر قم است و باید کمک های لازم برای حمایت از سرمایه گذاران انجام شود.

لزومی برای توسعه حرم در شرایط کنونی وجود ندارد 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به طرح های مطروحه برای 
توسعه حرم حضرت معصومه)س( گفت: به نظر من در شرایط کنونی لزومی برای 
توسعه حرم وجود ندارد زیرا هم اکنون فضا برای حضور زائران وجود دارد و نباید 
دسترسی مردم را به حرم سخت کرد.لاریجانی ادامه داد: در شرایط کنونی طرح 
هایی برای توسعه شهر قم مطرح است که این پروژه ها زمینه ساز افزایش جمعیت 
است از این رو متولیان مربوطه باید برای آینده به فکر ایجاد شهری در نزدیکی قم 
باشند زیرا در صورتی که شهر از میزان کنونی بزرگتر شود نمی توان آن را مدیریت 

کرده و زیرساخت های آن بویژه تامین آب شرب را فراهم کرد.
دیدارسرپرست استانداری قم  با لاریجانی 

همچنین رییس مجلس شورای اسلامی عصر پنجشنبه ز با فریدون همتی 
سرپرست استانداری قم دیدار و درباره مسائل کنونی استان گفت وگو کرد.در 
این دیدار همتی گزارشی از وضعیت کنونی استان و برنامه های پیش روی 

استانداری قم ارائه کرد. 
با حضور دکتر لاریجانی و جمعی از مسئولان استانی،

جشن کریمانه با هدف تامین سبد 
موادغذایی نیازمندان برگزارشد

با حضور دکتر لاریجانی و جمعی از مسئولان استانی، جشن 
کریمانه با هدف تامین سبد موادغذایی نیازمندان برگزارشد.

در این مراسم دکتر لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی، امیرآبادی 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی،همتی سرپرست استاندار قم،سیار 
فرماندار قم، جمعی از مسئولان استانی،بازاریان،اصناف،  صنعتگران و خیرین و 
تعدادی از خانواده های تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( قم حضور 
داشتند. این مراسم به همت کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم، دبیرخانه 
فعالان اقتصادی استان قم،اطاق اصناف قم،اطاق بازرگانی استان قم، سازمان 
صنعت،معدن و تجارت استان قم و شورای اسلامی شهر قم پیش بینی شده بود.

از سوی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم،

تعدادی از خیرین تجلیل شدند
در مراسم جشن کریمانه که در وتوس برگزارشد از سوی کمیته 
امداد امام خمینی )ره( استان قم و با حضور نمایندگان مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی  و برخی مدیران استانی از خیرین قم تجلیل 

به عمل آمد.
در این مراسم حجت الاسلام حبیب ا... فرحزاد از اساتید حوزه در سخنانی 
به بیان ویژگی های امام حسن مجتبی )ع( پرداخت و گفت: امام حسن )ع( در 
امر رسیدگی به نیازمندان اهتمام جدی داشتند تا جایی که شرکت در اعتکاف 
را رها کردند تا از دیگران دستگیری داشته باشند. در پایان این مراسم، از سوی 
کمیته امداد امام و با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی از خیرین قم از 
جمله ابوالفضل حجازی، نفی اسدا... زاده، حسن احمدلو، حسین آقاجانی، محسن 
صفایی، مجید صفایی، جعفر صابونچی، حسن صابونچی، رزاق مقانلو، مصطفی 
کرمانشاهی و اکبر الوند تجلیل شد. ضمن اینکه خیرین کمک های نقدی و غیر 

نقدی خود را در قالب سبدهای مواد غذایی به نیازمندان اهدا کردند.

کمک 40 میلیونی مردم نیکوکار
بخش کهک جهت تامین سبدغذایی

مردم نیکوکاربخش کهک جهت تامین سبدغذایی مددجویان 
تحت پوشش کمیته امداد 40 میلیون تومان کمک کردند. 

 اکبر رشیدی اظهارداشت: در راستای تامین ۸5۰ سبدغذایی برای افطاری 
محرومان بخش کهک جلسه ای با حضور امام جمعه، بخشدار، شهردار، دهیاران، 
خیران و اهالی  بخش کهک در بخشداری کهک برگزار شد.   وی گفت: در این 
جلسه مبلغی بیش از4۰۰ میلیون ریال به صورت نقدی و غیرنقدی به نیت 
کمک به افطاری فقرای شهر کهک جمع آوری و مقرر شد در قالب سبد کالا در 

اختیار فقرا و مددجویان روزه دار تحت پوشش قرار گیرد.

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا به شاخه فنی و حرفه ای  کشور در 
پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه 
نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  
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با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
حوزه  در  اوقاف  سازمان  اینکه  بیان 
درخشانی  کارنامه  قرآن آموزی 
و  سرمایه گذاری  افزایش  گفت:  دارد 
مورد  باید  بخش  این  در  برنامه ریزی 

توجه جدی قرار گیرد.
علی لاریجانی پیش از ظهرپنجشنبه  در 
دیدار با مدیرکل اوقاف استان قم با بیان اینکه 
قرآن یکی از مهمترین مسائل در کشور ما به 
شمار می رود اظهار داشت: سازمان اوقاف و 
امور خیریه در زمینه آموزش قرآن عملکرد 

بسیار شاخصی داشته است.
وی افزد: می توان گفت سازمان اوقاف 
قرآنی  آموزش  بخش  در  پیشرو  نیرویی 
محسوب می شود و در چند سال اخیر تجربه 

خوبی در این حوزه به ثبت رسانده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر اینکه توسعه برنامه های آموزش قرآن باید 
در دستور کار تمام دستگا ه های متولی قرار 
گیرد گفت: برنامه های قرآنی سبب می شوند 

جوانان انس بیشتری با قرآن پیدا کنند.
که  است  آن  حقیقت  داد:  ادامه  وی 
بهترین کار فرهنگی در کشور آموزش قرآن 
است زیرا این کار سبب تقویت فرهنگی در 
درون افراد شده و تکیه گاه خوبی از نظر 

معنوی محسوب می شود.
لاریجانی با بیان اینکه سازمان اوقاف در 
دارد  کارنامه درخشانی  قرآن آموزی  حوزه 
افزایش سرمایه گذاری و  خاطرنشان کرد: 
برنامه ریزی در این بخش باید مورد توجه 

جدی قرار گیرد.
رئیس قوه مقننه عنوان داشت: قوانین 
بودجه سالیانه اعتبارات خوبی برای حوزه 
آموزش و قرآن اختصاص داده شده، البته 
اگر در این زمینه پیشنهاداتی باشد استقبال 

می کنیم.
سازمان اوقاف باید ساختار مردمی 

داشته باشد 
وی با در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به موقوفات به عنوان دیگر حوزه کاری 

فرهنگ  اوقاف خاطرنشان کرد:   سازمان 
سالیان  از  مثبت  اقدامات  از  یکی  وقف 
گذشته بوده و در کشور ما نیز به آن توجه 
بسیاری شده است، البته پس از انقلاب باید 
این تفکرات از سوی مسئولان ترویج می شد 
اما به دلیل اینکه سازمان اوقاف به عنوان یک 
نهاد دولتی معرفی شده بر استقبال مردم از 

این حوزه تاثیر گذاشته است. 
با بیان اینکه سازمان اوقاف  لاریجانی 
باید ساختار مردمی داشته باشد تا مردم به 
فرهنگ وقف جذب شوند گفت: این سازمان 
مانند سایر دستگاه های دولتی نیست و باید 
مردمی بودن جزو ویژگی های ذاتی آن باشد.

بقاع متبرکه امامزادگان باید به 
مراکزفرهنگی تبدیل شوند 

افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
موضوعات مطرح شده درباره مشوق های 
قانونی برای ترویج فرهنگ وقف در کشور 
تا حد زیادی مثبت و راهبردی هستند ولی 
نکته حائز اهمیت اینکه باید بر روی آنها کار 

کارشناسی و تخصصی انجام شود.
کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به   
اوقاف و امور خیریه استان قم، وی با اشاره 
به اینکه در سه شهر قم، مشهد و شیراز 
می توان به صورت اختصاصی مقوله وقف را 
مورد توجه قرار داد تصریح کرد: در این سه 
شهر جنبه های زیارتی، وقفی و امامزادگان 
بسیاری وجود دارد و زمینه برای توسعه 

فرهنگ وقف فراهم است.
متبرکه  بقاع  کرد:  اضافه  لاریجانی 
امامزادگان باید به مراکزی فرهنگی در کشور 
تبدیل شوند و رهبر معظم انقلاب هم بر این 

موضوع تاکید دارد.
لازم  داشت:  عنوان  مقننه  قوه  رئیس 
است در قوانین جاری کشور به این موضوع 
بحث  در  البته  باشیم  داشته  توجه  مهم 
اختصاص اعتبارات دولتی نباید خیلی امید 
داشت از این رو لازم است در راستای جذب 
سرمایه های مردمی به وسیله مشوق های 

دولتی و معافیت ها تلاش کنیم.

مدیرکل اوقاف قم:
ظرفیت اجرای طرح نشاط معنوی 

برای 20 هزار نفر در قم وجود دارد
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  
نیز در این دیدار گفت: چنانچه حمایت های 
ظرفیت  بگیرد  صورت  قم  اوقاف  از  لازم 
اجرای طرح نشاط معنوی برای 2۰ هزار 

نفر وجود دارد.
سید  والمسلمین  حجت الاسلام   
اسماعیل حسینی مقدم  بیان اینکه قم 
جزو استان های موفق در برگزاری برنامه های 
قرآنی محسوب می شود اظهار داشت: در 
حال حاضر بیش از 6 هزار نفر زیر پوشش 

برنامه های قرآنی اوقاف قم قرار دارند.
وی افزود: همچنین بیش از 2۰۰ مربی 
قرآنی با اداره اوقاف قم در حال همکاری 

هستند و کلاس ها را اداره می کنند.
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با بیان اینکه مراسم ترتیل خوانی در هفت 
بقعه متبرکه استان در ماه رمضان امسال 
جزو دیگر فعالیت های قرآنی به شمار می رود 
با  قرآنی هم  تاکنون هفت محفل  گفت: 
حضور قاریان بین المللی ایرانی و مصری 
برگزار در آستان مقدس امامزادگان استان 

قم برگزار شده است.
ثبت حدود 7 هزار رقبه وقفی در قم 

وی ادامه داد: در بحث وقف نیز باید 
گفت قم مدیون موقوفات است؛ وقف در 
دارای  قم  مردم  میان  در  و  تاریخ  طول 
مدارس،  و  و هست  بوده  ویژه ای  جایگاه 
در  زیادی  درمانگاه های  و  بیمارستان ها 
این استان از این نعمت بهره مند شده اند و 
حدود 7 هزار رقبه وقفی هم تاکنون در قم 

به ثبت رسیده است.
حسینی مقدم با اشاره به مدفون بودن 
این  داشت:  عنوان  قم  در  امامزاده   4۰۰
مدفون  متبرکه  بقعه  در 1۰۰  بزرگواران 
هستند و نزدیک به 14 امامزاده شاخص نیز 
در قم داریم که برنامه های اداره کل اوقاف 

عموما در آنها برگزار می شود.

شهر قم نیاز جدی به زیر 
ساخت های فرهنگی دارد

استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
قم رویه کنونی اداره اوقاف را برنامه ریزی 
هدفمند به منظور انجام فعالیت های قرآنی 
اقداماتی  افزود:  و  و فرهنگ وقف دانست 
که در این راستا پیش بینی شده اند همگی 
شرایط  اساس  بر  و  کامل  با هدف گذاری 
موجود و آینده در راستای ارتقاء کمی و 

کیفی امور هستند.
وی با بیان اینکه اقدامات انجام شده با 
آنچه مورد توقع است فاصله دارند بیان کرد: 
محلات مختلفی در شهر قم نیاز جدی به 
زیر ساخت های فرهنگی دارند و بقاع متبرکه 

می توانند این نقش را به خوبی ایفا کنند.
زیرساخت های کنونی بقاع متبرکه 

پاسخگوی  مردم نیست 
کرد:  خاطرنشان  مقدم  حسینی 
متبرکه،  بقاع  کنونی  زیرساخت های 
پاسخگوی مردمی که در محلات مختلف 
زندگی می کنند نیست بنابراین توجه به این 
اماکن از ضروریات شهر قم به شمار می رود 
تا این اماکن مقدسه بتوانند نقش فرهنگی 

خود را به خوبی ایفا کنند.
استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
قم بیان داشت: امسال همزمان با سراسر 
کشور، طرح های نشاط معنوی و ضیافت 
فصل  رسیدن  فرا  مناسبت  به  هم  الهی 
تابستان و ماه مبارك رمضان در قم اجرایی 

شده است.
گذشته 7۰۰  سال  اینکه  بیان  با  وی 
دانش آموز زیر پوشش این طرح قرار گرفتند 
گفت: این تعداد در سال جاری به دو هزار 
توجه  اگر  در حالیکه  نفر رسیده  و 2۰۰ 
بیشتری به این امر صورت بگیرد ظرفیت 
پوشش گسترده 2۰ هزار نفری را هم داریم.

حسینی مقدم اضافه کرد: طی سه ماه 
فعالیت های فرهنگی  گذشته، درآمدها و 
اوقاف قم نسبت به سال گذشته 1۰۰ درصد 

یا بیشتر رشد داشته است.

رئیس مجلس در دیدار با مدیرکل اوقاف استان قم تاکید کرد:

لزوم توجه ویژه به قم در بحث توسعه فرهنگ وقف 


